
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18377, 18412 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές και τέσσερις συνοδοί από το αθλητικό camp ''Αθλητι-
κός όµιλος Ιλισός Καλλιθέας", σελ. 18406 

3. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την 11η Ιου-
λίου 2024 ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, κ. Βασίλειο Κικί-
λια, σελ. 18399 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18377, 18390, 18392,
18394, 18396, 18399, 18402, 18403, 18404, 18405, 18406,
18407, 18409, 18410, 18411, 18412 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 15 Ιουλίου 2024, σελ. 18377 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:  
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού:
i. µε θέµα: «Τι συµβαίνει τελικά µε το Βυζαντινό και Χριστια-

νικό Μουσείο;», σελ. 18388 
ii. µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας στον Αρχαιολογικό

Χώρο Γερακίου», σελ. 18390 
β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας µε θέµα: «Σοβαρά ερωτήµατα προκύπτουν από
την υπόθεση της πυρκαγιάς στην  Ύδρα σχετικά µε τους επι-
βαίνοντες στην επίµαχη θαλαµηγό», σελ. 18392 

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Η διοικητική
κωλυσιεργία και η απαξίωση του ΑΣΕΠ επιφέρουν πληγές
στην αξιοκρατική διαδικασία στελέχωσης της δηµόσιας διοί-
κησης», σελ. 18394 

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η επικίνδυνη υπο-
στελέχωση και η έλλειψη ιατρικού προσωπικού που αντιµε-
τωπίζουν τα Κέντρα Υγείας του νοµού Πρέβεζας», σελ. 18396 

ε) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης:
i. µε θέµα: «Κατάργηση τη απαράδεκτης εγκυκλίου

(37271/21-06-2024) που αφορά στην ευέλικτη προσέλευση
των εργαζόµενων», σελ. 18399 

ii. µε θέµα: «Με εγκυκλίους-κόλαση για τους εργαζόµενους
στη βιοµηχανία και άλλους κλάδους δίνονται δώρα στην ερ-
γοδοσία», σελ. 18399 

στ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:, 
i. µε θέµα: «Υπερβολική διεύρυνση του επιτοκιακού περι-

θωρίου (interest rate spread) των ελληνικών συστηµικών τρα-
πεζών και υπερβολικές χρεώσεις στις διατραπεζικές συναλ-
λαγές», σελ. 18404 

ii. µε θέµα: «Εξοντωτικά τα πρόστιµα του άρθρου 20, του
Ν.4557/2018 για εκατοντάδες επιχειρήσεις λόγω παρέλευ-
σης της τρίµηνης προθεσµίας καταχώρισης στοιχείων», σελ.
18406 

ζ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Αβεβαιότητα για 1600 συνοριακούς φύλακες

αορίστου χρόνου και οι µεροληπτικές προσλήψεις του Χρυ-
σοχοΐδη», σελ. 18407 

ii. µε θέµα: «Η βία κατά των γυναικών απαιτεί νέο, ολιστικό
κοινωνικό µοντέλο αντιµετώπισης και πλήρη εφαρµογή της
Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης», σελ. 18410 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18402 - 18412
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18387 - 18402

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18402, 18403, 18404,18405, 

18406, 18407, 18409,18410, 
18411, 18412

ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 18399
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18377, 18390, 18392,18394, 

18396, 18399

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 18397, 18398, 18399
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 18390, 18391
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 18404, 18405, 18406, 18407
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18394, 18395, 18396,18400, 

18401, 18402, 18403
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 18399, 18401, 18402
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 18400, 18402, 18403
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 18395, 18396
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 18388
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 18388, 18389, 18390,18391, 

18392
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 18396, 18398, 18399,18408, 

18409
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18408, 18409, 18410,18411, 

18412
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 18404, 18405
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 18392, 18393, 18394
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 18410, 1811
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 18406, 18407
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 18392, 18393, 18394

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18412
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18396
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Αθήνα, σήµερα στις 12 Ιουλίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-7-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΞΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
11 Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ενίσχυση των τουριστικών υποδοµών και της του-
ριστικής εκπαίδευσης, επικαιροποίηση του πλαισίου άσκησης
του επαγγέλµατος των ξεναγών και των χρονοµεριστικών µισθώ-
σεων, ρυθµίσεις τουριστικών φορέων και άλλες διατάξεις για την
ενίσχυση του τουρισµού».) 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 15 Ιου-
λίου 2024 το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1230/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Ευστράτιου Σιµόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Δηµιουργία θαλάσσιας συγκοινωνίας στον
Θερµαϊκό και αξιοποίηση της στοάς του Αγίου Μηνά Θεσσαλονί-
κης».

2. Η µε αριθµό 1213/1-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι καθαρίστριες του Ψυχιατρικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης (Ψ.Ν.Θ.) µε συµβάσεις εργασίας
ορισµένου χρόνου. Ο Υπουργός εµµένει στο outsourcing».

3. Η µε αριθµό 1212/1-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Σε νεκροταφείο σκαφών µε-
τατρέπετε την Κάλυµνο».

4. Η µε αριθµό 1239/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό

Υγείας µε θέµα: «Για την κατάσταση στις δοµές ψυχικής υγείας
στον Ν. Χανίων».

5. Η µε αριθµό 1221/2-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη έκδοσης προεδρικού
διατάγµατος (ΠΔ) προς παράταση της αναστολής κατεδαφίσεων
και είσπραξης προστίµων, προκειµένου για την προστασία των
παραπηγµάτων που βρίσκονται στην περιοχή Δέλτα Έβρου, στα
πλαίσια της παρ. 4, του άρθρου 122, του Ν.4495/2017».

6. Η µε αριθµό 1223/3-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Αιφνίδια
διακοπή της φροντίδας εφήβων µε Ιδιοπαθείς Φλεγµονώδεις Νό-
σους του Εντέρου (ΙΦΝΕ) στα Παιδιατρικά Νοσοκοµεία».

7. Η µε αριθµό 1220/2-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα:
«Προβληµατισµός για τη συµφωνία Ελλάδας-Τουρκίας να υπο-
στηρίξουν από κοινού υποψηφιότητες για δυο σηµαντικές θέσεις
του ΟΑΣΕ».

8. Η µε αριθµό 1233/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέ-
ξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Το
Υπουργείο Εξωτερικών προτείνει για Γενικό Γραµµατέα του
Ο.Α.Σ.Ε. τον Τούρκο πρέσβη στον Ο.Η.Ε. Φενιντάν Σινιρίογλου».

9. Η µε αριθµό 1248/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Στελέχωση Γραφείων Οικονοµι-
κών και Εµπορικών Υποθέσεων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1226/3-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης µε θέµα: «Διορισµός επιτυχόντων Ειρηνοδικών Διαγωνισµού
2015-2016».

2. Η µε αριθµό 1219/2-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
µε θέµα: «Ενσωµάτωση οδηγίας 2022/2464 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Δεκεµβρίου 2022 (CSRD)
για την τροποποίηση της οδηγίας 2013/34/ΕΕ, της οδηγίας
2004/109/ΕΚ, της οδηγίας 2006/43/ΕΚ και του κανονισµού (ΕΕ)
αριθ. 537/2014, όσον αφορά στην υποβολή εκθέσεων βιωσιµό-
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τητας από τις εταιρείες».
3. Η µε αριθµό 1240/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία της χειρουργικής
κλινικής του Γ.Ν. Κοζάνης «ΜΑΜΑΤΣΕΙΟ»».

4. Η µε αριθµό 1222/2-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
µε θέµα: «Αποκατάσταση Βαθµολογικής και Μισθολογικής Εξέ-
λιξης Αξιωµατικών Ειδικών Καταστάσεων εξ’ Ανωτέρων Στρατιω-
τικών Σχολών Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ)».

5. Η µε αριθµό 1251/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εµείς οι «Σπαρτιά-
τες», εδώ και έναν χρόνο, που είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα,
βιώνουµε έναν ιδιότυπο ρατσισµό και αποκλεισµό από µέσα και
φορείς, αλλά και από το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης».

6. Η µε αριθµό 1227/3-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κορινθίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη επίλυσης
πολλών προβληµάτων µε τις άδειες διαµονής που, µε ευθύνη της
πολιτείας, στερούν βασικά δικαιώµατα σε µετανάστες που δια-
µένουν για πολλά χρόνια νόµιµα στη χώρα».

7. Η µε αριθµό 1231/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Άλυτο παραµένει το πρόβληµα
της εκµίσθωσης ακινήτων κάτω των 100 στρεµµάτων».

8. Η µε αριθµό 1244/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Προσλήψεις προσωπικού του κλάδου µαιών/µαιευτών στη
µαιευτική κλινική του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου
Ιωαννίνων (ΠΓΝΙ)».

9. Η µε αριθµό 1236/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αισχροκέρδεια και στα φυ-
τοφάρµακα αλλά ο Πρωθυπουργός τώρα το µαθαίνει».

10. Η µε αριθµό 1245/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα:
«Διέλευση τουριστικών λεωφορείων από τον κάθετο άξονα της
Νυµφαίας στα ελληνοβουλγαρικά σύνορα».

11. Η µε αριθµό 1246/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Για την επανεξέταση της τραγικής
υπόθεσης του εκλιπόντος Στρατιώτη (ΠΖ), ο οποίος υπηρετούσε
στην Διοίκηση Άµυνας Νήσου (ΔΑΝ) ΜΕΓΙΣΤΗΣ».

12. Η µε αριθµό 1250/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αδικαιολόγητη και
απογοητευτική η διαδικασία δηλώσεων ΟΣΔΕ για το 2024 σε
συνδυασµό µε ακόµη µία αποτυχηµένη πληρωµή από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σας ενηµερώνω σχετικά µε τη συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Παρασκευή 12 Ιουλίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 1229/4-7-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Θεόδωρο Λιβάνιο. 

Οι υπ’ αριθµόν 1242/8-7-2024 και 1243/8-7-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης κ. Νίκη Κεραµέως. 

Οι υπ’ αριθµόν 1224/3-7-2024 και 1225/3-7-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υπουργό Πολιτισµού κυρία
Μενδώνη. 

Η υπ’ αριθµόν 1237/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη. 

Η υπ’ αριθµόν 1214/1-7-2024 και 1238/ 8-7-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Χρήστο Δήµα. 

Η υπ’ αριθµόν 1235/5-7-2024 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθ-
µόν 2200/8-12-2023 ερώτηση κατά το άρθρο 130 παράγραφος 5
του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολακόπουλο. 

Η υπ’ αριθµόν 1228/4-7-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας κ. Ευάγγελο Τουρνά. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων της διαδικασίας όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1225/3-7-2024 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κυριακής Μάλαµα
προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Τι συµβαίνει τελικά µε
το Βυζαντινό και Χριστιανικό Μουσείο;». 

Παρακαλώ, κυρία Μάλαµα. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους. 
Κυρία Υπουργέ, όλα αυτά τα χρόνια υπερασπίζεστε µε από-

λυτο τρόπο τη µετατροπή των πέντε µεγάλων µουσείων της
χώρας σε νοµικά πρόσωπα, θυµίζοντας σε όλους εκείνο το ρητό
που λέει ότι αν η πραγµατικότητα δεν συµφωνεί µαζί µας, τότε
τόσο χειρότερο για την πραγµατικότητα. 

Η πραγµατικότητα όµως δυστυχώς για το Βυζαντινό Μουσείο
της Αθήνας είναι ότι παρουσιάζει πολύ σοβαρές διοικητικές ανε-
πάρκειες. Η διορισµένη διοίκησή του αποδεδειγµένα πλέον δεν
µπορεί να στηρίξει το µουσείο και το βεληνεκές του µουσείου.
Ας θυµηθούµε τα γεγονότα. 

Στα τέλη του 2023 µαθαίνουµε ότι το Βυζαντινό και Χριστιανικό
Μουσείο δεν έχει πλέον υπηρεσίες καθαριότητας λόγω κατάρ-
ρευσης της σύµβασης µε τον εργολάβο. Στην ερώτηση που σας
καταθέσαµε επί του θέµατος υπήρξατε πολύ λακωνική, αλλά τα
δηµοσιεύµατα που κυκλοφόρησαν επί του θέµατος δεν τιµούν
καθόλου τη διοίκηση του µουσείου. 

Τον Απρίλιο του 2024 έχουµε το συµβάν της κλοπής των κα-
λωδίων, όπου µετά από την πίεση της δηµοσιοποίησης του θέ-
µατος η γενική διευθύντρια του µουσείου παραδέχτηκε ότι
υπήρξε πράγµατι συµβάν κλοπής και ότι αχρηστεύτηκε ο κλιµα-
τισµός. Ο λόγος της ανεπαρκούς φύλαξης, που παραδέχτηκε έµ-
µεσα, ήταν η καθυστέρηση της σύµβασης προσωπικού φύλαξης. 

Τρίτο συµβάν, το µειωµένο ωράριο λειτουργίας κατά τη διάρ-
κεια της τουριστικής περιόδου. Επί µήνες το θέµα απασχολούσε
την επικαιρότητα και εσείς µόνο µετά από τη γενική αποδοκιµα-
σία παραδεχτήκατε δηµόσια ότι όντως υπάρχει πρόβληµα. 

Τέλος, είναι και η παραίτηση του προέδρου του διοικητικού
συµβουλίου του Βυζαντινού και Χριστιανικού Μουσείου, ο
οποίος, σύµφωνα µε την εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και το ενη-
µερωτικό portal του TVXS, κατηγορεί τη γενική διευθύντρια για
διοικητική ανεπάρκεια, µε σοβαρό αντίκτυπο στη λειτουργία του
µουσείου. 

Εµείς λοιπόν θέλουµε να ακούσουµε από εσάς από το Βήµα
αυτό την αξιολόγησή σας επί του θέµατος και κυρίως θέλουµε
επιτέλους να τοποθετηθείτε επί των πραγµατικών περιστατικών
στο θέµα του Βυζαντινού και Χριστιανικού Μουσείου και που επα-
νειληµµένα σας έχουµε καλέσει για να το κάνετε. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, πράξτε το τουλάχιστον σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Μάλαµα. 

Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
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πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα σε όλους. 
Κυρία Μάλαµα, µε την ερώτησή σας αυτή, η οποία δεν είναι

και τόσο επίκαιρη, έρχεστε και επανέρχεστε σε θέµατα τα οποία
έχετε ρωτήσει και ξαναρωτήσει και τα οποία σας έχω απαντήσει
και ξαναπαντήσει. 

Εκτός από το ζήτηµα της παραίτησης του τέως προέδρου -
προφανώς θα µιλήσω και γι’ αυτό-, όλα τα υπόλοιπα θέµατα τα
έχετε ξαναρωτήσει και µάλιστα µε ακριβώς την ίδια διατύπωση. 

Επισηµαίνω ότι στην ερώτησή σας αυτή δεν εισάγετε κανένα
νέο στοιχείο που να δικαιολογεί την υποβολή της. Απλώς το επι-
σηµαίνω. Προφανώς, θα σας απαντήσω ξανά και ξανά και όσες
φορές θέλετε, γιατί αυτό θεωρώ ότι είναι το καθήκον µου στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Ας πάρουµε λοιπόν αυτά που λέτε στη γραπτή σας ερώτηση.
Αναφέρεστε στη φύλαξη. Στη φύλαξη του µουσείου απασχολεί-
ται µόνιµο προσωπικό είκοσι επτά ηµερήσιων φυλάκων και τριών
νυχτοφυλάκων. Αυτονοήτως το µουσείο προστατεύεται και από
σύστηµα κλειστού κυκλώµατος παρακολούθησης. 

Στην ερώτησή σας µιλάτε για «εξαναγκασµό του φυλακτικού
προσωπικού σε υπερωρίες και µάλιστα διαρκώς». 

Πείτε µου σας παρακαλώ συγκεκριµένα ποιος φύλακας είναι
αυτός που εξαναγκάστηκε να δουλέψει υπερωριακά και µάλιστα
διαρκώς. Ποιος τον εξανάγκασε και µε ποιον τρόπο; Και γιατί άλ-
λωστε να τον αναγκάσει να δουλέψει υπερωρίες, όταν το µου-
σείο είναι ανοιχτό από τις 8.30’ έως τις 16.00’ το απόγευµα; Και
αν δούλεψε υπερωριακά για οποιονδήποτε λόγο, γιατί αυτό δεν
προκύπτει από τις ηλεκτρονικές κάρτες παρουσίας; 

Θα σας πω εγώ γιατί. Γιατί δεν υπάρχει φύλακας που δούλεψε
υπερωριακά και µάλιστα κατ’ εξαναγκασµό και διαρκώς. Όλοι οι
φύλακες του µουσείου δουλεύουν στη µονή βάρδια του ωραρίου
-το αναφέρατε και εσείς- 8.30’ µε 16.00’. Οι µόνοι φύλακες που
δουλεύουν απογευµατινή βάρδια είναι οι φύλακες της πύλης και
του control room, οι οποίοι επίσης δουλεύουν µονή βάρδια, διότι
δεν εργάζονται από το πρωί. Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και µε
όσους φύλακες εργαστούν σε κάποια απογευµατινή εκδήλωση.
Δεν εργάζονται το πρωί. Αυτά, για να βλέπουµε τα γραπτά. Γιατί
τα γραπτά µένουν. Αυτά λέτε στην ερώτησή σας. 

Αναφέρεστε στο θέµα του κλιµατισµού και της κλοπής των κα-
λωδίων. Όπως σας έχω απαντήσει γραπτά, ο ηλεκτρολόγος του
µουσείου, διενεργώντας προληπτικό έλεγχο στις µονάδες κλιµα-
τισµού και δοκιµαστικής λειτουργίας των ψυκτών, διαπίστωσε και
ανέφερε βλάβη στο σύστηµα των κλιµατιστικών µονάδων, η
οποία µάλιστα προκλήθηκε από ανθρώπινη παρέµβαση. 

Για τον λόγο αυτό κινήθηκαν άµεσα οι αστυνοµικές διαδικα-
σίες, αφού στο µουσείο έσπευσαν και η Σήµανση και η οµάδα
ΔΙΑΣ κατά τον λόγο της αρµοδιότητάς τους. Πάντως, η βλάβη
αποκαταστάθηκε πλήρως την ίδια µέρα που παρουσιάστηκε. 

Οι χώροι του µουσείου διατηρούνται σε σταθερή θερµοκρασία
είκοσι έως είκοσι πέντε βαθµούς, όπως προβλέπεται και απαιτεί-
ται από τους όρους συντήρησης. Εν τούτοις, εσείς στη γραπτή
σας ερώτηση -αυτά τα αποσιωπήσατε σήµερα- κάνετε λόγο για
αφόρητη ζέστη. Από πού προκύπτει αυτό; Πείτε µου κάτι συγκε-
κριµένο. 

Συνεχίζω µε το θέµα της λειτουργίας και του ωραρίου του µου-
σείου. Όλες οι αίθουσες του µουσείου είναι ανοιχτές στο κοινό
και λειτουργούν καθηµερινά από τις 8.30’ το πρωί έως τις 16.00’
το απόγευµα, εκτός της Τρίτης. Γιατί την Τρίτη το µουσείο πα-
ραµένει κλειστό, όπως συµβαίνει σε όλα τα µουσεία του κόσµου,
και διενεργείται συντήρηση και καθαριότητα των προθηκών και
των ευαίσθητων εγκαταστάσεων. 

Αναφέρεστε στο ζήτηµα των προσλήψεων. Αυτή τη στιγµή
είναι σε εξέλιξη η διαδικασία και η έκδοση πρόσληψης προσωπι-
κού από τον ΑΣΕΠ για το προσωπικό καθαριότητας, καθώς και
για το προσωπικό φυλάκων και νυκτοφυλάκων. 

Όπως τεκµηριώνεται από τα σχετικά έγγραφα, το ζήτηµα των
προσλήψεων είχε εισαχθεί από τη γενική διευθύντρια στο διοι-
κητικό συµβούλιο τον Φεβρουάριο του 2024, οπότε συζητήθηκε
και εγκρίθηκε από το ΔΣ. Ωστόσο, για λόγους που ο ίδιος ο τότε
πρόεδρος γνωρίζει, δεν εξέδωσε και δεν δηµοσίευσε στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» τις αντίστοιχες αποφάσεις, που όµως είναι προαπαιτού-
µενο κατά τον νόµο για να υλοποιηθούν οι προσλήψεις. 

Μόλις δύο µέρες µετά την παραίτηση του προέδρου και την
αντικατάστασή του έχουν ξεκινήσει όλες οι διαδικασίες. 

Στο σηµείο, λοιπόν, αυτό θα ήθελα να σας πω και κάτι άλλο. Ο
οργανισµός του Βυζαντινού και Χριστιανικού Μουσείου, όπως και
των άλλων µουσείων, µόλις εγκρίθηκαν από το Συµβούλιο της
Επικρατείας και έχουν αποσταλεί για συνυπογραφές από τους
συναρµόδιους Υπουργούς και ακολούθως τη δηµοσίευσή τους
στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. 

Κατόπιν αυτών όλων, είναι προφανές ότι το Υπουργείο Πολιτι-
σµού έπραξε και θα συνεχίσει να πράττει αυτά που πρέπει να
πράττει, προκειµένου να διασφαλίσει την αποτελεσµατική και εύ-
ρυθµη λειτουργία στο µουσείο, πάντα στο πλαίσιο των εποπτικών
δραστηριοτήτων του. Και το µουσείο επίσης, όπως και τα τέσ-
σερα άλλα µουσεία, ολοκληρώνουν τη µετάβασή τους στο νέο
καθεστώς, προς θλίψη σας ενδεχοµένως, ως νοµικά πρόσωπα
µετά την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος. Τα έχουµε πει,
τα έχουµε ξαναπεί όλα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κυρία Υπουργέ, τα έχετε πει τα έχετε ξα-

ναπεί, µόνο που δεν έχουν λυθεί τα ζητήµατα. Και πραγµατικά,
εκπλήσσοµαι, όταν έρχεστε εδώ, στο βήµα της Βουλής και µου
ζητάτε να σας πω ποιος κατήγγειλε τις πληροφορίες. Δηλαδή,
ντροπή. 

Επίσης, δεν µας απαντήσατε γιατί τελικά παραιτήθηκε ο πρό-
εδρος. Επειδή ο ίδιος δεν έκανε σωστά τη δουλειά του; Αυτό µας
είπατε τώρα. 

Έχουµε λάβει στο γραφείο µας αρκετές επιστολές από τους
ανθρώπους που εργάζονται στα πέντε µουσεία της χώρας και
σας έχουµε καλέσει κατά καιρούς να πάρετε θέσεις και εσείς έρ-
χεστε κάθε φορά και µας λέτε για το πόσο άψογα και πόσο
σωστά πράξατε. Εδώ και πέντε χρόνια δεν εννοείτε να καταλά-
βετε ότι υπάρχουν ζητήµατα, όσον αφορά τη µετάβαση των µου-
σείων σε νοµικά πρόσωπα. Επιµένετε στις απόψεις σας
αρνούµενη την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι
η αποκοπή των µουσείων από τον κορµό του Υπουργείου Πολι-
τισµού όχι µόνο δεν έλυσε τα προβλήµατά τους, αλλά διόγκωσε
και δηµιούργησε και πολλά νέα. Δεν εννοείτε να το καταλάβετε
εδώ και πέντε χρόνια και ήρθε η ώρα να γίνει ένας πραγµατικός
απολογισµός για το πώς λειτουργεί όλο αυτό το σύστηµα που
θεσµοθετήσατε και εφαρµόσατε. Θεωρείτε ότι λειτουργεί
σωστά, όταν υπάρχουν συνεχόµενες καταγγελίες από όλα σχε-
δόν τα µουσεία της χώρας;

Και επειδή σε αρκετές περιπτώσεις, όταν σας θέσαµε τα προ-
βλήµατα, απαντήσατε µε επιθετικότητα, είµαι σίγουρη ότι θα το
κάνετε και στη δευτερολογία σας. Κάθε φορά, σε κάθε ερώτηση
που καλείστε να απαντήσετε, στη δευτερολογία σας, για να µην
έχουµε τη δυνατότητα εµείς να απαντήσουµε, κατηγορείτε το
ΣΥΡΙΖΑ τι έκανε. Εσείς, κυρία Υπουργέ, είστε πέντε χρόνια
Υπουργός. Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε έσωσε τη χώρα από τα βράχια που η
δική σας Κυβέρνηση την έριξε και εσείς ως πέντε χρόνια Υπουρ-
γός έπρεπε να είχατε λύσει όλα αυτά τα ζητήµατα και όχι να δη-
µιουργείτε µεγαλύτερα. 

Σας έχουµε και πρόταση. Ας προχωρήσουµε στη Διαρκή Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων σε µια σε βάθος συζήτηση για
τα προβλήµατα των πέντε µεγάλων µουσείων µε την παρουσία
των διοικήσεων τους, µε την παρουσία των εκπροσώπων των ερ-
γαζοµένων. Και ας δούµε, λοιπόν, τα στοιχεία και όλα αυτά τα
ζητήµατα. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί φοβάστε; Εφόσον υπερασπί-
ζετε την πολιτική σας στο θέµα των µουσείων, εφόσον θεωρείτε
ότι δεν υπάρχει κανένα λάθος, εφόσον θεωρείτε ότι δεν ευθύνε-
ται κανείς για αυτά τα προβλήµατα, τότε πάρτε την πρωτοβουλία
εσείς και το προεδρείο της Διαρκούς Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων, για να κάνουµε αυτή τη συζήτηση µε ανοιχτά χαρτιά.
Δεν πιστεύουµε, όµως, ότι θα το πράξετε, γιατί ξέρετε πολύ καλά
ότι η διοικητική εικόνα των πέντε µεγάλων µουσείων, νοµικών
προσώπων σήµερα, είναι άκρως προβληµατική. Εµείς σε κάθε
περίπτωση επιδιώκουµε αυτή τη συζήτηση, για να ενηµερωθεί
και η Βουλή αλλά και οι πολίτες για το τι πραγµατικά συµβαίνει
µε τη µουσειακή σας πολιτική. 
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία Μάλαµα.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, ένα σχόλιο. Κυρία Μάλαµα, αν η διακυβέρνηση

ΣΥΡΙΖΑ είχε σώσει τη χώρα, πιστέψτε µε, ο ελληνικός λαός θα
είχε τη σοφία να σας έχει ξανακάνει κυβέρνηση. Εποµένως µη
συζητάτε για το τι κάνατε και ποιοι οδήγησαν τη χώρα εκεί που
την οδήγησαν. 

Πάµε τώρα να δούµε τα πραγµατικά επί της ερώτησής σας.
Το µόνο καινούργιο στοιχείο που είχατε να ρωτήσετε στη γραπτή
σας ερώτηση ήταν για την παραίτηση του τέως προέδρου. Δεν
το πράξατε και γι’ αυτό δεν σας απάντησα συγκεκριµένα. Δεν το
πράξατε. Ήταν το µόνο στοιχείο που µπορούσατε. Όλα τα άλλα
είναι πράγµατα που απλώς αναµοχλεύετε και τα έχετε πει και τα
έχετε ξαναπεί, γεγονός που δεν καθιστούν επίκαιρη την ερώτησή
σας κατά τον Κανονισµό της Βουλής. 

Πάµε τώρα, λοιπόν, να δούµε αυτά τα οποία είπατε. Η ντροπή
είναι δική σας. Είναι δική σας, διότι εγώ έχω για όλα αυτά που
σας είπα έγγραφα να καταθέσω και να παρουσιάσω και εσείς
έχετε ιστοσελίδες και δηµοσιεύµατα. Αυτή είναι η πολύ µεγάλη
µας διαφορά, κυρία Μάλαµα. Είναι ουσιαστική διαφορά. Εσείς
κινείστε µε φήµες και µε fake news και εµείς κινούµεθα µε τεκ-
µήρια και αποδείξεις. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

Από εκεί και πέρα, κάνετε ένα βασικό λάθος. Τα µουσεία δεν
έγιναν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου στην πενταετία έγιναν
έναν χρόνο πριν, το 2023. Και είχαµε πει από την αρχή ότι το
2024 θα ήταν ένα έτος µετάβασης για τα µουσεία, διότι δεν µπο-
ρούσε να γίνει διαφορετικά. Διότι µέχρι το τέλος του 2023 -
πράγµα το οποίο το ξέρετε, απλώς δεν το λέτε, γιατί δεν σας
συµφέρει- όλη η λειτουργία των µουσείων υποστηριζόταν µετα-
βατικά για το έτος αυτό από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Πο-
λιτισµού. Επαναλαµβάνω, από την αρχή είχαµε πει ότι το 2024
θα είναι ένα έτος µετάβασης µέχρι την έκδοση των προεδρικών
διαταγµάτων, των κανονισµών λειτουργίας τους δηλαδή, που θα
τους επιτρέψουν να λειτουργήσουν όπως λειτουργούν όλα τα
αντίστοιχα µουσεία στο εξωτερικό. Η δε µετάβαση αυτή δεν συµ-
βαίνει στην Ελλάδα πρωτοφανώς. Η µετάβαση αυτή έχει συµβεί
στα ευρωπαϊκά κράτη τη δεκαετία του 1980 και του 1990, όταν
αντίστοιχες υπηρεσιακές δοµές µετεξελίχθηκαν σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου. Για να βάζουµε λίγο τα πράγµατα στη
θέση τους.

Για να συνοψίσω αυτά τα οποία είπα, από πλευράς αρµοδιο-
τήτων του Υπουργείου Πολιτισµού, το µεν προεδρικό διάταγµα
εγκρίθηκε προχθές -στην κυριολεξία, προχθές- από το Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Εποµένως, προχωρεί. Η θέση του µεταβα-
τικού προέδρου του ΔΣ καλύφθηκε αυτοµάτως, αµελλητί, µετά
την παραίτηση του προηγούµενου. Γιατί παραιτήθηκε ο προ-
ηγούµενος πρόεδρος; Νοµίζω ότι σας το είπα, παρά το γεγονός
-επισηµαίνω- ότι ήταν το µόνο πράγµα που µπορούσατε να ρω-
τήσετε και δεν το ρωτήσατε. Διότι για δικούς του λόγους δηµι-
ουργούσε προβλήµατα κακοδιοίκησης.

Από πλευράς λειτουργίας του µουσείου, το µουσείο λειτουργεί
καθηµερινά πλην Τρίτης από τις 8.30’ έως τις 16.00’ µε όλες τις
αίθουσές του ανοιχτές και επισκέψιµες στο κοινό και µε λειτουρ-
γούντα πλήρως τα συστήµατα ασφαλείας και κλιµατισµού. Το
µουσείο φυλάσσεται από προσωπικό που εργάζεται αποκλει-
στικά σε µονή βάρδια και κανένας φύλακας δεν έχει εξαναγκα-
στεί σε υπερωριακή εργασία. Εάν έχετε στοιχεία γι’ αυτό, ότι
κάποιος εξανάγκασε κάποιον φύλακα να δουλέψει µε το ζόρι,
αυτά να τα καταθέσετε.

Για όλα τα θέµατα για τα οποία είχαν εκδοθεί σχετικές αποφά-
σεις τού προέδρου, παρ’ όλο που τα θέµατα αυτά είχαν συζητη-
θεί και είχαν εγκριθεί από το Δ.Σ., οι αποφάσεις αυτές άρχισαν
να εκδίδονται και να δηµοσιεύονται, µετά την παραίτησή του,
από τον νέο πρόεδρο. Οι διαδικασίες έχουν επανεκκινήσει όλες
και οι προσλήψεις στις οποίες αναφερθήκατε ειδικά είναι σε εξέ-
λιξη. Από το Φεβρουάριο δεν είχε δηµοσιευθεί η απόφαση
σωστά, όπως έπρεπε να δηµοσιευτεί.

Και επαναλαµβάνω, όλα αυτά τα λέω και έχω αποδείξεις για
αυτά που λέω. Δεν στηρίζοµαι σε ιστοσελίδες και µάλιστα συγ-
κεκριµένες ιστοσελίδες. Από εκεί και πέρα, τα πέντε µουσεία θα
λειτουργήσουν µε τον υποδειγµατικό τρόπο που λειτουργούν τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Διότι είτε θέλετε είτε δεν θέ-
λετε, το Μουσείο της Ακρόπολης, το οποίο ήταν πρότυπο και στη
συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, είναι ένα από τα σηµαντικότερα και
πλέον δηµοφιλή και αποτελεσµατικά µουσεία όχι της χώρας
αλλά σε ευρωπαϊκό και σε διεθνές επίπεδο. Και όχι γιατί το λέω
εγώ, αλλά µε βάση τις αντικειµενικές αξιολογήσεις από το εξω-
τερικό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 1224/3-7-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λακωνίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής», κ. Πανα-
γιώτας Γρηγοράκου προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα:
«Προβλήµατα λειτουργίας στον αρχαιολογικό χώρο Γερακίου».

Παρακαλώ, κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, καληµέρα. Θα ξεκινήσουµε µε την επικαιρό-

τητα. Την προηγούµενη εβδοµάδα ενηµερωθήκαµε ότι στις 1, 2
και 3 Ιουλίου του 2024, για λόγους ανωτέρας βίας, ο αρχαιολο-
γικός χώρος του Γερακίου παρέµεινε κλειστός. Μετέπειτα βγήκε
µια ανακοίνωση, η οποία ανέφερε ότι για λόγους ανωτέρας βίας
θα εξακολουθήσει να είναι κλειστός µέχρι και τις 9 Ιουλίου, η
οποία όµως αναιρέθηκε µε επόµενη, καθώς ο αρχαιολογικός
χώρος πράγµατι λειτούργησε στις 4 του µήνα.

Ο αρχαιολογικός χώρος του Γερακίου αποτελεί έναν από τους
τρεις σηµαντικότερους αρχαιολογικούς χώρους της Λακωνίας.
Περιλαµβάνει το κάστρο του Γερακίου, τον µεσαιωνικό οικισµό
εντός του κάστρου και πολλές βυζαντινές και µεταβυζαντινές εκ-
κλησίες µέσα στον σύγχρονο οικισµό του Γερακίου. 

Δυστυχώς, η λειτουργία του αρχαιολογικού αυτού χώρου είναι
εδώ και πάρα πολλά χρόνια προβληµατική, παρά το γεγονός ότι
το Υπουργείο ισχυρίζεται ότι λειτουργεί αρχαιολογικός χώρος
αδιαλείπτως.

Ο χώρος διαθέτει έναν µόνιµο αρχαιοφύλακα και µία φύλακα
µε επτάµηνη σύµβαση ιδιωτικού δικαίου, ενώ στην ουσία θα χρει-
αζόµασταν παραπάνω φύλακες -τρεις-, προκειµένου να είναι
σωστά λειτουργικός ο αρχαιολογικός χώρος.

Τις προηγούµενες, λοιπόν, ηµέρες δεν µας προκαλεί έκπληξη
το γεγονός ότι έµεινε κλειστός για λόγους ανωτέρας βίας, διότι
µε έναν υπάλληλο προφανώς και αυτό µπορεί να συµβεί κάθε
φορά σε κάποιο έκτακτο περιστατικό. 

Είναι χαρακτηριστικό άλλωστε ότι από τους περιορισµένους
ηµερήσιους φύλακες που κατανεµήθηκαν φέτος στην Εφορεία
Αρχαιοτήτων Λακωνίας και όπως είναι λογικό, κανένας δεν πήγε
τελικά στον αρχαιολογικό χώρο Γερακιού. Οι εκκλησίες του κά-
στρου που βρίσκονται µέσα στον οικισµό παραµένουν ερµητικά
κλειστές, διότι δεν είναι διαθέσιµος ένας αρχαιοφύλακας προ-
κειµένου να µπορεί να τις ανοίγει. 

Επίσης έχουµε -και τον έχω επισκεφτεί και εγώ- έναν χώρο
υποδοχής και τουαλέτες που έγιναν µε ένα έργο ΕΣΠΑ που
πραγµατικά έδωσαν µια ωραία εικόνα για τον αρχαιολογικό µας
χώρο, όµως βέβαια να πούµε ότι υπάρχουν και ελλείψεις στο
προσωπικό καθαριότητας, γι’ αυτό τον λόγο και η αρχαιοφύλα-
κας που είναι εκεί επωµίζεται και τις αρµοδιότητες που θα είχε
κάποιος που ασχολείται µε τον καθαρισµό του χώρου. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, σήµερα µε την παρούσα επίκαιρη σε
ποιες ενέργειες σκοπεύετε να προχωρήσετε προκειµένου να λυ-
θούν άµεσα τα προβλήµατα έλλειψης προσωπικού φύλαξης και
καθαριότητας στον αρχαιολογικό χώρο Γερακιού ώστε να εξα-
σφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία του τόσο στο κάστρο όσο και
στα βυζαντινά και τα µεταβυζαντινά µνηµεία τα οποία βρίσκονται
εντός του σύγχρονου οικισµού και δεύτερον, µε ποιες δράσεις
σκοπεύετε να ενισχύσετε και να αναβαθµίσετε τον εν λόγω αρ-
χαιολογικό χώρο, προκειµένου να αυξηθεί η επισκεψιµότητα, η
οποία κινείται δυστυχώς µέχρι σήµερα σε χαµηλά επίπεδα, εξαι-
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τίας της µη εύρυθµης λειτουργίας του χώρου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Γρηγοράκου.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κυρία Γρηγοράκου, ο αρχαιολογικός χώρος του κά-

στρου του Γερακίου είναι ο τρίτος µεγαλύτερος αρχαιολογικός
χώρος µεσαιωνικών χρόνων στη Λακωνία, µετά τον Μυστρά και
τη Μονεµβασιά, γιατί έχουµε και τους άλλους πολύ σηµαντικούς
χώρους των αρχαίων χρόνων. Ο χώρος περιλαµβάνει κτίσµατα
τα οποία βρίσκονται εντός του κάστρου και επίσης, περιλαµβάνει
και κτίσµατα, βυζαντινούς ναούς, που βρίσκονται εκτός του κά-
στρου. 

Τα µνηµεία τού αρχαιολογικού χώρου, όπως και εσείς επιση-
µάνατε, χάρη στην ένταξή τους σε συγκεκριµένα προγράµµατα,
έχουν αποκατασταθεί και το µεγαλύτερο έργο που υλοποιήθηκε
σε αυτά ήταν την περίοδο 2010-2015, στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ
2007-2013. Το συγκεκριµένο έργο είχε πραγµατικά ως αποτέλε-
σµα την άρτια εικόνα του χώρου. 

Τώρα λέτε ότι η λειτουργία του χώρου παραµένει για αρκετά
χρόνια προβληµατική. Το έχω πει, το είπατε και εσείς, ότι δεν
είναι ακριβώς έτσι τα πράγµατα, χωρίς να σηµαίνει ότι είναι ιδα-
νικά. Την τελευταία πενταετία, τουλάχιστον σύµφωνα µε την ενη-
µέρωση από τις αρµόδιες υπηρεσίες, ο χώρος φαίνεται να έχει
µια σχεδόν αδιάλειπτη λειτουργία σε όλη τη διάρκεια του έτους.
Αυτό γίνεται γιατί κάθε χρόνο προσλαµβάνεται ΙΔΟΧ προσωπικό
και πεντάµηνης και επτάµηνης διάρκειας. Για τη νυχτερινή φύ-
λαξη, από το 2015 καλύπτεται µε µόνιµο αρχαιοφύλακα. 

Τώρα ως προς το τρέχον έτος, κατανεµήθηκαν στην Εφορεία
Αρχαιοτήτων Λακωνίας πέντε θέσεις ηµερήσιων φυλάκων ΙΔΟΧ
πεντάµηνης διάρκειας και είκοσι πέντε θέσεις επτάµηνης διάρ-
κειας. Είναι η πρώτη φορά που το Υπουργείο Πολιτισµού σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών προσέλαβε τους
περισσότερους φύλακες ΙΔΟΧ από κάθε άλλη χρονιά. Ακολού-
θως και σύµφωνα µε την εκτίµηση της υπηρεσίας, οι φύλακες
κατανεµήθηκαν στα επιµέρους µνηµεία της Λακωνίας. 

Το βέβαιον είναι ότι ο φύλακας αυτός υπάρχει και λειτουργεί
τον χώρο στο πλαίσιο του ωραρίου. Για τις εκκλησίες που ανα-
φερθήκατε ότι δεν ανοίγουν, δεν είναι οι εκκλησίες του κάστρου,
είναι αυτές που είναι στο νότιο κοµµάτι, που είναι αποµακρυ-
σµένο, που για λόγους ασφαλείας θα πρέπει να υπάρχει η συνο-
δεία του φύλακα. 

Τέλος, για το θέµα της επισκεψιµότητας, το είπατε και εσείς
ότι η επισκεψιµότητα έχει ανέβει κάπως µετά την υλοποίηση των
έργων αποκατάστασης. Δεν είναι ικανοποιητική. Όµως αυτό στο
οποίο νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε είναι ότι η επισκεψιµότητα
ενός αρχαιολογικού χώρου δεν είναι αποκλειστική δουλειά -δεν
είναι δουλειά, θα έλεγα- του Υπουργείου Πολιτισµού και της
Εφορείας Αρχαιοτήτων. 

Εδώ δηµιουργούνται υποδοµές. Θα πρέπει σε συνεργασία και
µε πρωτοβουλία και των τουριστικών παραγόντων της περιοχής
και των τοπικών φορέων της περιοχής να δηµιουργηθούν τέτοιες
δράσεις, οι οποίες να αυξήσουν την επισκεψιµότητα. Η εφορεία,
όπως καλώς γνωρίζετε, στον χώρο του Γερακίου κάνει εκδηλώ-
σεις, δεν αρκούν αυτές. Γι’ αυτό ήδη έχει συνεννοηθεί µε τον
Δήµο Ευρώτα για να κάνουν µια πιο διευρυµένη συνεργασία.
Αυτό θα ήταν ευτύχηµα, εάν µπορούσαν να συνδράµουν και
άλλοι τοπικοί φορείς για να αυξηθεί η επισκεψιµότητα. Η επισκε-
ψιµότητα µόνο µε τις εκδηλώσεις της εφορείας δεν µπορεί να
αυξηθεί σε τέτοιο βαθµό που να ικανοποιεί αναπτυξιακά την το-
πική κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Παρακαλώ, κυρία Γρηγοράκου, για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι για το Γεράκι φέτος είχαµε έναν φύ-

λακα πεντάµηνης και έναν για επτά µήνες. Εµείς γνωρίζουµε ότι

υπάρχει µόνο φύλακας για επτά µήνες. Αντιλαµβανόµαστε ότι
δώσατε έναν αριθµό φυλάκων γενικότερα στην Εφορεία Αρχαι-
οτήτων Λακωνίας και σας ευχαριστούµε, αλλά αντιλαµβάνεστε
ότι σαφώς χρειάζονται περισσότεροι, διότι, όπως είπατε και
εσείς, κατευθύνονται και προς άλλους αρχαιολογικούς χώρους
και όλοι γνωρίζουµε ότι κυρίως πηγαίνουν στον Μυστρά που
είναι και µνηµείο της «UNESCO» και αυτό είναι αδιαµφισβήτητο. 

Αυτό το οποίο θα ήθελα να σηµειώσω είναι το εξής. Έγινε το
ΕΣΠΑ το οποίο κόστισε 1.800.000 ευρώ µε σκοπό να µπορέσει
να προωθηθεί, όπως είπατε, και η επισκεψιµότητα, γιατί πράγ-
µατι είναι ένας πολύ ωραίος χώρος. Το θέµα είναι το εξής σε ό,τι
αφορά την επισκεψιµότητα. Δυστυχώς αυτό το οποίο έχουµε
µάθει και από την τοπική κοινωνία είναι ότι αφ’ ενός µεν διάφοροι
τουριστικοί πράκτορες οι οποίοι αρκετές φορές έχουν προσπα-
θήσει να φέρουν κόσµο και τουρίστες στον αρχαιολογικό χώρο,
έχει τύχει κάποιες φορές για λόγους ανωτέρας βίας να είναι από
αυτές τις λίγες έστω φορές στις οποίες λέτε που δεν λειτουρ-
γούσε αδιάλειπτα ο χώρος. Αυτό, λοιπόν, τι δηµιούργησε;

Δηµιούργησε το εξής: Πλέον οι τουριστικοί πράκτορες επειδή
ακριβώς δεν ξέρουν αν ο αρχαιολογικός χώρος του Γερακίου θα
είναι ανοιχτός, δυστυχώς δεν τον εντάσσουν στα προγράµµατα
τα οποία έχουν για την περιήγηση στον Νοµό Λακωνίας. 

Το δεύτερο θέµα το οποίο θα ήθελα να αναφέρω και στο οποίο
αναφερθήκατε και εσείς είναι για τις δράσεις οι οποίες γίνονται.
Πράγµατι έχει ζητηθεί από την Εφορεία Αρχαιοτήτων και η συν-
δροµή του Δήµου Ευρώτα και το έχουµε ακούσει και από συζη-
τήσεις που είχαµε µε τον δήµαρχο, το έχουµε ακούσει και από
την τοπική κοινωνία. 

Το θέµα είναι το εξής όµως, ότι κατά πόσον είναι διαθέσιµος
και ο αρχαιολογικός χώρος, γιατί εµείς πληροφορηθήκαµε ότι
µέσα στον Ιούλιο που είχε βγει µάλιστα και αφίσα-πρόγραµµα
όπου θα γινόταν µια νυχτερινή παράσταση µέσα στον αρχαιολο-
γικό χώρο του Γερακιού, ωστόσο τελικά επειδή δεν θα υπήρχε
φύλακας για να ανοίξουν τον χώρο, αυτή η παράσταση θα υλο-
ποιηθεί στην πλατεία του χωριού. 

Αυτό το οποίο θα θέλαµε να συζητήσουµε είναι το εξής. Γνω-
ρίζουµε ότι υπάρχει σε εκκρεµότητα ένας διαγωνισµός για τε-
τρακόσιους αρχαιοφύλακες. Θα θέλαµε, λοιπόν, να σας
ρωτήσουµε πρώτον, πότε θα υπάρχει κάποιο νεότερο σχετικά µε
τον συγκεκριµένο διαγωνισµό, ο οποίος βέβαια δεν αφορά µόνο
τη Λακωνία, αφορά όλη την Ελλάδα, και επίσης θα θέλαµε, αν γί-
νεται, να µας δεσµευτείτε ότι πραγµατικά κάποιοι από αυτούς -
δύο, γιατί τόσους χρειαζόµαστε τουλάχιστον, αλλά ας
ξεκινήσουµε από το ελάχιστο- θα µπορούσαν να διατεθούν στον
αρχαιολογικό χώρο του Γερακιού. 

Εύχοµαι να λάβουµε µια απάντηση που πραγµατικά να δίνει
µια ώθηση στον αρχαιολογικό χώρο, γιατί είναι πραγµατικά µε-
γάλης ιστορικής σηµασίας όπως µας είπατε και εσείς και το γνω-
ρίζετε καλύτερα και φυσικά είναι ένας χώρος ο οποίος θα
βοηθήσει πάρα πολύ και την τοπική κοινωνία, γιατί πραγµατικά
το Γεράκι είναι ένα πάρα πολύ ωραίο χωριό το οποίο είναι και το
ίδιο βυζαντινό, δηλαδή έχει τα καλντερίµια του, είναι πάρα πολύ
ωραίο και είναι σε µια απόσταση σχετικά πολύ κοντά στη Σπάρτη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κύρια Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κυρία Βου-

λευτή, είµαι σίγουρη ότι το διαπιστώσατε κι εσείς ότι όταν πράγ-
µατι η Εφορεία Αρχαιοτήτων Λακωνίας έβγαλε την ανακοίνωση
περί ανωτέρας βίας ότι κάναµε το αδύνατο δυνατό από την
Αθήνα για να µην παραµείνει ο χώρος κλειστός εξαιτίας κάποιας
αναρρωτικής άδειας την οποία δικαιούτο να πάρει η φύλακας
εκεί. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι λύνεται το πρόβληµα και εγώ ανήκω σε
αυτούς που θα ήθελαν πολύ τους αρχαιολογικούς χώρους να
τους έχουµε όσο γίνεται περισσότερο ανοιχτούς και να συµµε-
τέχουν όσο γίνεται περισσότερο στη ζωή της τοπικής κοινωνίας.
Άλλωστε µε έχετε ακούσει πάρα πολλές φορές να λέω ότι ο πο-
λιτισµός, εκτός από ένα δηµόσιο κοινωνικό αγαθό, είναι ένα
ισχυρό αναπτυξιακό εργαλείο. 
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Γι’ αυτό άλλωστε, σε σχέση µε το Γεράκι, εντάξαµε στον κα-
τάλογο της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, το εθνικό ευρετή-
ριο, την υφαντική τέχνη για τη δηµιουργία κιλιµιών στον όρθιο
αργαλειό στο Γεράκι, που είναι κάτι τοπικό, που είναι κάτι που
πραγµατικά αξίζει τον κόπο για να µπορέσουµε να δώσουµε πε-
ρισσότερες δυνατότητες και περισσότερες ευκαιρίες για να επι-
σκέπτεται κόσµος την περιοχή. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι ο αριθµός των φυλάκων είναι περιορι-
σµένος, όπως και των ΙΔΟΧ. Δεν µπορείς να πάρεις ατέλειωτους
φύλακες και δεν εξαρτάται µόνο από τα οικονοµικά. Είναι ένας
ευρύτερος σχεδιασµός ο οποίος γίνεται σε εθνικό επίπεδο από
το Υπουργείο Εσωτερικών, οπότε δεν µπορεί να είναι ατέλειωτοι.
Σε κάθε περίπτωση, όµως, η Εφορεία Λακωνίας ανάλογα µε την
επισκεψιµότητα των χώρων -και εδώ έχουµε έναν κύκλο που γί-
νεται- κάνει και τις κατανοµές του προσωπικού ΙΔΟΧ που επανα-
λαµβάνω ότι φέτος ήταν περισσότεροι από κάθε άλλη φορά.

Αναφερθήκατε στην πρόσληψη των τετρακοσίων πενήντα φυ-
λάκων που είναι µέσα στον προγραµµατισµό και του δικού µας
Υπουργείου και του Υπουργείου Εσωτερικών. Είναι θέµα διαδι-
κασιών του ΑΣΕΠ. Νοµίζω ότι αυτήν την στιγµή οι πρωτοβουλίες
τις οποίες έχει αναλάβει προσωπικά ο Πρωθυπουργός επιταχύ-
νουν τις διαδικασίες αυτές. Από εκεί και πέρα, δεν µπορώ να σας
πω σήµερα εάν δύο άνθρωποι από αυτούς οι οποίοι θα προσλη-
φθούν θα πάνε στο Γεράκι για τον πολύ απλό λόγο ότι έχει γίνει
µια κατανοµή των θέσεων προκειµένου να βγει η προκήρυξη,
όποτε γίνει η προκήρυξη αυτή. Εποµένως, θα πρέπει να εξετά-
σουµε εάν µπορεί να υπάρξει αυτή η τροποποίηση. 

Αυτό, όµως, που έχω να πω είναι το εξής: Στις περιπτώσεις -
που ήταν δύο, µία πολύ πριν και µία σχετικά πρόσφατα- που
προσλήφθηκαν µόνιµοι φύλακες στο Γεράκι, οι ίδιοι ζήτησαν για
διάφορους λόγους τυπικά νόµιµους να µετακινηθούν. Αυτό είναι
µια παθογένεια διαχρονική. Με το που προσλαµβάνονταν, στον
έναν χρόνο επάνω και οι δύο θέλησαν να µετακινηθούν. Αντικει-
µενικά καλύπτονταν από τον νόµο και έγινε αυτό. Παρ’ όλα αυτά,
δηµιουργείται ένα κενό το οποίο, πραγµατικά, υπάρχει και θα
δούµε µέσα από τους µόνιµους διορισµούς, που ούτως η άλλως
είναι στον προγραµµατισµό µας, πώς µπορούµε να το καλύ-
ψουµε. 

Τέλος, για την αύξηση της επισκεψιµότητας θα κάνουµε ό,τι
µπορούµε όλοι και εσείς ασφαλώς µπορείτε να κάνετε πολλά. Κι-
νητοποιήστε και τους τοπικούς φορείς να συνεργαστούν µε την
Εφορεία Αρχαιοτήτων για να µπορέσουν να υλοποιήσουν δρά-
σεις που θα κερδίσουν το ενδιαφέρον και ενός κοινού όχι απα-
ραίτητα στενά τοπικού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 1228/4-7-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Νέα Αριστερά» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου
Χαρίτση προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε θέµα: «Σοβαρά ερωτήµατα προκύπτουν από την
υπόθεση της πυρκαγιάς στην Ύδρα σχετικά µε τους επιβαίνον-
τες στην επίµαχη θαλαµηγό».

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, να σας ευχαριστήσω που είστε εδώ για να

απαντήσετε στην επίκαιρη ερώτησή µου. Βεβαίως, θα ήθελα ξε-
κινώντας να πω ότι θα περίµενα να έρθει ο Υπουργός, κ. Κικίλιας,
να απαντήσει και το λέω αυτό γνωρίζοντας ότι εσείς, βεβαίως,
έχετε την αρµοδιότητα για την Πυροσβεστική Υπηρεσία, όµως
θα περίµενα να έρθει ο Υπουργός, κ. Κικίλιας, γιατί τον έχουµε
δει να είναι λαλίστατος σε θέµατα εµπρησµών όλο το προηγού-
µενο διάστηµα, να επαίρεται για την αυστηροποίηση των ποινών
ακολουθώντας βεβαίως το γνωστό επικοινωνιακό παιχνίδι ολό-
κληρης της Κυβέρνησης, να επισκέπτεται την εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου και να της ζητάει να εφαρµοστεί ο νόµος. Αλήθεια,
τι περίµενε ο κύριος Υπουργός; Ότι η Εισαγγελία του Αρείου
Πάγου υπήρχε περίπτωση να µην εφαρµόσει το νόµο;

Ενώ, λοιπόν, έχει όλη αυτήν την επικοινωνιακή -θα έλεγα- δρα-

στηριότητα, στη συγκεκριµένη υπόθεση, στο συγκεκριµένο πε-
ριστατικό, πολύ σοβαρό περιστατικό -και θα εξηγήσω στη συνέ-
χεια γιατί-, βλέπουµε ότι ο κύριος Υπουργός προτιµά να
σιωπήσει και να µην έρθει να απαντήσει. Εν πάση περιπτώσει,
περιµένω από εσάς σήµερα να µας δώσετε σαφείς και ξεκάθα-
ρες απαντήσεις και να µη µείνουµε µόνο σε γενικολογίες γι’
αυτήν την πολύ σοβαρή υπόθεση. 

Τι έχει συµβεί εδώ; Νοµίζω ότι πλέον το γνωρίζει το πανελλή-
νιο. Ένας ζάπλουτος επιχειρηµατίας από το Καζακστάν νοικιάζει
µια θαλαµηγό µαζί µε την παρέα του -µε άλλους ζάπλουτους επι-
χειρηµατίες από την ίδια χώρα- πηγαίνουν στην Ύδρα, µετά από
λίγο στο νησί της Ύδρας ξεσπά πυρκαγιά η οποία κατακαίει µια
ολόκληρη περιοχή του νησιού, µια ολόκληρη πλαγιά. Οι µαρτυ-
ρίες λένε ότι λίγο πριν από τη φωτιά ακούστηκαν κροτίδες. Το
σκάφος αυτό ήταν το µοναδικό σκάφος στην περιοχή. Με το που
έπιασε η φωτιά το σκάφος φεύγει από το σηµείο. Πέντε µέρες
µετά, πέντε ολόκληρες µέρες µετά γίνεται έρευνα στην περιοχή
στην οποία βρέθηκαν κροτίδες και µπουκάλια νερό. 

Το σκανδαλώδες είναι ότι οι κύριοι αυτοί έφυγαν στη συνέχεια
χωρίς να τους ενοχλήσει κανείς. Η εισαγγελία διέταξε έρευνα
από την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων και το πόρισµα της
εισαγγελίας είναι κόλαφος για τις ενέργειες ή µάλλον θα έπρεπε
να πω καλύτερα για τις παραλείψεις του Πυροσβεστικού και του
Λιµενικού Σώµατος. Κατάχρηση εξουσίας και παράλειψη καθή-
κοντος. Αυτό είναι το πρώτο «κερασάκι στην τούρτα». 

Υπάρχει και δεύτερο «κερασάκι», δυστυχώς, το οποίο είναι ότι
ο υπεύθυνος της Πυροσβεστικής ισχυριζόταν ότι εξέτασε προ-
φορικά τους µισθωτές της θαλαµηγού, γιατί βιάζονταν οι άνθρω-
ποι να φύγουν, να γυρίσουν στην πατρίδα τους χωρίς να τους
ενοχλήσει κανείς, αλλά αποκαλύπτεται από την εσωτερική
έρευνα ότι ουδέποτε ήρθε καν σε επαφή µαζί τους.

Άρα εδώ το ερώτηµα είναι τι ακριβώς έχει συµβεί σε µια υπό-
θεση η οποία όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ,
δηµιούργησε µια κατακραυγή η οποία ξεπέρασε και τα ελληνικά
σύνορα. Δεν είναι µόνο η ελληνική αλλά και η διεθνής κοινή
γνώµη η οποία γι’ αυτό ακριβώς το θέµα έχει αναπάντητα ερω-
τήµατα.

Δεν απαντήθηκε, λοιπόν, ποτέ το ερώτηµα για ποιους λόγους
δεν οδηγήθηκαν οι εν λόγω ζάπλουτοι επιχειρηµατίες, οι µισθω-
τές της θαλαµηγού στον εισαγγελέα, οι επιβαίνοντες ως ύποπτοι
για εµπρησµό και φαντάζοµαι ότι δεν µπορεί κανένας να πιστέψει
ότι απλώς εδώ έχουµε κάποιες αστοχίες και κάποια λάθη. Δεν
µπορεί κανείς να µείνει ικανοποιηµένος ακούγοντας ότι απλώς
και µόνο έγιναν κάποια παιδαριώδη λάθη από αξιωµατικούς του
Πυροσβεστικού Σώµατος, γιατί αν όντως συµβαίνει κάτι τέτοιο
καταλαβαίνετε ότι το θέµα είναι σοβαρό και ότι κάτι δεν πάει κα-
θόλου καλά στο Πυροσβεστικό Σώµα και ότι κάτι δεν πάει καλά,
βεβαίως, και στην επιλογή προσώπων σε υψηλές θέσεις και εδώ
η ευθύνη δεν είναι µόνο υπηρεσιακή και επιχειρησιακή. Εδώ η
ευθύνη είναι πολιτική. 

Ποιος ευθύνεται, λοιπόν, τελικά γι’ αυτό το φιάσκο; Ποιος ευ-
θύνεται για τις εγκληµατικές παραλείψεις; Αναµένουµε από εσάς
ως εκπρόσωπος της Κυβέρνησης και ως εκπρόσωπος του αρµό-
διου Υπουργείου να δώσετε σήµερα ξεκάθαρες απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Χαρίτση, πράγµατι, θα µπο-

ρούσε να ήταν εδώ και να σας απαντήσει ο κ. Κικίλιας, όµως
όπως σας εξηγήσαµε το θέµα εµπίπτει στη δική µου αρµοδιό-
τητα, άρα θεσµικά έπρεπε να είµαι εγώ εδώ για να σας απαν-
τήσω. Δεν έχει κανένα πρόβληµα ο Υπουργός γνωρίζει όλα τα
θέµατα είναι µέρα-νύχτα στο Υπουργείο είναι παντού ο κ. Κικί-
λιας. Είµαστε όλοι µαζί µια οµάδα για να αντιµετωπίσουµε όλα
αυτά τα φαινόµενα της κλιµατικής κρίσης που µας χτυπούν και
φέτος σ’ ένα καλοκαίρι πολύ δύσκολο, µε συνθήκες οι οποίες κα-
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ταγράφουν ρεκόρ για άλλη µια φορά όσον αφορά τη θερµοκρα-
σία και όσον αφορά τη σχετική υγρασία. Άρα, λοιπόν, δεν τίθεται
τέτοιο θέµα. 

Αντίθετα, εγώ εκείνο που καταλαβαίνω είναι ότι παρ’ ότι σας
εξηγήσαµε, µάλλον εσείς κάνετε αυτήν την αναφορά για επικοι-
νωνιακούς λόγους και για λόγους εντυπωσιασµού. Εγώ είµαι εδώ
για να σας απαντήσω επί των πραγµατικών γεγονότων τα οποία
συνέβησαν εκείνη τη νύχτα.

Όπως προκύπτει, λοιπόν, από τα τηρούµενα στοιχεία στο Επι-
χειρησιακό Συντονιστικό Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, στις
22.41’ της 21ης Ιουνίου ηµέρα Παρασκευή, δηλώθηκε πυρκαγιά
σε δασική έκταση στο νότιο τµήµα της Νήσου Ύδρας. Λόγω του
δύσβατου χαρακτήρα της περιοχής, καθώς και της αδυναµίας
απογείωσης εναέριων µέσων κατά τις νυκτερινές ώρες, στην πε-
ριοχή επιχείρησαν επίγειες δυνάµεις οι οποίες µεταφέρθηκαν µε
πλωτό σκάφος του Λιµενικού Σώµατος. 

Την επόµενη ηµέρα µε το πρώτο φως απογειώθηκε από το αε-
ροδρόµιο της Τρίπολης ένα ελικόπτερο Agusta Bell 214 µε
οµάδα δασοκοµάντο της 9ης ΕΜΟΔΕ οι οποίοι επιχείρησαν στην
περιοχή, ενώ για την κατάσβεση της πυρκαγιάς επιχείρησαν συ-
νολικά δύο αεροσκάφη και δύο ελικόπτερα. 

Σε λίγες ώρες η φωτιά είχε κατασβεστεί όπως εξάλλου έχουµε
καταφέρει σε αυτό το διάστηµα σε όλες τις περιπτώσεις πυρκα-
γιών που είχαµε να αντιµετωπίσουµε. Κάθε µέρα κατά µέσο όρο
είναι εξήντα πυρκαγιές. Σε συνέχεια του εν λόγω συµβάντος στε-
λέχη της Διεύθυνσης Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού,
ως αρµόδια προανακριτική αρχή του Πυροσβεστικού Σώµατος,
σε συνεργασία µε το Λιµενικό Σώµα προέβησαν στη συλλογή του
ανακριτικού υλικού το οποίο κατόπιν ενηµέρωσης της αρµόδιας
εισαγγελικής αρχής αποτέλεσε µέρος της σχηµατισθείσας δικο-
γραφίας και ως εκ τούτου εµπίπτει πλέον στη φάση της δικαστι-
κής διερεύνησης. 

Εν όψει των ανωτέρω η οποιαδήποτε διενέργεια ειδικότερων
ανακριτικών πράξεων συµπεριλαµβανοµένων των όσων σχετίζον-
ται µε τη διερεύνηση των αιτιών της πυρκαγιάς αλλά και εκείνων
που αφορούν στην πιστή τήρηση των διαδικασιών εκ µέρους των
ανακριτικών οργάνων καλύπτονται από την αρχή της µυστικότη-
τας της ποινικής διαδικασίας χωρίς, δηλαδή, εξωτερική δηµοσιό-
τητα και ως εκ τούτου ουδείς τρίτος δύναται και δεν πρέπει να
λαµβάνει γνώση του περιεχοµένου της προκειµένου να µην πα-
ρακωλυθεί το έργο της δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινήσατε µε ένα σχόλιο το οποίο πρέπει να απαντηθεί. Είναι

επικοινωνιακό το να ζητάει ένας Βουλευτής του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου απαντήσεις και εξηγήσεις για ένα τόσο σοβαρό ζή-
τηµα το οποίο απασχόλησε την ελληνική και τη διεθνή κοινή
γνώµη για πάρα πολλές µέρες; Πρέπει να καταλάβετε επειδή
είστε νέος σε αυτά τα έδρανα, ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος
είναι υποχρέωση των Ελλήνων και Ελληνίδων Βουλευτών και
είναι υποχρέωση των µελών της Κυβέρνησης να απαντούν στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Αλίµονο αν δεν ασκούµε κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο για τόσο σοβαρά ζητήµατα. Εδώ έχουµε ένα ζήτηµα
για το οποίο, πραγµατικά, εκπλήσσοµαι από την απάντηση σας.
Γιατί είναι µια απάντηση η οποία είναι αµιγώς υπηρεσιακή, επι-
τρέψτε µου να πω. Δεν απαντά σε κανένα από τα ερωτήµατα τα
οποία έθεσα εγώ. Δεν καταλαβαίνω από την απάντησή σας τι
ακριβώς έχει συµβεί. Και δεν νοµίζω ότι όποιος µας παρακολου-
θεί αυτή τη στιγµή καταλαβαίνει. 

Δεν αναφερθήκατε καν στο συγκεκριµένο ζήτηµα µε τη θαλα-
µηγό και τους επιβαίνοντες σε αυτήν και το πώς αυτοί τελικά δεν
οδηγήθηκαν στον εισαγγελέα αλλά τους επετράπη µε ιδιωτικό
τζετ να γυρίσουν στη χώρα τους χωρίς να τους πειράξει κανείς.
Και αυτό είναι ενδεικτικό και µιας αντίληψης που έχει η συγκε-
κριµένη Κυβέρνηση για το πώς κάνει πολιτική. Μας έλεγε ο
Υπουργός, ο κ. Κικίλιας, να εφαρµοστεί ο νόµος. Μίλαγε ο κ. Μη-

τσοτάκης όπως µιλάνε και άλλοι Υπουργοί της Κυβέρνησης για
την αυστηροποίηση των ποινών. Αυτός ο ποινικός λαϊκισµός απο-
δεικνύεται ότι δεν είναι πανάκεια και σε καµµία περίπτωση δεν
αντιµετωπίζει τα προβλήµατα. 

Όλα αυτό όµως φανερώνει και µια υποκρισία επιτρέψτε µου
να πω, κύριε Υπουργέ. Φανερώνει µια υποκρισία γιατί νόµος και
τάξη, βεβαίως, λέει ο κύριος Υπουργός και ο Πρωθυπουργός
αλλά για τους αδύναµους. Για τους ισχυρούς λέει ασυδοσία. Και
δεν υπάρχει από τη µεριά της Κυβέρνησης αυτή τη στιγµή µία
σαφής απάντηση για το τι έχει συµβεί µε τους συγκεκριµένους
ανθρώπους µε αυτούς οι οποίοι διέφυγαν από την Ύδρα. Χθες
εδώ σε αυτή την Αίθουσα, κύριε Πρόεδρε, ήσασταν και εσείς
παρών. Είχαµε τη συζήτηση για το νοµοσχέδιο, όπως θα θυµά-
στε, για τον τουρισµό, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρι-
σµού. Κι εδώ συζητάγαµε, ακριβώς, για ένα µοντέλο αχαλίνωτης
τουριστικής ανάπτυξης και τουρισµού. Και ακριβώς τέτοια περι-
στατικά έρχονται να επιβεβαιώσουν αυτά τα οποία λέγαµε ότι,
δηλαδή, έχουµε ξένους ολιγάρχες του πλούτου που αλωνίζουν
στη χώρα µας καταστρέφοντας πόρους και υποδοµές και στη
συνέχεια έχουν τη δυνατότητα να διαφύγουν ανενόχλητοι. 

Εδώ, λοιπόν, το ζήτηµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Το ζήτηµα
ξεφεύγει από τα όρια απλώς και µόνο ενός συµβάντος, ενός πε-
ριστατικού στο οποίο, βεβαίως, πρέπει να εξακριβώσουµε τι έχει
συµβεί. Και επιµένω και θα περιµένω και στη δευτερολογία σας
να γίνετε πιο σαφής στο τι ακριβώς έχει συµβεί µε τη συγκεκρι-
µένη θαλαµηγό και τους επιβαίνοντες σε αυτήν. Εδώ όµως το ζή-
τηµα επιτρέψτε µου να πω είναι ευρύτερο. Αφορά µια απολύτως
άνιση αντιµετώπιση των ανθρώπων από τη µεριά του κράτους,
από τη µεριά της πολιτείας, από τη µεριά της Κυβέρνησής σας.
Κενά στο κράτος δικαίου που αντιµετωπίζει µε διαφορετικές τα-
χύτητες. Τα βλέπουµε ξανά και ξανά σε περιπτώσεις µειονοτή-
των, σε περιπτώσεις µεταναστών, σε περιπτώσεις Ροµά, σε
περιπτώσεις ΛΟΑΤΚΙ ατόµων. Αυθαιρεσία όµως συναντά κανείς
και συγκάλυψη όταν έχει απέναντί της το κράτος, όταν έχει η πο-
λιτεία, έχει η Κυβέρνηση ισχυρούς οικονοµικούς παράγοντες. Εν
προκειµένω στο συγκεκριµένο περιστατικό βλέπουµε ότι τελικά
αυτοί οι οποίοι πληρώνουν το µάρµαρο, για να το πω πάρα πολύ
απλά, είναι οι εργαζόµενοι στη θαλαµηγό οι οποίοι ήταν αυτοί οι
οποίοι οδηγήθηκαν στη δικαιοσύνη. Βρίσκονται σήµερα ενώπιον
της δικαιοσύνης αντιµετωπίζοντας κακουργηµατικού χαρακτήρα
ποινικές διώξεις. Οι εργαζόµενοι. Όχι οι µισθωτοί, όχι οι ολιγάρ-
χες που έφυγαν στο Καζακστάν. 

Αυτή, δυστυχώς, είναι η πολιτική της Κυβέρνησης. Σε κάθε
πρόβληµα απαντάτε µε αυστηροποίηση ποινών, επικοινωνιακά
τερτίπια και κάλυψη των ευθυνών των ισχυρών. Ζητάτε αυστηρή
εφαρµογή του νόµου αλλά όχι για όλους, βεβαίως. Μόνο γι’ αυ-
τούς στους οποίους είναι εύκολο να επιβάλεις τις ποινές του
νόµου. Αυτή είναι µια νοοτροπία και µια κουλτούρα η οποία, δυ-
στυχώς, διαπνέει και διατρέχει το σύνολο της κυβερνητικής πο-
λιτικής. Το συγκεκριµένο περιστατικό, λοιπόν, εµείς δεν το
αναδεικνύουµε, κύριε Υπουργέ, για να κάνουµε επικοινωνιακά
παιχνίδια. Αναδεικνύουµε το συγκεκριµένο περιστατικό γιατί,
ακριβώς, είναι χαρακτηριστικό µιας συνολικότερης αντίληψης
για το πώς κάνει πολιτική αυτή η Κυβέρνηση. 

Εγώ σας καλώ και πάλι. Έχετε την ευκαιρία και τώρα στη δευ-
τερολογία σας. Δώστε σαφείς απαντήσεις. Τι έχει συµβεί; Γιατί
οι άνθρωποι αυτοί, οι ζάπλουτοι ολιγάρχες από το Καζακστάν,
αφέθηκαν ελεύθεροι να φύγουν από τη χώρα χωρίς καν να ερω-
τηθούν για το τι είχε συµβεί, χωρίς να οδηγηθούν στην εισαγγε-
λία και την πληρώνουν για την πυρκαγιά στην Ύδρα οι
εργαζόµενοι στη θαλαµηγό, οι καµαρώτοι και το πλήρωµα, οι
οποίοι βρίσκονται αυτή τη στιγµή ενώπιον της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Χαρίτση, σας απάντησα στην
πρωτολογία µου. Σας είπα ότι το θέµα είναι, πράγµατι, όπως λέτε
και εσείς πάρα πολύ σοβαρό. Βρίσκεται στα χέρια της δικαιοσύ-
νης και δεν έχει ολοκληρωθεί η ανακριτική διαδικασία. Δεν έχει
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ολοκληρωθεί η προανάκριση. Όσα λέτε και όσα αναφέρετε ανα-
φέρονται στις τηλεοράσεις, στις εφηµερίδες, στα media, στα ρε-
πορτάζ. Εµείς δεν µπορούµε να στηριχθούµε σε αυτά που
αναφέρονται εκεί. Εµείς θα πρέπει να στηριχθούµε στα πορί-
σµατα, στα αποτελέσµατα τα οποία θα µας παρουσιάσει η αρ-
µόδια εισαγγελέας η οποία έχει αναλάβει την υπόθεση. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Το σώµα εσωτερικού ελέγχου τι λέει; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Θα σας απαντήσω. 

Πράγµατι το θέµα βρίσκεται στα χέρια της δικαιοσύνης. Θα
έπρεπε να έχετε λίγες ηµέρες ακόµα υποµονή και πιστεύω ότι
εντός των επόµενων ηµερών θα έχουµε το πόρισµα και τα απο-
τελέσµατα από την δικογραφία όπως την συντάσσει η κυρία ει-
σαγγελέας. 

Αναφερθήκατε και σε άλλα θέµατα που µας αφορούν ως
Υπουργείο. Θα ήθελα να σας πω ότι, πράγµατι, κάνουµε µια τε-
ράστια προσπάθεια για να αλλάξουµε, να ενισχύσουµε τον επι-
χειρησιακό βραχίονα της πολιτικής προστασίας και στο σύνολό
την πολιτική προστασία. Και κάνουµε πάρα πολλές πράξεις σε
όλους τους τοµείς και προς όλες τις κατευθύνσεις. Προσπα-
θούµε να ενισχύσουµε µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό για να πάµε σε
ένα επόµενο στάδιο, σε µια ισχυρή πολιτική προστασία. Προσπα-
θούµε να αποκτήσουµε τα µέσα που χρειαζόµαστε µέσα από το
πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Τριάντα εννιά υποπρογράµµατα σε ένα µε-
γάλο πρόγραµµα για να αποκτήσουµε αεροπλάνα, ελικόπτερα,
συστήµατα διοίκησης και ελέγχου, συστήµατα πληροφορικής.
Ήδη έχουν υπογραφεί οκτώ συµβάσεις και προχωράµε και για
τις επόµενες. Προσπαθούµε να ενισχύσουµε το Πυροσβεστικό
Σώµα που αποτελεί τον κυρίαρχο επιχειρησιακό βραχίονα της
πολιτικής προστασίας µε ανθρώπινο δυναµικό, µε έναν στρατη-
γικό σχεδιασµό και προσπαθούµε, πράγµατι, µε νοµικό και θε-
σµικό τρόπο να οχυρώσουµε την πολιτική προστασία, τον
µηχανισµό αντιµετώπισης των φυσικών καταστροφών και το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα. 

Πράγµατι αυστηροποιήσαµε το νοµικό πλαίσιο, αυστηροποι-
ήσαµε τον Ποινικό Κώδικα όσον αφορά στα εγκλήµατα του εµ-
πρησµού. Και δεν µείναµε µόνο εκεί. Αυστηροποιήσαµε και
αυξήσαµε τα πρόστιµα όσον αφορά στις παραβάσεις που αφο-
ρούν στις πυροσβεστικές διατάξεις στα θέµατα αυτά του εµπρη-
σµού.

Κύριε Χαρίτση, για εµάς ο εµπρηστής είτε από δόλο είτε από
αµέλεια είναι πολύ σηµαντικό θέµα και θα πρέπει να το ελέγ-
ξουµε. Γι’ αυτό αυστηροποιήσαµε και όχι για κάποιον άλλο λόγο,
για ποινικό λαϊκισµό, όπως είπατε. Αυστηροποιήσαµε το πλαίσιο.
Κι εµείς δεν ξεχωρίζουµε τους ολιγάρχες και τους πλούσιους
από τους υπόλοιπους. Ούτε τους σκαφάτους από τους αυτούς
που µας βάζουν φωτιά µε αυτοκίνητο ή πεζή. Δεν ξεχωρίζουµε
κανένα. Έχουµε αυστηροποιήσει το πλαίσιο και ισχυροποιήσαµε
τη Διεύθυνση Αντιµετώπισης Εγκληµάτων Εµπρησµού και την
κεντρική υπηρεσία και σε όλη την Ελλάδα. Εντείναµε τους ελέγ-
χους και αυξήσαµε τα πρόστιµα. 

Για πρώτη φορά έχουν διπλασιαστεί οι έλεγχοι κι έχουν κατα-
γραφεί εξακόσιες σαράντα εννιά παραβάσεις µέχρι σήµερα,
όταν ετησίως τα προηγούµενα χρόνια καταγράφονταν περίπου
τριακόσιες. Έχουν επιβληθεί περίπου τετρακόσιες ενενήντα
οκτώ χιλιάδες πρόστιµα. Και βέβαια έχουµε προβεί σε διακόσιες
πενήντα µία συλλήψεις, σαράντα εννιά εκ των οποίων ήταν εµ-
πρησµοί από πρόθεση.

Επαναλαµβάνω ότι αυστηροποιήσαµε το πλαίσιο και γι’ αυτή
την υπηρεσία. Και θα ήθελα να ξέρετε ότι οποιοσδήποτε εξ
αυτών, σε όσο υψηλό ή χαµηλό επίπεδο και αν βρίσκεται, παρα-
βιάζει τους θεµελιώδεις κανόνες λειτουργίας της προανακριτικής
αρχής είναι αντίπαλός µας, υποσκάπτει, υπονοµεύει τη συνολική
προσπάθεια την οποία κάνουµε στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας για να ενισχύσουµε τον θεσµό,
για να ενισχύσουµε και να δυναµώσουµε τον µηχανισµό αντιµε-
τώπισης των φυσικών καταστροφών. 

Κύριε Χαρίτση, θα ήθελα να σας πω εδώ πέρα ότι, πράγµατι,
είναι σε εξέλιξη αυτή η διαδικασία. Πριν ακόµα έρθει η εντολή
των εισαγγελικών αρχών για το Εσωτερικών Υποθέσεων είχαν κι-

νηθεί οι διαδικασίες εκ µέρους του Αρχηγού του Πυροσβεστικού
Σώµατος, έτσι ώστε να δώσει εξηγήσεις το εµπλεκόµενο προσω-
πικό για ενδεχόµενα λάθη και παραλείψεις. Αυτές οι εξηγήσεις,
την επόµενη µέρα που δόθηκε η εντολή στο Εσωτερικών Υποθέ-
σεων, ήρθαν σε γνώση της εισαγγελίας και δόθηκαν στο Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων. Εξ όσων γνωρίζω, ολοκληρώθηκε προχθές η
διαδικασία από τις Εσωτερικές Υποθέσεις των Σωµάτων Ασφα-
λείας και διαβιβάστηκε στην εισαγγελία. Και περιµένουµε από
την εισαγγελία, µε την οποία είµαστε σε επικοινωνία, µόλις ολο-
κληρώσει τη δουλειά της, να µας τα διαβιβάσει.

Και από εκεί και πέρα, να είστε σίγουρος -και σας διαβεβαι-
ώνω- ότι θα ασκηθεί ο προβλεπόµενος πειθαρχικός έλεγχος και
θα επιβληθούν οι ύψιστες ποινές, το µέγιστο δυνατόν, για παρα-
δειγµατισµό, προς γνώση και συµµόρφωση όλων.

Επαναλαµβάνω ότι όποιος δεν κάνει καλά τη δουλειά του, είναι
απέναντί µας και υπονοµεύει τη συνολική προσπάθεια. Άρα, λοι-
πόν, θα αποδοθεί δικαιοσύνη. Περιµένετε λίγες ηµέρες. 

Θα ήθελα να κλείσω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Εγώ θα περί-
µενα από εσάς που, όπως είπατε, είστε έµπειρος κοινοβουλευτι-
κός -εγώ είµαι καινούργιος στον χώρο, δεν είµαι καν εκλεγµένος-
και είστε και Αρχηγός κόµµατος, να γνωρίζετε τη διάκριση των
εξουσιών. Η Βουλή βρίσκεται εδώ για να νοµοθετεί, έναν ρόλο
τον οποίο έχετε κι εσείς. Και έχουµε τη νοµοθετική εξουσία και
έχουµε και τη δικαστική εξουσία, η οποία είναι ανεξάρτητη και
πρέπει να αφήνουµε τη δικαστική λειτουργία να εκτελείται ανα-
πόσπαστα, ανεπηρέαστα, από τους δικαστικούς λειτουργούς,
από την ελληνική δικαιοσύνη η οποία είναι ανεξάρτητη. 

Εµείς περιµένουµε το πόρισµα και σας διαβεβαιώ ότι όταν ολο-
κληρωθεί η διαδικασία, τις επόµενες ηµέρες απ’ όσο γνωρίζουµε,
θα ασκηθούν οι όποιες πειθαρχικές διαδικασίες και θα επιβλη-
θούν οι ύψιστες των ποινών προς γνώση και συµµόρφωση όλων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννόησης, οι παρακάτω επί-

καιρες ερωτήσεις: Η τέταρτη, µε αριθµό 1241/8-7-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου
Έξαρχου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης των βιοπαλαιστών κτηνοτρό-
φων» και η έκτη, µε αριθµό 1249/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Πρόγραµµα Αλιεία, Υδατοκαλλιέργεια και
Θάλασσα 2021-27».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την τρίτη, µε αριθµό 1229/4-7-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιό-
πουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Η διοικητική
κωλυσιεργία και η απαξίωση του ΑΣΕΠ επιφέρουν πληγές στην
αξιοκρατική διαδικασία στελέχωσης της δηµόσιας διοίκησης».

Παρακαλώ, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε για την προκήρυξη 2Γ/2022 του

ΑΣΕΠ που προχώρησε στον πανελλήνιο γραπτό διαγωνισµό. Τα
αποτελέσµατα, οι πίνακες, βγήκαν 24-5-2023 και εµφανίστηκαν
δέκα τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι τριάντα επτά επιτυχόντες.
Μέχρι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε είχαν εκδοθεί τρεις προκηρύ-
ξεις για τον προγραµµατισµό του προηγούµενου έτους, µε τους
οποίους διορίστηκαν µόλις πενήντα ένας επιτυχόντες, χωρίς να
είναι γνωστό πότε θα καλυφθούν οι θέσεις του 2024. 

Σηµειωτέον ότι οι θέσεις που έχουν προκηρυχθεί µέσω του
γραπτού διαγωνισµού σε µια σειρά από προκηρύξεις, µέχρι στιγ-
µής δεν καλύπτουν ούτε το ένα τρίτο του αριθµού των επιτυχόν-
των. Σας υπενθυµίζω ότι όταν διαφηµίζατε τον συγκεκριµένο
γραπτό διαγωνισµό, ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης είχε µιλήσει για δώ-
δεκα χιλιάδες διορισµούς το 2023. Προφανώς αυτοί οι δώδεκα
χιλιάδες διορισµοί δεν έγιναν και περιµένουµε να δούµε τι θα
γίνει για το 2024 και για το 2025. Μάλιστα, άνοιξε και συζήτηση
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ακόµα και για δεύτερο πανελλήνιο γραπτό διαγωνισµό που θα
πραγµατοποιηθεί το πρώτο τρίµηνο του 2025. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι ο γραπτός διαγωνισµός έχει και ένα κό-
στος για τη διοίκηση, δεν είναι µια µικρή διαδικασία, ειδικά όταν
µιλάµε για έναν διαγωνισµό στον οποίον προσήλθαν -αν δεν
κάνω λάθος- περισσότεροι από ογδόντα χιλιάδες συµπολίτες
µας.

Με αυτήν την έννοια, θεωρούµε ότι ο χειρισµός που έχετε
κάνει πρόκειται για µία καταφανή ανασφάλεια δικαίου, για την
οποία την ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση. Δεν την έχουν οι άνθρω-
ποι οι οποίοι άκουσαν ότι θα κάνετε δώδεκα χιλιάδες προσλή-
ψεις, πήγαν, δώσανε στον διαγωνισµό και πέτυχαν. 

Άρα, έχουµε κάποια πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα. Αν δε-
σµεύεστε ότι οι προγραµµατισµένες θέσεις του 2024 και του
2025 για τις κατηγορίες ΠΕ και ΤΕ θα πληρωθούν µέσα από τη
δεξαµενή των επιτυχόντων του γραπτού διαγωνισµού του 2022,
πράγµα που απαιτεί µια σειρά από διαδικασίες που πρέπει να γί-
νουν και που σηµαίνει ότι οι εξαγγελίες που έκανε ο Πρωθυπουρ-
γός δηµόσια και δεσµεύτηκε, είναι άλλη µια φορά κενό γράµµα.
Και να σας ρωτήσουµε αν θα προκηρυχθούν άµεσα οι θέσεις ΤΕ
και ΠΕ προγραµµατισµού 2024, αλλά και του επόµενου έτους
που, σύµφωνα µε τις διακηρύξεις, αναµένεται να καλυφθούν από
τους επιτυχόντες του πρώτου πανελλήνιου γραπτού διαγωνι-
σµού του 2022 και αν θα γνωστοποιήσετε και τον προγραµµατι-
σµό για το 2026.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ηλιόπουλο.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θεόδωρος Λιβά-

νιος.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Ηλιόπουλε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Μας

δίνεται η ευκαιρία να πούµε ορισµένα πράγµατα για τις διαδικα-
σίες του ΑΣΕΠ που είναι σε εξέλιξη.

Πράγµατι, τον Μάρτιο του 2023 έγινε ο πρώτος γραπτός δια-
γωνισµός µετά την ψήφιση του ν.4765. Ο διαγωνισµός αυτός,
πράγµατι, συγκέντρωσε το ενδιαφέρον και τη συµµετοχή, εν
τέλει, µεγάλου αριθµού υποψηφίων. Τα αποτελέσµατα βγήκαν
τον Μάιο του 2023 και αµέσως µετά ξεκίνησε η διαδικασία της
δεύτερης φάσης της προκήρυξης µε την υποβολή υποψηφιοτή-
των. 

Ένα από τα πρώτα πράγµατα που θέσαµε σε προτεραιότητα
στο Υπουργείο Εσωτερικών ήταν η επιτάχυνση των διαδικασιών
του ΑΣΕΠ. Πράγµατι, έχετε δίκιο ότι υπάρχει σηµαντική καθυ-
στέρηση. Στα µέσα Ιουνίου εκδόθηκαν τα οριστικά αποτελέ-
σµατα και η τελική κατανοµή των υποψηφίων τεχνολογικής
εκπαίδευσης και τις αµέσως επόµενες εβδοµάδες -την τελευταία
εβδοµάδα του Ιουλίου- θα εκδοθούν τα προσωρινά αποτελέ-
σµατα των υποψηφίων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης. Η πρό-
θεση του Υπουργείου είναι ότι µέχρι να εκδοθούν τα οριστικά
αποτελέσµατα, εφόσον οι φορείς το επιθυµούν -να υπολογί-
σουµε γύρω στους τρεις µήνες το κενό µεταξύ προσωρινών και
οριστικών αποτελεσµάτων- θα µπορούν να προσλάβουν, όπως
πάγια είναι η διαδικασία, µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου τους
πρώτους επιτυχόντες γι’ αυτό το τρίµηνο, εφόσον κρίνουν ότι
υπάρχει ανάγκη για ενίσχυση των υπηρεσιών άµεσα.

Από εκεί και πέρα, η διαδικασία και το έργο του ΑΣΕΠ δεν απα-
ξιώνεται. Τουναντίον θα έλεγα, αυτήν τη στιγµή δουλεύουµε
πάρα πολύ στενά µε τον ΑΣΕΠ προκειµένου να τον ενισχύσουµε.
Έχω πει ότι µε την ευκαιρία συµπλήρωσης τριάντα ετών από την
έναρξη λειτουργίας, είναι από τις µεγαλύτερες κατακτήσεις της
Μεταπολίτευσης η ίδρυση, η στελέχωση και η λειτουργία του
ΑΣΕΠ και οι εγγυήσεις που δίνει στη διαδικασία πλήρωσης των
µόνιµων θέσεων στο ελληνικό δηµόσιο.

Επεξεργαζόµαστε και σχέδιο νόµου το οποίο θα έρθει τις αµέ-
σως επόµενες εβδοµάδες, πιθανότατα να είναι το πρώτο που θα
ψηφιστεί µετά την επανέναρξη των εργασιών του Κοινοβουλίου.
Θα εισάγουµε διαδικασίες απλοποίησης, διαδικασίες επιτάχυν-
σης και διευκόλυνσης του έργου του ΑΣΕΠ, διότι αυτήν τη στιγµή

αυτό που κάνει το ΑΣΕΠ είναι ουσιαστικά, αν και τα δικαιολογη-
τικά υποβάλλονται ψηφιακά, αναγκάζεται και κάνει οπτικό έλεγχο
σχεδόν στο σύνολο των δικαιολογητικών. Ένας µέσος υπάλλη-
λος του ΑΣΕΠ µπορεί να ελέγξει δέκα µε δεκαπέντε αιτήσεις την
ηµέρα. Μιλάµε για τέτοιο όγκο εργασίας. Αυτό υπολογίστε σε
έναν διαγωνισµό στον οποίο συµµετέχουν δεκαπέντε-δεκαέξι χι-
λιάδες υποψήφιοι πόσο χρόνο θέλει και πόσες ανθρωποηµέρες
θέλει. 

Εµείς θα το επιταχύνουµε. Θα αξιοποιήσουµε πλήρως τις δια-
λειτουργικότητες µε όλα τα στοιχεία του δηµοσίου φορέα. Να
σας πω δύο απλά παράδειγµα. Το πρώτο παράδειγµα είναι η ερ-
γασιακή εµπειρία. Προφανώς το γνωρίζετε επειδή έχετε θητεύ-
σει και στο Υπουργείο Εργασίας, είναι διαθέσιµα στον ΕΦΚΑ
οπότε µπορεί να αντλείται απευθείας η εργασιακή εµπειρία µέσα
από τα στοιχεία του ΕΦΚΑ και να µην χρειαστεί να συµπληρώσει
αναλυτικά ο υποψήφιος µε το χέρι και να επαληθεύσει µετά το
ΑΣΕΠ µε το χέρι. Το δεύτερο στοιχείο είναι για παράδειγµα η οι-
κογενειακή κατάσταση όπου υπάρχει διαθέσιµη η πληροφορία
αυτή από το Μητρώο Πολιτών και δεν υπάρχει κανένας λόγος ο
υποψήφιος να επισυνάπτει και ο υπάλληλος του ΑΣΕΠ σε δεύ-
τερο χρόνο να ελέγχει. Αυτό είναι κάτι το οποίο δροµολογείται.
Δουλεύουµε πάρα πολύ στενά µε το ΑΣΕΠ και µε το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Εκεί θα ενταχθούν και φορείς οι οποίοι πιστοποιούν προσόντα
τα οποία δεν είναι του δηµοσίου, όπως είναι οι πάροχοι βεβαι-
ώσεων ξένων γλωσσών, όπου θα µπορεί αυτόµατα να επικυρώ-
νεται ο τίτλος που δηλώνουν, το Lower, το Proficiency ή
αντίστοιχα σε άλλες γλώσσες στα αγγλικά, στα γαλλικά κ.λπ.. 

Κλείνοντας, είχα τη χαρά να συναντήσω και µία αντιπροσωπεία
του προσωρινού συµβουλίου των επιτυχόντων του διαγωνισµού
ΑΣΕΠ. Σίγουρα ο προγραµµατισµός προσλήψεων του 2024 θα
καλυφθεί από τη δεξαµενή των επιτυχόντων του γραπτού διαγω-
νισµού και περιµένουµε τον προγραµµατισµό προσλήψεων του
2025 που θα εγκριθεί από το Υπουργικό Συµβούλιο τέλος Σε-
πτεµβρίου, για να δούµε εφόσον υπάρχουν αντίστοιχες δεξαµε-
νές επιτυχόντων, να εξετάσουµε µε πολύ θετική αν θέλετε
προδιάθεση να αντληθεί και από τον γραπτό διαγωνισµό του
2023 ο προγραµµατισµός προσλήψεων του 2025.

Μία παρατήρηση. Στόχος είναι να επιταχυνθεί η δεύτερη φάση
του νέου διαγωνισµού που θα ξεκινήσει, να πάει µε πολύ γρή-
γορο τρόπο, ώστε στις αρχές του 2025 να αρχίσουν να εργάζον-
ται οι επιτυχόντες στις θέσεις που επιθυµούν. Μία παρατήρηση
η οποία έχει ενδιαφέρον. Από τις χίλιες οκτακόσιες περίπου θέ-
σεις τεχνολογικής εκπαίδευσης που βγήκαν τα οριστικά αποτε-
λέσµατα οι επιτυχόντες ήταν χίλιοι διακόσιοι. Αυτό έγινε για δύο
πράγµατα. Είτε γιατί δεν υπήρχαν επιτυχόντες σε ορισµένους
κλάδους του ΑΣΕΠ είτε δεν υπήρξε ενδιαφέρον από υποψηφίους
για ορισµένες θέσεις. Αυτό είναι κάτι το οποίο µας οδηγεί και θα
µας οδηγήσει και στο µέλλον, ιδίως της Πανεπιστηµιακής Εκπαί-
δευσης, σε µια ταχύτερη διαδικασία αναπληρώσεων. Εάν κά-
ποιος σήµερα δεν αποδεχτεί τη θέση περίπου περιµένει ένα έτος
µέχρι να κληθεί ο πρώτος επιλαχών προκειµένου να αναλάβει τη
θέση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-

λογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δυστυ-

χώς, πρέπει να είµαστε ικανοποιηµένοι µε τα αυτονόητα. Και το
λέω αυτό γιατί η προκάτοχός σας, η κ. Κεραµέως, στο συγκεκρι-
µένο ζήτηµα κρυβόταν. Προφανώς είναι πολύ σηµαντικό ότι
εσείς είστε σήµερα εδώ στη Βουλή και ότι έχετε συναντηθεί και
µε τον σύλλογο των επιτυχόντων. Έναν χρόνο αυτοί οι άνθρωποι
δεν είχαν καταφέρει να δούνε την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου κι αυτό δείχνει κάποια πράγµατα για την αντίληψη που έχει
το κυβερνητικό προσωπικό. 

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα. Σε κάθε νοµοσχέδιο που έρ-
χεται και συζητάµε που σχετίζεται µε τη δηµόσια διοίκηση για
όλα τα προβλήµατα πάντα ακούµε µια φράση από τους Υπουρ-
γούς ότι λείπει προσωπικό. Παντού. Υπάρχουν τεράστια κενά στη
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δηµόσια διοίκηση που τα δηµιούργησε η πληγή του πέντε απο-
χωρήσεις µια πρόσληψη. Το ξέρετε πολύ καλά. Όταν ακυρώθηκε
το πέντε αποχωρήσεις µία πρόσληψη η παράταξή σας µε το
πέντε προς ένα ήταν, αλλά σήµερα βρισκόµαστε εδώ. Ευτυχώς,
τουλάχιστον υπάρχει το ένα προς ένα. 

Έρχεστε και λέτε για επιτάχυνση των διαδικασιών του ΑΣΕΠ.
Έχουµε δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσιους τριάντα επτά συµ-
πολίτες που µπήκαν στη διαδικασία, δώσανε εξετάσεις, πέτυχαν
κι ένα χρόνο µετά ακόµη περιµένουν. Έγινε µισό βήµα σήµερα,
το οποίο αυτό το µισό βήµα, κατά τη γνώµη µου, το χρωστάµε
στον αγώνα που έδωσαν αυτοί οι άνθρωποι. Να σας πω, όµως,
κάτι; Όταν εσείς λέτε ότι δεν υπάρχει απαξίωση του ΑΣΕΠ κι έρ-
χεστε µετά και µου λέτε ότι µε το προσωπικό που έχει το ΑΣΕΠ
µπορεί να βλέπει δέκα-δεκαπέντε αιτήσεις την ηµέρα…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κάθε υπάλ-
ληλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κάθε υπάλληλος δέκα-
δεκαπέντε αιτήσεις τη µέρα. Δεν το ξέρατε όταν βγάζατε τον
σχεδιασµό για τον συγκεκριµένο διαγωνισµό; Τώρα το µάθατε;
Προφανώς και το ξέρατε. Άρα, ξέρατε συνειδητά ότι βγάζετε ένα
διαγωνισµό µε όρους προεκλογικούς. Θυµόµαστε τους τίτλους:
Ογδόντα χιλιάδες θα δώσουν, δώδεκα χιλιάδες θα προσλη-
φθούν. Γιατί σας ένοιαζε ο προεκλογικός τίτλος, δεν σας ένοιαζε
πραγµατικά -και αυτό το δείχνει η ζωή, δεν είναι ζήτηµα εκτίµη-
σης- το τι θα γίνει µε τις προσλήψεις αυτών των ανθρώπων. Δεν
απαντάτε σε µένα αυτή τη στιγµή. Απαντάτε σε αυτούς τους δε-
κατέσσερις χιλιάδες ανθρώπους που πήγαν στη διαδικασία και
δώσανε τις εξετάσεις. 

Εµείς λέµε ότι το δηµόσιο δεν έχει την πολυτέλεια να τους
χάσει αυτούς τους ανθρώπους. Όποιος θέλει να διοριστεί πρέπει
να διοριστεί. Τους χρειάζονται οι δηµόσιες υπηρεσίες. Είναι άν-
θρωποι που µπήκανε µε τη δουλειά τους, µε την προσπάθειά
τους, µε την αξία τους, χωρίς να χρωστάνε χάρη σε κανέναν.
Είναι άνθρωποι µε πτυχία και τους χρειαζόµαστε.

Άρα, υπάρχουν δυο πολύ απλά ερωτήµατα. Μπορείτε να δώ-
σετε τάξη µεγέθους πόσοι από αυτούς τελικά θα προσληφθούν;
Το δώδεκα χιλιάδες που είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης ισχύει σαν
τάξη µεγέθους ή δεν ισχύει; Γιατί αν από αυτόν τον διαγωνισµό
βγούµε µε τρεις χιλιάδες προσλήψεις µιλάµε για µια τεράστια
απάτη προς αυτούς τους ανθρώπους, αλλά και τεράστια υπο-
βάθµιση των δηµόσιων υπηρεσιών. 

Και τελευταίο συγκεκριµένο ερώτηµα. Ο προγραµµατισµός για
τις θέσεις του 2025 θα βασιστεί σε αυτό το pool επιτυχόντων ή
θα έχουµε καινούργιο διαγωνισµό, θα ακυρωθούν αυτοί οι πίνα-
κες και πάµε πάλι από την αρχή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηλιόπουλο.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ηλιόπουλε, σας είπα για τον διαγωνισµό του 2024 θω-

ρείτε το δεδοµένο ότι θα πάµε από τη δεξαµενή του γραπτού
διαγωνισµού του 2023…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Συγκεκριµένο αριθµό.
Τάξη µεγέθους!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Νοµίζω ότι
είναι γνωστό το πρόγραµµα των προσλήψεων. Θα σας πω και τα
ακριβή νούµερα, αν θέλετε. Δώστε µου λίγο χρόνο. Είναι περίπου
τέσσερις χιλιάδες, αν θυµάµαι καλά, οι ΠΕ του 2024 και κάποιος
αντίστοιχος αριθµός είναι του 2025, συν τα κενά που υπάρχουν
από κενές θέσεις. Άρα, λοιπόν, θεωρητικά όποιος επιτυχών θέλει
να εργαστεί και δηλώσει συµµετοχή για συγκεκριµένη θέση -γιατί
δεν µπορούν να έρθουν όλοι Αθήνα, το καταλαβαίνετε- θεωρεί-
στε δεδοµένο ότι το 2024 οι προκηρύξεις θα πάνε από αυτή τη
δεξαµενή. Και αφού εγκριθεί ο προγραµµατισµός προσλήψεων
του 2025 το βλέπουµε µε πολύ θετικό µάτι και κατευθυνόµαστε
προς αυτή την κατεύθυνση και το 2025 να πάρει από αυτή τη δε-
ξαµενή. Ο γραπτός διαγωνισµός θα γίνει την άνοιξη του 2025,
αφού θα έχουν προκηρυχθεί, όµως, οι θέσεις. 

Ο στόχος είναι γύρω στα µέσα φθινοπώρου Οκτώβριο - Νοέµ-
βριο, ανάλογα πότε θα βγουν και οι οριστικοί πίνακες της προ-

κήρυξης που τρέχει, να προκηρυχθούν άµεσα οι νέες θέσεις και
θα προσπαθήσουµε, ειδικά επειδή είναι και επείγουσες οι ανάγ-
κες στελέχωσης των υπηρεσιών, να βγάλουµε ορισµένα δικαιο-
λογητικά, έλεγχο κ.λπ. και να έχουµε τον γραπτό διαγωνισµό που
είναι το σηµαντικό.

Θα µου επιτρέψετε και µία σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, αλ-
λαγή. Θα πριµοδοτήσουµε την εντοπιότητα, κυρίως στις ορεινές
και νησιωτικές περιοχές. Το οποίο θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό.
Η κ. Πέρκα προέρχεται από έναν ακριτικό νοµό. Να πω ένα πα-
ράδειγµα λοιπόν. Αν ανοίξει µια θέση στον Δήµο Πρεσπών και
υπάρχει ενδιαφερόµενος πτυχιούχος από τον Δήµο Πρεσπών θα
πριµοδοτηθεί σε τέτοιο σηµαντικό βαθµό ώστε να διορίσει κοντά
στον τόπο κατοικίας τους πετυχαίνοντας δύο πράγµατα. Το
πρώτο πράγµα είναι ότι δίνει κίνητρο σε έναν νέο άνθρωπο να
µείνει στον τόπο του γνωρίζοντας ότι έχει τη θέση του εκεί πέρα
και το δεύτερο, που αφορά ιδίως στη νησιωτική Ελλάδα και τις
τουριστικές περιοχές, ότι µας βγάζει από ένα τροµερά µεγάλο
πρόβληµα που υπάρχει που είναι η στέγαση των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, καθώς το ενοίκιο σε πολλά µέρη της Ελλάδας αυτή τη
στιγµή είναι πολύ υψηλότερο ακόµα και από τον µισθό ενός νε-
οδιοριζόµενου δηµοσίου υπαλλήλου. 

Η πρόθεση είναι να επιταχύνουµε τις διαδικασίες, να τις πάµε
γρήγορα, να εκµεταλλευτούµε τις διαλειτουργικότητες, να εκµε-
ταλλευτούµε αυτή την αλλαγή που έχει γίνει στον τρόπο λειτουρ-
γίας του κράτους και να µπορέσει το ΑΣΕΠ να κάνει τη δουλειά
του πιο ουσιαστικά, πιο γρήγορα. Δεν είναι, επιτρέψτε µου,
πάντα η λύση να θέλουµε περισσότερους ανθρώπους στο ΑΣΕΠ
ώστε να κοιτάνε αιτήσεις. Το σηµαντικό είναι να µπορούν να κά-
νουν τη δουλειά πιο αυτόµατα, όσον αφορά τα βασικά δικαιολο-
γητικά τουλάχιστον, ώστε να µην χρειαστεί να κατεβαίνει
ένα-ένα. Είναι εκπληκτικός ο τρόπος µε τον οποίον εργάζονται.
Είναι πάρα πολύ δύσκολο να ελέγξετε µία εργασιακή εµπειρία
µήνα-µήνα ουσιαστικά µε το χέρι, ενώ υπάρχει στο «ΕΡΓΑΝΗ»
για παράδειγµα ή στον ΕΦΚΑ ή στην ΗΔΙΚΑ για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες τα συγκεκριµένα στοιχεία και µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν άµεσα.  

Άρα λιγότερος χρόνος στον έλεγχο τον χειροκίνητο των δι-
καιολογητικών, πολύ περισσότερη ενίσχυση του ελέγχου, λιγό-
τερες ενστάσεις εκ των πραγµάτων αφού θα γίνονται και
ηλεκτρονικά κάποια πράγµατα. Άρα βλέπετε ότι προσπαθούµε
να το κάνουµε µε αυτό τον τρόπο. Επισηµαίνω ότι στο νοµοσχέ-
διο που θα έρθει η µεγάλη αλλαγή, εκτός από αυτά που είπα,
είναι η πριµοδότηση της εντοπιότητας. 

Έχουν ανάγκη ιδίως οι ορεινοί νησιωτικοί δήµοι, ανεξαρτήτως
πληθυσµού οι νησιωτικοί δήµοι. Δεν µπορώ να καταλάβω για πα-
ράδειγµα γιατί η Λέσβος θεωρείται ότι δεν πρέπει να πάρει εν-
τοπιότητα  και να έρθει κάποιος από την Αθήνα στη Λέσβο να
εργαστεί. Αν υπάρχουν πτυχιούχοι πανεπιστηµιακής τεχνολογι-
κής εκπαίδευσης από τη Λέσβο ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
σε δεύτερο χρόνο, θέλουµε να µείνουν στον τόπο τους και να
εργαστούν για τις δηµόσιες υπηρεσίες είτε της κεντρικής κυβέρ-
νησης είτε της περιφερειακής αυτοδιοίκησης είτε της τοπικής
αυτοδιοίκησης προς όφελος των τοπικών κοινωνιών που ζούνε
εκεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. Ση-

µαντικές οι ανακοινώσεις σας, κύριε Υπουργέ, για την αναµόρ-
φωση του ΑΣΕΠ. Και περιµένουµε την κατάθεση του
νοµοσχεδίου.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την τέταρτη µε αριθµό 1237/5-7-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η
επικίνδυνη υποστελέχωση και η έλλειψη ιατρικού προσωπικού
που αντιµετωπίζουν τα κέντρα υγείας του Νοµού Πρέβεζας».

Παρακαλώ, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, καληµέρα. Η ερώτηση την οποία κατέθεσα

έχει να κάνει µε τις κατά την άποψή µου σοβαρότατες δηλώσεις
που έκανε ο αρµόδιος Υφυπουργός κ. Βαρτζόπουλος, ο συνά-
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δελφός σας στο Υπουργείο Υγείας, επισκεπτόµενος την Πρέβεζα
κατά την προεκλογική περίοδο των ευρωεκλογών. Πήγε στο Κέν-
τρο Υγείας της Πάργας και άκουσε εκεί τα προβλήµατα των κέν-
τρων υγείας. 

Εν τάχει να σας πω η Πάργα -δεν ξέρω αν την έχετε επισκε-
φθεί- είναι ένας ευλογηµένος τόπος. Ο πληθυσµός της περιοχής
το καλοκαίρι αυξάνεται πάρα, πάρα πολύ. Έχει ένα κέντρο
υγείας το οποίο δυστυχώς κατά τις µέρες της διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας έχει φτάσει να λειτουργεί έως τις 15.00’.
Και το λέω αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί όντως τα κέντρα υγείας
της επαρχίας και της Πρέβεζας -δεν θα µπορούσε να ήταν δια-
φορετικά- ήταν κέντρα υγείας τα οποία ήταν υποστελεχωµένα
σε προσωπικό. Καταφέραµε όµως, µε κόπο και µε αγωνία και µε
τη συµπαράσταση όλων των αρµοδίων του Νοµού της Πρέβεζας
το 2018 να ανοίξουµε τέσσερις θέσεις µόνιµων γιατρών στα δύο
κέντρα υγείας του Δήµου Πάργας, δηλαδή το Κέντρο Υγείας της
Πάργας και το Κέντρο Υγείας Καναλλακίου, και έτσι να λύσουµε
έναν χρόνιο πρόβληµα στο οποίο είχαµε.

Ο κ. Βαρτζόπουλος δυστυχώς έκανε µια δήλωση λέγοντας ότι
δεν υπάρχει κανένας λόγος να εφηµερεύει το κέντρο υγείας,
αλλά µπορεί να λειτουργεί ως τις 15.00’, γιατί λέει στα είκοσι
οκτώ χιλιόµετρα υπάρχει άλλο κέντρο υγείας, το οποίο έχει για-
τρούς και «σιγά την απόσταση». Και µάλιστα έκανε έναν παραλ-
ληλισµό λέγοντας ότι η απόσταση αυτή των δύο κέντρων υγείας
είναι πολύ µικρότερη σε σχέση µε την µε τα κέντρα υγείας της
δικής του εκλογικής περιφέρειας. 

Κυρία Υπουργέ, είναι µια περιοχή η οποία πέραν του κόσµου
που έχει αυξάνεται και πολύ η κίνηση. Η εθνική οδός Πρέβεζας
- Ηγουµενίτσας είναι µια πολύ επικίνδυνη οδός και µάλιστα µε
κόστος τότε το 2018 πάλι, κάναµε τα εγκαίνια στον Μεσοπόταµο.
Είναι ένα χωριό του Δήµου Πάργας που βρίσκεται πάνω στον
οδικό άξονα και εκεί φτιάξαµε έναν σταθµό του ΕΚΑΒ για να µπο-
ρεί να διαχειρίζεται τα ατυχήµατα που είχε η εθνική οδός. Δυ-
στυχώς και αυτός ο υποσταθµός του ΕΚΑΒ είναι κλειστός ή
µάλλον να το πω διαφορετικά υπολειτουργεί, αν δεν κάνω λάθος,
λειτουργεί ελάχιστες ώρες την ηµέρα. 

Επίσης, είπε για το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας, κυρία Υπουργέ,
ολοκληρώνω µε αυτό ότι το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας είναι ένα
νοµαρχιακό νοσοκοµείο που έχει τα ίδια προβλήµατα µε όσα
έχουν και τα νοσοκοµεία της υπόλοιπης χώρας. Δεν γνώριζε ο κ.
Βαρτζόπουλος ότι το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας πλέον είναι το
αρχαιότερο κτιριακά νοσοκοµείο σε όλη την Ελλάδα. Είχαµε την
πρωτιά µαζί µε τη Σπάρτη, αλλά η Σπάρτη εξ όσων γνωρίζω φτιά-
χνει νέο νοσοκοµείο. Και είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο αυτές τις
µέρες δεν έχει παθολόγο, δηλαδή δεν έχει την παθολογική κλι-
νική η οποία δεν µπορεί να λειτουργήσει. Και άρα είναι νοσοκο-
µείο που κατά τα άλλα δεν µπορεί να παρέχει βοήθεια στους
ασθενείς. 

Θέλω να σας πω λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ότι αυτές οι δηλώσεις
του κ. Βαρτζόπουλου είναι πολύ επικίνδυνες για τη δηµόσια
υγεία, είναι πολύ επικίνδυνες για την υγεία των κατοίκων του
Νοµού της Πρέβεζας, της Πάργας και των επισκεπτών του
Νοµού της Πρέβεζας. Δείχνει την πλήρη αδιαφορία της Κυβέρ-
νησης διά µέσω του κ. Βαρτζόπουλου για τη δηµόσια υγεία.

Και τα ερωτήµατα είναι απλά: Σε ποιες οι ενέργειες θα προ-
βείτε ώστε να ενισχύσετε τα κέντρα υγείας του Νοµού της Πρέ-
βεζας και δη αυτών της Πάργας το οποίο υπολειτουργεί κυρίως
τους καλοκαιρινούς µήνες, αλλά και των υπολοίπων, όπως και
της Φιλιππιάδας όπου νοµίζω έχει έναν γιατρό και θα επανέλ-
θουµε µε νέα επίκαιρη ερώτηση. Τι θα κάνετε µε τη λειτουργία
του ΕΚΑΒ στο Μεσοπόταµο. Υπάρχουν αιτήσεις ανθρώπων του
ΕΚΑΒ να αποσπαστούν τους καλοκαιρινούς µήνες για να εργα-
στούν και να βοηθήσουν την περιοχή εκεί. Και πώς θα βοηθήσετε
τη δηµόσια υγεία στον Νοµό της Πρέβεζας, γιατί δυστυχώς θέλω
να το πω µε πόνο ψυχής, δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπάρκα.
Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Αγαπη-

δάκη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μπάρκα, πριν προχωρήσω επί της ουσίας στην ερώτησή
σας, θα πρέπει να αναγνωρίσω το διαχρονικό ενδιαφέρον που
δείχνετε για τον Νοµό της Πρέβεζας καθώς έχετε καταθέσει
κατά το παρελθόν δύο επίκαιρες ερωτήσεις. Το λέω πολύ ειλι-
κρινά, δεν λέω ειρωνικά. Η πρώτη στις 11 Ιουλίου του 2017, η
δεύτερη 29 Μαΐου του 2018 για τα ίδια ζητήµατα τον καιρό που
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κυβέρνηση και αποτυπώνετε την κατάσταση -θα
χρησιµοποιήσω τα δικά σας λόγια, όχι δικούς µου ισχυρισµούς-
ως εξής: Σηµαντικές ελλείψεις στα κέντρα υγείας κυρίως σε ια-
τρικό προσωπικό παρουσιάζεται στον Νοµό της Πρέβεζας. Η ει-
κόνα των κέντρων υγείας του Νοµού Πρέβεζας δεν είναι αυτή
που αντιστοιχεί στις ανάγκες των πολιτών του νοµού. Ειδικότερα
τα δυο κέντρα υγείας, Πάργας και Καναλλακίου, αντιµετωπίζουν
οξύτατα προβλήµατα στελέχωσης σε ιατρικό κυρίως προσωπικό
µε συνέπεια να µην είναι εφικτή η καθηµερινή και ασφαλής εφη-
µέρευση τους σε εικοσιτετράωρη βάση. Δυστυχώς, τα κέντρα
υγείας εφηµερεύουν δεκαπέντε ηµέρες τον µήνα, εναλλάξ το ένα
µε το άλλο. 

Έναν χρόνο µετά το 2018 κάνατε ξανά επίκαιρη ερώτηση, µε
το ίδιο περιεχόµενο, που σηµαίνει ότι δεν είχε γίνει κάτι στο µε-
σοδιάστηµα και εντοπίζετε ότι το Κέντρο Υγείας Φιλιππιάδας, του
οποίου ανεστάλη τότε η εφηµερία λειτουργούσε µόνο µε τακτικό
πρωινό ωράριο. 

Δεν µπορώ βέβαια να µην σχολιάσω ότι τότε απουσίαζαν από
τις ερωτήσεις σας οι αναφορές, οι δραµατικές για τραγικά περι-
στατικά και ζωές που χάνονται καθηµερινά, για ανάλγητη ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας και την εξουθένωση του νοσηλευτικού
προσωπικού και του ιατρικού. Το λέω αυτό, κύριε Μπάρκα, γιατί
εδώ ερχόµαστε να απαντήσουµε όλοι µε στοιχεία και θεωρώ ότι
καµµία ηγεσία του Υπουργείου Υγείας οποιασδήποτε Κυβέρνη-
σης δεν µπορεί να χαρακτηρίζεται ως ανάλγητη. Είναι σαν να
λέµε ότι υπάρχουν άνθρωποι στην ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας, ξαναλέω οποιουδήποτε κόµµατος και αν αφορά η ερώ-
τηση, οι οποίοι δεν ενδιαφέρονται για τις ζωές, την αρρώστια και
τον πόνο των ανθρώπων. 

Πάµε λοιπόν να δούµε ποια είναι σήµερα η κατάσταση και
είµαι αναγκασµένη να κάνω µια συγκριτική αποτύπωση, µιας και
το θέσατε και εσείς στη δική σας τοποθέτηση. Το Κέντρο Υγείας
Καναλλακίου εφηµερεύει καθηµερινά σε εικοσιτετράωρη βάση
και όχι εναλλάξ, όπως επί των ηµερών σας. Το Κέντρο Υγείας Φι-
λιππιάδας εφηµερεύει τρεις φορές την εβδοµάδα. Είναι το κέν-
τρο υγείας του οποίου εσείς είχατε αναστείλει εντελώς την
εφηµερία. Στο Κέντρο Υγείας Πρέβεζας. έχουµε πρωινή και απο-
γευµατινή βάρδια από τις 7.00’ έως τις 22.00’. Το αντίστοιχο στο
Θεσπρωτικό καθηµερινά εφηµερεύει σε εικοσιτετράωρη βάση.
Στο Κέντρο Υγείας Πάργας όσον αφορά τις εφηµερίες αλληλο-
επικαλύπτεται µε τον Μαργαρίτη της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσπρωτίας, δεδοµένης της κοντινής χιλιοµετρική της απόστα-
σης. Δεν λέω ότι αυτό είναι το ιδανικό, είναι δεκαοκτώµισι χιλιό-
µετρα, περίπου είκοσι λεπτά. Ξέρω την περιοχή, ξέρω ότι δεν
είναι η καλύτερη δυνατή κατάσταση, το λέω µόνη µου. Δεν λέω
ότι είναι ιδανικό αυτό, αλλά είναι καλύτερο σε σχέση µε αυτό που
είχαµε το 2019. 

Επιπρόσθετα, µε µόνιµο προσωπικό έχουµε στελεχώσει τα
κέντρα υγείας. Στο Περιφερειακό Ιατρείο Κερασούντας που ανή-
κει στο Κέντρο Υγείας Φιλιππιάδας διορίστηκε και έχει αναλάβει
υπηρεσία από 23 Νοεµβρίου του 2023 ιατρός ειδικότητας γενι-
κής ιατρικής. Στην Πάργα, επιµελητής Β’ γενικής ιατρικής και
αναµένεται το επόµενο χρονικό διάστηµα ιατρός ειδικότητας γε-
νικής ιατρικής. Από τον Ιούνιο του 2022 στο Κέντρο Υγείας Πρέ-
βεζας έχει διοριστεί µόνιµος ιατρός επιµελητής Β’ ιατρικής
παθολογίας. 

Πάµε να δούµε και τους συνολικούς αριθµούς. Κέντρο Υγείας
Καναλλακίου, Ιούλιο 2019, έξι άτοµα, σήµερα οκτώ. Στο Κέντρο
Υγείας Θεσπρωτικού, Ιούλιο του 2019, δέκα άτοµα, σήµερα δε-
κατέσσερα. Κέντρο Υγείας Πάργας, Ιούλιο του 2019, ένα άτοµο,
σήµερα τρία. Κέντρο Υγείας Φιλιππιάδας, Ιούλιο του 2019, πέντε
άτοµα, σήµερα έξι. Μιλάω για ιατρικό προσωπικό. 

Συµπέρασµα, λοιπόν είναι ότι παραλάβαµε τα κέντρα υγείας
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Νοµού Πρεβέζης σε παύση εφηµεριών µε εκ περιτροπής εφηµε-
ρίας. 

Σήµερα δεν υπάρχει κανένα που να έχει παύση εφηµεριών και
δύο εφηµερεύουν καθηµερινά σε εικοσιτετράωρη βάση. Είχαµε
είκοσι οκτώ υπηρετούντα άτοµα ως ιατρικό προσωπικό και σή-
µερα έχουµε τριάντα έξι.

Θέλω λοιπόν να πω ότι καταλαβαίνω την αγωνία σας, δεν
µπορώ να πω ότι είµαι και εγώ ικανοποιηµένη µε την υφιστάµενη
κατάσταση, αυτή που σας αποτύπωσα µόλις και έχει να κάνει µε
την αποτύπωση των υπηρεσιών. Απέχει πόρρω από τους χαρα-
κτηρισµούς που έχετε στην ερώτησή σας περί τραγικής κατά-
στασης κ.λπ. κ.λπ..

Θέλω να πω ότι είναι ένα πράγµα οι δηλώσεις των πολιτικών
και η πολιτική διαµάχη και όλα αυτά και ένα δεύτερο πράγµα
όταν µιλάµε για τις υπηρεσίες και τα στοιχεία τα οποία θα πρέπει
να σεβόµαστε όλοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπάρκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ που αναγνωρίζετε το ενδιαφέρον

µου για τον Νοµό της Πρέβεζας. Άλλωστε, είναι αυτός ο ρόλος
των Βουλευτών και όχι να σιωπούν εάν είναι στην Κυβέρνηση κά-
ποιος ο οποίος τους καλύπτει ή κάποιος ο οποίος δεν τους κα-
λύπτει.

Κυρία Υπουργέ, δεν µου είπατε κουβέντα για το ΕΚΑΒ. Φαν-
τάζοµαι δεν ενηµερωθήκατε για το ΕΚΑΒ. Δεν ξέρω. Θα µου
πείτε σε δεύτερο χρόνο φαντάζοµαι.

Επίσης, κυρία Υπουργέ, όταν ένα κέντρο υγείας δεν λειτουρ-
γεί, δεν κάνει εφηµερίες µπορεί εσείς να µην το χαρακτηρίζετε
ότι έχει κάνει παύση εφηµεριών, αλλά δεν εφηµερεύει σε κάθε
περίπτωση. Επίσης, κυρία Υπουργέ, να σας πω ότι το Μαργαρίτι
είναι σε άλλο νοµό. Και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι κάθε
νοµός έχει την αυτοτέλειά του. Δεν µπορείτε λοιπόν να λέτε: «Εν-
τάξει, λύνουµε το πρόβληµα», όπως είπε ο κ. Βαρτζόπουλος.
Εγώ αναφέροµαι στις δηλώσεις του κ. Βαρτζόπουλου, όχι στις
δικές σας δηλώσεις. Ο κ. Βαρτζόπουλος είπε: «Παιδιά, µην κά-
νετε έτσι, είκοσι οκτώ χιλιόµετρα είναι η απόσταση και άρα µπο-
ρείτε να το δείτε αυτό».

Κυρία Υπουργέ, είναι γεγονός ότι παραλάβαµε ως ΣΥΡΙΖΑ µια
εικόνα στη δηµόσια υγεία πάρα πολύ τραγική, οι άνθρωποι έφευ-
γαν. Να σας πω ότι στα κέντρα υγείας είχαν να γίνουν προσλή-
ψεις -αν δεν κάνω λάθος, που δεν κάνω λάθος γιατί έχω ένα
κακό, έχω καλή µνήµη- από το 2009. Καταφέραµε λοιπόν µέσα
σε µνηµονιακούς χρόνους να βρούµε γιατρούς και να ανοίξουµε
τέσσερις θέσεις ιατρών οι οποίες καλύφθηκαν το 2018 και το
2019 στο Κέντρο Υγείας της Πάργας και του Καναλακίου. Ο για-
τρός τον οποίο αναφέρατε από την Πάργα, που είναι στην Πάργα
τώρα, ο διευθυντής, ο επιµελητής Β’, ο άνθρωπος αυτός µας
έδωσε χαρά µετακινούµενος από το Κέντρο Υγείας Μετσόβου
στην Πάργα, µια πόλη που δεν είναι καν ο χώρος του, αλλά ήρθε
άνθρωπος να βοηθήσει και είναι εκεί και δίνει τη µάχη του.

Θα έπρεπε λοιπόν κι εσείς στην αγωνία σας να παρουσιάσετε
τα νούµερα αυτά να πείτε, να αναγνωρίσετε δηλαδή ότι, ναι, το
2018 άνοιξαν τέσσερις θέσεις γιατρών οι οποίοι ήρθαν και κάλυ-
ψαν τις θέσεις. Βέβαια, για διάφορους λόγους φύγανε οι άνθρω-
ποι πάλι. Συµβαίνει αυτό µε τους γιατρούς. Είχαν προσωπικά και
οικογενειακά ζητήµατα και φύγανε.

Όµως, κυρία Υπουργέ, θέλω να σας πω το εξής. Είµαι ένας άν-
θρωπος ο οποίος υπερασπίζεται πολύ και τον χώρο του και την
ιδεολογία του. Αν ρωτήσετε θα σας το πουν αυτό το πράγµα.
Μπορώ να αναγνωρίσω όµως την προσπάθεια κάποιου να βοη-
θήσει, ακόµα κι αν διαφωνούµε πολιτικά και ιδεολογικά, τη δη-
µόσια υγεία ή σε κάτι κοινωνικό, κάτι που ακουµπά την κοινωνία.

Θέλω να σας πω ότι οι δηλώσεις του κ. Βαρτζόπουλου δεν
βοήθησαν. Δεν είναι βοηθητικές oι δηλώσεις ενός Υπουργού ο
οποίος ήρθε ως πολιτικό στέλεχος, όχι ως Υπουργός, είχε και
την ιδιότητα του Υπουργού γι’ αυτό και επισκέφθηκε και τα κέν-
τρα υγείας, αλλά ήρθε ως πολιτικό στέλεχος εκεί για να βοηθή-
σει τη Νέα Δηµοκρατία στον προεκλογικό της αγώνα και είπε:

«Μην κάνετε έτσι, δεν υπάρχει λόγος να ανησυχείτε για το Κέν-
τρο Υγείας Πάργας, είναι είκοσι οκτώ χιλιόµετρα».

Να σας πω και πάλι, για να ενηµερώσετε και τον κ. Βαρτζό-
πουλο, ότι αυτή τη στιγµή στην Πάργα βρίσκονται πάνω από
τριάντα χιλιάδες άνθρωποι -είναι τουρίστες- στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Επίσης, ο δρόµος που συνδέει την υποθαλάσσια ζεύξη
της Πρέβεζας µε το λιµάνι της Ηγουµενίτσας, η Εθνική Οδός, η
«Παραλιακή», που λέµε εµείς οι Ηπειρώτες, έχει τόσο φόρτο ερ-
γασίας και από φορτηγά που γίνονται καθηµερινά δύσκολα ατυ-
χήµατα. Κι εκεί θα έλεγα ότι το ΕΚΑΒ θα µπορούσε να βοηθήσει
την κατάσταση διαχείρισης των ατυχηµάτων. Παρ’ όλα αυτά το
ΕΚΑΒ, εξ όσων γνωρίζω, το ξαναλέω, παραµένει σε υπολειτουρ-
γία, ενώ το 2018 το ΕΚΑΒ Μεσοποτάµου, που ήταν ένα αίτηµα
πανθοµολογούµενο και ζητούµενο για όλη την περιοχή, άνοιξε.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό θέλω να σας πω ότι οι χαρακτηρι-
σµοί δεν αφορούν εσάς. Εσείς είστε εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου. Όµως, αφορά την πολιτική και τον πολιτικό εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, που τυγχάνει να είναι και Υπουργός
Υγείας, τον κ. Βαρτζόπουλο, ο οποίος θεωρώ ότι µε τις δηλώσεις
του αυτές υποβάθµισε την υπεράσπιση της δηµόσιας υγείας των
Πρεβεζάνων αλλά και των επισκεπτών. Δεν µπορεί να λέει ένας
Υπουργός: «Μην κάνετε έτσι, στη δική µου περιοχή έχουν µεγα-
λύτερη χιλιοµετρική απόσταση τα κέντρα υγείας ή τέλος πάντων
οι δοµές υγείας». Δεν νοµίζω ότι περιποιεί τιµή.

Εγώ θα επανέλθω και θα επανέρχοµαι συνεχώς µε επίκαιρες
ερωτήσεις για τα ζητήµατα δηµόσιας υγείας, γιατί είναι, κατά την
άποψή µου, κορυφαίο ζήτηµα. Ξέρετε, η επαρχία δεν ζητάει
πολλά πράγµατα. Ζητάει δηµόσια υγεία. Θέλει δηµόσια υγεία.
Θέλει να υπάρχουν γιατροί στα κέντρα υγείας, στις ΤΟΜΥ που
τις άνοιξε ο ΣΥΡΙΖΑ και λειτουργούν και κάνουν εξαιρετική δου-
λειά οι εργαζόµενοι στις τοπικές µονάδες υγείας -να την επισκε-
φθείτε µια φορά, αξίζει-, στο νοσοκοµείο, όπου οι γιατροί και οι
νοσηλευτές δίνουν µάχη. Όµως, θέλουν βοήθεια και η βοήθεια
πρέπει να δίνεται από εσάς και όχι µε αυτού του τύπου τις δη-
λώσεις, οι οποίες -το ξαναλέω- κατά την άποψή µου και θα συ-
νεχίσω να τις χαρακτηρίζω, όπως τις χαρακτήρισα στην ερώτηση
αυτή, είναι υποβάθµιση της υπεράσπισης της δηµόσιας υγείας
των ανθρώπων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπάρκα. 
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μπάρκα, πρέπει να κάνουµε έναν διαχωρισµό. Εδώ έρ-

χοµαι να απαντήσω στα ζητήµατα που έχετε θέσει σε σχέση µε
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι δοµές -εδώ θα πρέπει να
κάνουµε µια σηµείωση- της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
στην περιοχή της Πρέβεζας. Το λέω αυτό, διότι ο όρος «δηµόσια
υγεία» ως όρος χρησιµοποιείται και αναφέρεται στο κρατικό ΕΣΥ,
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Όταν µιλάµε, όµως, για δηµόσια
υγεία, µιλάµε για την πρόληψη, την προαγωγή και την προστασία
της υγείας. 

Μιλάµε, λοιπόν, για προγράµµατα προσυµπτωµατικού ελέγ-
χου, τα οποία επιτέλους έχει η χώρα: Tο πρόγραµµα «ΦΩΦΗ
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ», το πρόγραµµα κατά του καρκίνου του τραχήλου
της µήτρας, του παχέος εντέρου, των καρδιαγγειακών και µια
σειρά από άλλες πρωτοβουλίες, νέες υπηρεσίες στο κοµµάτι της
πρόληψης που επιτέλους ανέπτυξε η χώρα και τις έκανε η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Άρα µιλάτε για το κρατικό ΕΣΥ. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει άνθρω-
πος στην Εθνική Αντιπροσωπεία ή στην Κυβέρνηση που να πει
ότι το ΕΣΥ είναι σε µια καταπληκτική κατάσταση. Ίσα-ίσα προ-
σπαθούµε, µε κάθε δυνατό τρόπο, να το ενισχύσουµε. 

Έρχοµαι λίγο στο θέµα που έχετε θίξει. Ο κ. Βαρτζόπουλος -
όπως µόνος σας είπατε µόλις- επισκέφθηκε την Πρέβεζα στο
πλαίσιο προεκλογικής εκστρατείας ως πολιτικό στέλεχος. 

Επίσηµα το Υπουργείο Υγείας ποτέ δεν έχει πει: «Όπου έχουµε
κοντινές δοµές, τι θέλετε εδώ; Γιατρό; » ή δεν ξέρω τι άλλο.
Υπάρχει µια διαδικασία σε εξέλιξη για πρόσληψη, πλέον αυτών
που έχουµε αναφέρει σήµερα, χιλίων τριακοσίων εβδοµήντα
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πέντε, ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού, στις
δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σε όλη τη χώρα,
στους οποίους φυσικά συµπεριλαµβάνονται και τα κέντρα υγείας
του νοµού. Έχουµε προβεί στην ένταξή τους στο Ταµείο Ανά-
καµψης σε σχέση µε ενίσχυση ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού
και ανακαινίσεις. 

Άρα, και σε συνεργασία µε την 6η ΥΠΕ, έχουµε τοποθετήσει
δεκαοκτώ άτοµα ως επικουρικό προσωπικό το 2020-2022, οι
οποίες θέσεις διατηρούνται ως σήµερα. Έχουµε προκηρύξει,
στις 28-3-2024, οκτώ θέσεις ιατρικού προσωπικού µε βαθµό επι-
µελητή Β’, εννέα θέσεις νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό -ρα-
διολογίας, ακτινολογίας, διοικητικό, επισκέπτες υγείας κ.λπ.- και
έχουµε κάνει και µετακινήσεις από άλλες δοµές, για να καλύ-
ψουµε υφιστάµενες ανάγκες. 

Επίσης, να πω ότι για την ενίσχυση των υπηρεσιών προνοσο-
κοµειακής φροντίδας η 6η ΥΠΕ έχει ανανεώσει τον στόλο των
ασθενοφόρων των κέντρων υγείας µε πέντε σύγχρονα νέα ασθε-
νοφόρα, εκ των οποίων το ένα έχει διατεθεί στο Κέντρο Υγείας
Πάργας, είναι 4Χ4, πλήρως εξοπλισµένο. Τα κέντρα υγείας του
νοµού έχουν ενισχυθεί µε δύο επιπλέον ασθενοφόρα, ανακατα-
σκευασµένα, πλήρως λειτουργικά, τα οποία πήγαν στο Θεσπρω-
τικό και στο Καναλάκι, αναβαθµίζοντας το υφιστάµενο δυναµικό
οχηµάτων σε έξι οχήµατα. 

Έχουµε ήδη εξαγγείλει µια προσπάθεια που κάνει το Υπουρ-
γείο Υγείας, όχι µόνο στα νησιά, αλλά και στις περιοχές στις
οποίες αντιµετωπίζουµε προβλήµατα στελέχωσης, εξαιτίας της
αδυναµίας εύρεσης κατοικίας. Η Πάργα πράγµατι έχει πολύ
υψηλό τουριστικό πληθυσµό, οπότε πολύ συχνά οι άνθρωποι
µπορεί να αντιµετωπίζουν πρόβληµα στο να βρουν σπίτι. 

Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο Υγείας δεν θα εντάξει µόνο
τα νησιά σε αυτά τα προγράµµατα ιατρικών κατοικιών, αλλά και
άλλες περιοχές της χώρας, για να µπορούµε να έχουµε µεγαλύ-
τερες πιθανότητες να καλυφθούν οι θέσεις.

Και σε σχέση µε το θέµα του σταθµού ΕΚΑΒ στον Μεσοπό-
ταµο, να σας πω ότι το ΕΚΑΒ παράρτηµα Ιωαννίνων, που είναι
αρµόδιο για τη χωροταξική διαµερισµατοποίηση του τοµέα ευ-
θύνης δράσης του ΕΚΑΒ της 7ης Περιφέρειας, συντονίζει τα
ασθενοφόρα του Κέντρου Υγείας Καναλακίου και Πάργας, µε τη
συνδροµή των τοµέων ΕΚΑΒ στην Πρέβεζα και Φιλιππιάδα, και
µεριµνά για την υγειονοµική κάλυψη της περιοχής του τοµέα Με-
σοποτάµου.

Η διοίκηση του ΕΚΑΒ, δεδοµένων των αυξηµένων υπηρεσια-
κών αναγκών στην παραθαλάσσια παραλιακή γραµµή Πρέβεζα -
Πάργα - Σύβοτα - Ηγουµενίτσα, προχώρησε στην άµεση πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για ενίσχυση του τοµέα
ΕΚΑΒ στον Μεσοπόταµο µε υπαλλήλους του κλάδου ΔΕ πληρω-
µάτων ασθενοφόρων. Σε αυτό το πλαίσιο έχουν ήδη µετακινηθεί
πληρώµατα από άλλους τοµείς και παραρτήµατα του ΕΚΑΒ, για
να ενισχυθεί αυτός ο τοµέας, ενώ το ΕΚΑΒ, έχοντας ως γνώµονα
πάντα τη δηµόσια προάσπιση του αγαθού της υγείας, µετακινεί
προσωπικό στις περιπτώσεις που έχουν τέτοιου τύπου προβλή-
µατα. Έτσι, και µε απόφαση του Υφυπουργού Υγείας, του κ. Θε-
µιστοκλέους, τον Μάιο που µας πέρασε, προκηρύχθηκε µια θέση
του κλάδου ΔΕ πληρωµάτων ασθενοφόρων, διάρκειας είκοσι
τεσσάρων µηνών, µε καθεστώς πλήρους και αποκλειστικής απα-
σχόλησης του τοµέα ΕΚΑΒ στον Μεσοπόταµο, η οποία, όµως,
είναι άγονη, γιατί δεν είχαµε ενδιαφερόµενους.

Ξαναλέω: Έχουµε προκηρύξει θέσεις και για το ΕΚΑΒ, τα ανα-
κοίνωσε πρόσφατα ο κ. Θεµιστοκλέους, και για τις υπόλοιπες
δοµές σε όλη τη χώρα σε νοσοκοµεία και κέντρα υγείας.

Θα ολοκληρώσω µε το εξής: Κοιτάξτε, υπάρχει µεγάλος πει-
ρασµός να αρχίσουµε να κάνουµε εδώ κοµµατική σπέκουλα και
το καταλαβαίνω. Ενώ, λοιπόν, ξεκινάτε µε το ενδιαφέρον σας για
την περιοχή, εµπλέκετε τις συγκρίσεις από το 2018, µου ζητάτε
να αναγνωρίσω τι έγινε από το 2018…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εγώ; Εσείς το κάνατε, εγώ δεν
είπα τίποτα.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Πριν από λίγο το είπατε.

Δεν σας διέκοψα, όµως, κύριε Μπάρκα, αν θέλετε µπορώ να
σταµατήσω και να συνεχίσετε εσείς να µιλάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, όχι
διάλογος. Σας άκουσε µε προσοχή η κυρία Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το ξέρω, το ξέρω, κύριε Πρό-
εδρε, µε ιδιαίτερη προσοχή.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Σας άκουσα µε προσοχή και θα ήθελα να µε ακούσετε και εσείς
για τον εξής λόγο: Θεωρώ ότι η κατάσταση στον τοµέα της
υγείας είναι πολύ πιο δύσκολη -και αυτό συµβαίνει πανευρω-
παϊκά- απ’ ό,τι ήταν µέσα στην πανδηµία. Γιατί, κύριε Μπάρκα;
Διότι το αποδυναµωµένο ΕΣΥ που είχαµε, µετά από δέκα χρόνια
κρίσης, κλήθηκε να αντιµετωπίσει ένα µόνο ζήτηµα, τον COVID.
Όλα τα συστήµατα υγείας µετά την πανδηµία είναι αποδυναµω-
µένα. 

Είναι ιδανική η κατάσταση στη χώρα; Ξαναλέω όχι. Είναι σε
εξέλιξη µια πολύ µεγάλη προσπάθεια ενίσχυσης της πρωτοβάθ-
µιας, µιας και µιλάµε γι’ αυτή σήµερα και γι’ αυτή είµαι αρµόδια
να απαντήσω. Σας λέω, λοιπόν, ότι έχουµε προκηρύξει χίλιες
τριακόσιες εβδοµήντα πέντε θέσεις για φέτος, έρχονται επιπλέον
του χρόνου, δεν κλείνουν κέντρα υγείας, αλλά ίσα-ίσα θα ενισχυ-
θούν σε τρεις τοµείς: υποδοµές, εξοπλισµός και ανθρώπινο δυ-
ναµικό και µε εκπαίδευση και µε προκηρύξεις.

Δεν είναι ιδανική η κατάσταση, αλλά νοµίζω ότι είµαστε πια σε
ένα σηµείο το 2024 και σε επίπεδο πολιτικής ωριµότητας, αν θέ-
λετε, να µπορούµε να συζητάµε για την ουσία και όχι να πηγαί-
νουµε παραπειστικά να αναφέρουµε µε δραµατικό τρόπο
διάφορα πράγµατα, για να προκαλέσουµε έτσι εντυπώσεις.

Επειδή είστε και ένας νέος Βουλευτής σε ηλικία, θεωρώ ότι οι
νέοι άνθρωποι στην πολιτική ίσως µπορούν να φέρουν και µία
άλλη πνοή και να έχουµε µια ευκαιρία να αλλάξουµε µερικά
πράγµατα στη χώρα. Μη µας απογοητεύετε, αυτό έχω να πω!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Είναι παλιός Βου-

λευτής και επιτυχηµένος!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την 11η Ιουλίου
2024 ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Βασίλειο Κικίλια.

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης
ερώτησης, θα κάνουµε µία ολιγόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Η δεύτερη µε αριθµό 1242/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, µε θέµα: «Κατάργηση της απαράδεκτης εγκυκλίου
(37271/21-6-2024) που αφορά στην ευέλικτη προσέλευση των
εργαζόµενων» και η πέµπτη µε αριθµό 1243/8-7-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας
Αριστεράς κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Με εγκυκλίους-κό-
λαση για τους εργαζόµενους στη βιοµηχανία και άλλους
κλάδους δίνονται δώρα στην εργοδοσία», οι οποίες αναφέρονται
στο ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζον-
ται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους,
σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131
του Κανονισµού της Βουλής. 

Ξεκινάµε µε τον κ. Κατσώτη. 
Κύριε Κατσώτη, παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η ερώτηση αφορά την εγκύκλιο του Υπουρ-

γείου Εργασίας µε την οποία επεκτείνεται ο χρόνος της απλή-
ρωτης δουλειάς των εργαζοµένων. Η εγκύκλιος αποτελεί τη
συνέχεια του αντεργατικού νόµου Χατζηδάκη του 2021, που νο-
µοθέτησε σωρεία αντιδραστικών µέτρων, όπως αυτό της διευθέ-
τησης του εργάσιµου χρόνου και της ψηφιακής κάρτας. 

Η ερµηνευτική εγκύκλιος προβλέπει σειρά εξαιρέσεων, ώστε
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να νοµιµοποιείται η παραβίαση ωραρίου. Μία από τις εξαιρέσεις
είναι η δυνατότητα της εργοδοσίας να εφαρµόζει το µέτρο της
ευέλικτης προσέλευσης του εργαζόµενου µέχρι και εκατόν εί-
κοσι λεπτά. 

Έτσι ο εργοδότης µπορεί, πρώτον, να µεταβάλλει καθηµερινά
την έναρξη και τη λήξη του ωραρίου εργασίας, χωρίς να θεωρεί-
ται καταχρηστική η συνεχής αλλαγή του ωραρίου. Δεύτερον,
µέσα από το ευέλικτο ωράριο, να καλύπτει τα ίχνη της υποδηλω-
µένης εργασίας, η οποία θα είναι ανασφάλιστη και απλήρωτη,
τουλάχιστον στον βαθµό που δεν καταγράφεται ως υπερωρία. 

Η επόµενη εξαίρεση αφορά τον χρόνο προετοιµασίας για την
έναρξη και λήξη της εργασίας των βιοµηχανικών εργατών, τον
οποίο δεν θεωρεί χρόνο εργασίας και ο οποίος µπορεί να φθάνει
τουλάχιστον τη µία επιπλέον ώρα τη µέρα. Εδώ πρέπει να σηµει-
ωθεί ότι ο ΣΕΒ είχε διατυπώσει σχετικό αίτηµα στο Υπουργείο
Εργασίας και το Υπουργείο έσπευσε βέβαια να ικανοποιήσει το
αίτηµά τους µέσω της εγκυκλίου. 

Η τρίτη εξαίρεση αφορά τους εργαζόµενους που θεωρούνται
διευθυντικά στελέχη και οι οποίοι εξαιρούνται από την υποχρέ-
ωση σήµανσης της ψηφιακής κάρτας. 

Εδώ το κόλπο πού βρίσκεται; Στην αλλαγή προϋποθέσεων για
να χαρακτηριστεί ένας εργαζόµενος διευθυντικό στέλεχος, η
οποία έγινε µε µια άθλια υπουργική απόφαση µετά την ψήφιση
του νόµου Χατζηδάκη. Δηλαδή, και ένας µερικά απασχολούµε-
νος µπορεί να χριστεί διευθυντικό στέλεχος και έτσι να δουλεύει
χωρίς την κάρτα. 

Η επόµενη εξαίρεση είναι ένα ακόµη δωράκι στους εργοδότες
και συγκεκριµένα η πρόβλεψη ότι υπάρχει περίπτωση να µη χτυ-
πηθεί η κάρτα από αµέλεια του εργαζόµενου. Σε αυτή την περί-
πτωση, λοιπόν, για µέχρι τρία µονά χτυπήµατα τον µήνα ανά
εργαζόµενο δεν θα επιβάλλεται πρόστιµο, παρά θα γίνεται σύ-
σταση. 

Γίνεται σαφές ότι η θέσπιση αυτού του εργαλείου γίνεται για
να µετράει ψηφιακά την ένταση της εκµετάλλευσης και να διευ-
κολύνει την εργοδοσία να επιβάλλει τα ωράρια «λάστιχο». 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα πρόκειται να λάβει το Υπουργείο,
προκειµένου να αποσυρθεί αυτή η απαράδεκτη εγκύκλιος και µά-
λιστα άµεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσώτη. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ηλιόπουλο.  
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

προσθέσω κι εγώ ότι µας προκαλεί έκπληξη το γεγονός ότι µά-
λιστα η συγκεκριµένη εγκύκλιος βασίστηκε σε προεδρικό διά-
ταγµα του 1932. 

Αναφέρθηκε ήδη το ζήτηµα για την εξαίρεση του χρόνου προ-
ετοιµασίας κατά την έναρξη και τη λήξη της βάρδιας από τον
ενεργό χρόνο εργασίας, η οποία χαρίζει µία ώρα αυτή τη στιγµή
στις βιοµηχανικές επιχειρήσεις, χρόνος ο οποίος σχετίζεται µε
την ένδυση της στολής εργασίας, µε λοιπά µέτρα ασφαλείας.
Πολύ κρίσιµο, αν σκεφτούµε και την κατάσταση µε τα εργατικά
δυστυχήµατα και ειδικά τα θανατηφόρα εργατικά δυστυχήµατα. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι η ευέλικτη προσέλευση. Η τελευταία
µεταφράζεται σε συνεχή αλλαγή της έναρξης και λήξης του ωρα-
ρίου, χωρίς αυτή η πρακτική να θεωρείται καταχρηστική. Πρό-
κειται και για εντατική εκµετάλλευση της µισθωτής εργασίας,
που καθιστά την εγχώρια µεταποίηση θερµοκήπιο εργατικών
ατυχηµάτων, αλλά και µε αυτή τη φόρµουλα, όπως ήδη ακού-
στηκε, εξαφανίζεται η υποδηλωµένη, απλήρωτη, υπερωριακή,
ανασφάλιστη εργασία. 

Όλα αυτά δένουν αρµονικά και µε τον ν.5053 του 2023 και µε
το εξαήµερο. Άρα βλέπουµε διαρκώς κινήσεις οι οποίες τραβάνε
το ωράριο προς τα πάνω και σχετίζονται µε το πώς έχει η κατά-
σταση και µε τα εργατικά δυστυχήµατα αλλά και µε τον πραγµα-
τικό χρόνο εργασίας και µε τους µισθούς. 

Με αυτή την έννοια, οι ερωτήσεις µας είναι: Ποιες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες σκοπεύει να λάβει η Κυβέρνηση, ώστε να καταστεί
ανενεργή η συγκεκριµένη απαράδεκτη για τα συµφέροντα των
εργαζοµένων εγκύκλιος; Ποια είναι τα µέτρα που σχετίζονται και
µε τα εργατικά δυστυχήµατα, γιατί έχουµε µια αρνητική πρωτιά,
ένα αρνητικό ρεκόρ; Και ποια µέτρα θα λάβει και η Υπουργός,

ώστε να πάψει η καταχρηστική πρακτική των διαρκών αλλαγών
ωραρίου.

Κυρία Υπουργέ, διαρκώς µιλάτε ως Κυβέρνηση για το ζήτηµα
του δηµογραφικού, της οικογένειας κ.λπ.. Σκεφτείτε λίγο αυτές
οι καταχρηστικές αλλαγές ωραρίου τι σηµαίνουν και για τον οι-
κογενειακό προγραµµατισµό µιας οικογένειας εργαζοµένων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ηλιόπουλο.
Θα απαντήσει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης κ. Νίκη Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, όπως επίσης
ευχαριστώ πάρα πολύ τους συναδέλφους και για τη δυνατότητα
να συζητήσουµε για ένα θέµα, το οποίο στη δική µας προτεραι-
ότητα είναι πάρα πολύ ψηλά και έχει να κάνει µε την προστασία
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Μιλάµε για την ψηφιακή κάρτα εργασίας, µια µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση που στοχεύει ακριβώς στο να προστατεύσει καλύτερα
τον εργαζόµενο, να καταγράψει τον πραγµατικό χρόνο εργασίας
και να διασφαλίσει ότι ο εργαζόµενος θα αµείβεται γι’ αυτόν τον
πραγµατικό χρόνο εργασίας.

Θυµίζω, δε, εν είδει εισαγωγής ότι η ψηφιακή κάρτα εργασίας
είναι αίτηµα τίνος; Της ΓΣΕΕ για δεκαετίες τώρα! Είναι ένα
σωστό αίτηµα για τη θωράκιση των δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων.

Η εν λόγω εγκύκλιος, την οποία στηλιτεύετε και οι δύο, το ΚΚΕ
και η Νέα Αριστερά, είναι η εγκύκλιος που πάει να εφαρµόσει
αυτό το προστατευτικό µέσο υπέρ των εργαζοµένων.

Έχετε θέσει διάφορα θέµατα. Ξεκινώ, λοιπόν, για να απαν-
τήσω σε όλα και πρώτα απ’ όλα στο ζήτηµα της λεγόµενης «ευέ-
λικτης προσέλευσης» και όχι του «ευέλικτου ωραρίου». Άλλο το
ένα και άλλο το άλλο!

Είναι κάτι καινούργιο η ευέλικτη προσέλευση; Προέκυψε
πρώτη φορά στην εγκύκλιο της κ. Στρατινάκη προχτές; «Όχι»
είναι η απάντηση. Είναι θεσµοθετηµένη από το 2022. Το ξέρετε
ότι είναι µέσα στο κανονιστικό πλαίσιο και ήταν στην πρώτη
υπουργική απόφαση που εκδόθηκε το 2022. Ήταν η πρώτη
υπουργική απόφαση κατ’ εφαρµογή του νέου νοµοθετικού πλαι-
σίου της ψηφιακής κάρτας η οποία ξεκίνησε την 1η Ιουλίου του
2022.

Σας θυµίζω τότε ότι στην πρώτη φάση είχαν ενταχθεί τα µε-
γάλα σουπερµάρκετ, οι τράπεζες, και ξεκίνησε το µέτρο της ευέ-
λικτης προσέλευσης. Και έκτοτε, εφαρµόζεται εδώ και δύο
χρόνια, χωρίς κανένα πρόβληµα, χωρίς αντιδράσεις από την
πλευρά των εργαζοµένων.

Άρα, πρώτο σηµείο η εν λόγω εγκύκλιος δεν προσθέτει τίποτα
καινούργιο. Δεν υπάρχει κάτι καινούργιο σε σχέση µε την ευέλι-
κτη προσέλευση. Ακόµα κι αν ήταν καινούργιο, που δεν είναι, να
το συζητήσουµε, όµως, επί της ουσίας.

Τι είναι η ευέλικτη προσέλευση; Είναι κάποιο διευθυντικό δι-
καίωµα; Μπορεί να έρθει ένας διευθυντής και να πει ότι σου αλ-
λάζω µονοµερώς την ώρα προσέλευσης; «Όχι» είναι η απάντηση.
Απαιτεί ρητή συµφωνία εργαζόµενου και εργοδότη. Πρέπει να
είναι µέσα στη σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ εργαζόµενου
και εργοδότη και πρέπει να είναι µέσα στην «ΕΡΓΑΝΗ». Άρα δεν
είναι διευθυντικό δικαίωµα, δεν είναι µονοµερές δικαίωµα, είναι
προϊόν συµφωνίας εργαζόµενου και εργοδότη. Πρέπει να προ-
κύπτει στη σύµβαση, πρέπει να προκύπτει στην «ΕΡΓΑΝΗ».

Τι είναι, όµως, τελικά αυτή η δυνατότητα της ευέλικτης προ-
σέλευσης; Είναι µια δυνατότητα που δίνεται για να διευκολυν-
θούν οι εργαζόµενοι, εάν και εφόσον το επιθυµούν.

Σκεφτείτε το εξής. Γιατί να µην έχει ευέλικτη προσέλευση µια
µητέρα; Γιατί δεν θέλετε να µπορεί να έχει αυτή την ευελιξία εάν
το θέλει η ίδια, να το συµφωνήσει δηλαδή µε τον εργοδότη να
έχει µία ευέλικτη προσέλευση; Το τονίζω όµως, µιλάµε για ευέ-
λικτη προσέλευση και όχι για ευέλικτο ωράριο. Το ωράριο είναι
πολύ συγκεκριµένο. Καταγράφεται και στη σύµβαση και στην
«ΕΡΓΑΝΗ». Μιλάµε για µία ευέλικτη προσέλευση, η οποία είναι
για τη διευκόλυνση του ίδιου του εργαζόµενου.

Θέλω να πιστεύω ότι όλοι µέσα σε αυτή την αίθουσα και όλα
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τα κόµµατα που εκπροσωπούµε θέλουµε τη διευκόλυνση των ερ-
γαζοµένων και θέλουµε την προστασία των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων. Πρώτο θέµα, λοιπόν, η ευέλικτη προσέλευση.

Δεύτερο θέµα είναι το ζήτηµα του χρόνου προετοιµασίας των
εργαζοµένων. Είπε ο αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Κατσώτης -και
σηµείωσα τα λόγια του- ότι επεκτείνεται ο χρόνος εργασίας. Όχι,
κύριε συνάδελφε, δεν εκτείνεται ο χρόνος εργασίας. Το ξέρετε
πολύ καλά ότι είναι πάγια πρόβλεψη σε όλο το νοµικό µας πλαίσιο.
Εγώ θα σας πω ενδεικτικά την πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου
από το 1965 και έπειτα, που λέει ρητά ότι ο χρόνος προετοιµασίας
των εργαζοµένων -δηλαδή στη βιοµηχανία ο χρόνος που χρειάζε-
ται κανείς, για να προετοιµαστεί, να βάλει την κατάλληλη ενδυµα-
σία και ούτω καθεξής- δεν περιλαµβάνεται στον χρόνο εργασίας.
Είναι από το 1965 στη νοµολογία του Αρείου Πάγου.

Ενδεικτικά δε, θα σας θυµίσω ότι στην Επιθεώρηση Εργασίας
στον σχετικό ιστότοπο υπάρχει ρητή αναφορά σε αυτό και αυτό
εφαρµόζεται εδώ και δεκαετίες. Και διαβάζω από την ιστοσελίδα
της Επιθεώρησης Εργασίας, της ανεξάρτητης αρχής: «Στις ώρες
εργασίας δεν περιλαµβάνονται: ….γ) ο χρόνος που διατίθεται
στους µισθωτούς για την προπαρασκευή τους είτε κατά τη µε-
τάβαση στην εργασία τους είτε κατά την αποχώρησή τους, όπως
ο χρόνος που αναλίσκεται στο κτύπηµα της κάρτας, στην περι-
βολή ειδικής στολής, το πλύσιµο, την αλλαγή ενδυµασίας, τον
καλλωπισµό µετά το τέλος εργασίας».

Δεν περιλαµβάνεται στις ώρες εργασίας. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά από τον ιστότοπο της Επιθεώρησης Εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, και εδώ υπάρχει κάτι καινούργιο; Όχι, δεν υπάρχει τίποτε
καινούργιο. Υπάρχει η πρακτική αυτή και το νοµοθετικό πλαίσιο
που εφαρµόζεται εδώ και δεκαετίες στη χώρα µας, που προβλέ-
πει ρητά ότι ο χρόνος προπαρασκευής των εργαζοµένων, ο χρό-
νος προετοιµασίας δεν περιλαµβάνεται στον χρόνο εργασίας.
Ισχύει εδώ και δεκαετίες. Δεν έχει αµφισβητηθεί και η εγκύκλιος
για άλλη µία φορά δεν προσθέτει τίποτα καινούργιο.

Θυµίζω, όµως, το εξής. Θυµίζω ότι, εάν για την ανάληψη της
υπηρεσίας, όταν έρχεται η ώρα που αναλαµβάνεται η υπηρεσία,
δεν έχει σηµάνει ο εργαζόµενος την ψηφιακή του κάρτα, τότε ναι
είναι που επιβάλλονται κυρώσεις από την Επιθεώρηση Εργασίας.
Υπάρχει ένα πολύ σηµαντικό προστατευτικό πλαίσιο για την προ-
στασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Θα έρθω σε αυτά και
στη συνέχεια.

Θα σας θυµίσω, όµως, και χθες µάλιστα είχα την ευκαιρία να
επισκεφτώ την Επιθεώρηση Εργασίας σε µια σειρά συναντήσεων
που έχουµε ήδη κάνει από την αρχή της ανάληψης θητείας αυτής
τρεις εβδοµάδες τώρα περίπου και να συζητήσουµε ακριβώς για
τους διαρκώς αυξανόµενους ελέγχους που διεξάγει η Επιθεώ-
ρηση Εργασίας και σε ζητήµατα αυτά της σήµανσης της ψηφια-
κής κάρτας.

Επανέρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία και µε τα
υπόλοιπα ζητήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα δώσω πρώτα τον λόγο στον κ. Κατσώτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι προστασία η µία ώρα δώρο, που δίνετε,

απλήρωτης εργασίας; Λέτε ότι αυτό είναι από το 1965. Έτσι
είναι. Όµως, κατ’ έθιµο µέχρι τώρα µέσα από την πάλη των ερ-
γαζοµένων, µέσα από τις συλλογικές συµβάσεις, οι εργαζόµενοι
κτύπαγαν κάρτα, µόλις πήγαιναν στο εργοστάσιο, και µέσα ήταν
και ο χρόνος της προετοιµασίας και κτύπαγαν κάρτα, όταν έφευ-
γαν από το εργοστάσιο, και µέσα ήταν ο χρόνος πάλι της προ-
ετοιµασίας, για να φύγουν. Αυτό κυριαρχούσε στις βιοµηχανίες.
Τώρα εσείς ξεθάψατε έναν νόµο του 1965, για να κάνετε δώρο
µία ώρα στους εργοδότες. Ένα είναι αυτό. Άρα, λοιπόν, δεν είναι
προστασία του εργαζόµενου, είναι προστασία του εργοδότη, για
να αυξήσετε την απλήρωτη δουλειά.

Χαρίζονται µέχρι τρεις µέρες τον µήνα στην εργοδοσία. Και τι
λέει η εγκύκλιος; «Είναι σκόπιµο να γίνονται αποδεκτά µόνο τρία
µονά κτυπήµατα το µήνα ανά εργαζόµενο, στην οποία περίπτωση
η σχετική διαπίστωση από την Επιθεώρηση Εργασίας θα συνε-
πάγεται σύσταση και όχι επιβολή προστίµου». Δηλαδή, ο εργα-
ζόµενος να δουλεύει όσες ώρες θέλει ο εργοδότης του, γιατί
ήταν δήθεν αµελής και ξέχασε να κτυπήσει την κάρτα! Αυτό ση-
µαίνει αυτό που υπάρχει µέσα στην εγκύκλιο.

Επίσης, δεν δηλώνεται καθόλου το ωράριο, όπως είπαµε, στα
διευθυντικά στελέχη. Βαφτίζετε, λοιπόν, διευθυντές ακόµη και
εργαζόµενους µε µερική απασχόληση. Υπάρχει και ένα αντικει-
µενικό κριτήριο εδώ ποιος είναι ο διευθυντής, όσον αφορά αυ-
ξηµένες αποδοχές και άλλα; Όχι, τίποτα.

Η ευθύνη για το σωστό κτύπηµα της κάρτας µετακυλίεται στον
εργαζόµενο. Τι λέει η εγκύκλιος; Πως µπορεί να υφίσταται σχε-
τική πρόβλεψη περί υποχρέωσης τήρησης του ωραρίου από
τους εργαζόµενους στο πλαίσιο του πειθαρχικού δικαίου της επι-
χείρησης. Δηλαδή, ο εργαζόµενος, που θα δουλεύει απλήρωτος
εκτός ωραρίου, θα κινδυνεύει να τιµωρηθεί και πειθαρχικά στην
επιχείρηση. Μα είστε καλά; Είναι προστασία αυτή του εργαζόµε-
νου;

Με την ευέλικτη προσέλευση που µπορεί να φτάσει µέχρι δύο
ώρες δίνετε τη δυνατότητα στην εργοδοσία να καλύπτει τα ίχνη
της υποδηλωµένης εργασίας και να µεταβάλλει συνεχώς το ωρά-
ριο των εργαζοµένων. Αυτό θα γίνει.

Το διάλειµµα θεωρείται ότι δεν είναι µέσα στον χρόνο εργα-
σίας. Δεν παρατείνετε το ωράριο; Μία καµαριέρα που κάνει εί-
κοσι δωµάτια και κάνει διάλειµµα να πάρει µια ανάσα, αυτό θα
είναι εκτός ωραρίου; Αυτό λέτε! Θα είναι εκτός! Είναι προστασία
του εργαζόµενου αυτή;

Επίσης, τι κάνετε; Δίνετε τη δυνατότητα σε επιχειρήσεις που
εντάσσονται στο σύστηµα αυτό της ψηφιακής κάρτας να κατα-
χωρούν τις αλλαγές, κυρία Υπουργέ, των ωραρίων και τις υπε-
ρωρίες στην «ΕΡΓΑΝΗ» µετά την πραγµατοποίησή τους και όχι
πριν την ανάληψη εργασίας, όπως ισχύει σήµερα. Και αυτό είναι
δώρο, κυρία Υπουργέ.

Άρα, λοιπόν, για µας αυτή η εγκύκλιος αποτελεί πολεµικό ανα-
κοινωθέν. Έτσι λένε οι εργαζόµενοι. Σας καλούµε, κυρία
Υπουργέ, να την πάρετε πίσω. Γιατί εκτός αυτού, µε αυτή την εγ-
κύκλιο εφαρµόζετε συνολικά τον νόµο Γεωργιάδη από την 1η Ιου-
λίου µε τις δεκατρείς ώρες δουλειά την ηµέρα και τη δυνατότητα
απασχόλησης σε πολλούς εργοδότες ως δήθεν δικαίωµα του ερ-
γαζόµενου, τη δυνατότητα της εργοδοσίας να επιβάλλει µονο-
µερή εξαήµερη απασχόληση οποτεδήποτε θεωρεί ότι έχει
αυξηµένο φόρτο εργασίας. Κι αυτό είναι 8 Ιουλίου. Επίσης, κατά
παραγγελία απασχόληση, όπου εργαζόµενος θα είναι σε ετοιµό-
τητα εργασίας, χωρίς να πληρώνεται και σε περίπτωση που τον
ειδοποιήσει ο εργοδότης θα πρέπει µέσα σε είκοσι τέσσερις
ώρες να πάει στη δουλειά. Δοκιµαστική περίοδος σε όλες τις
συµβάσεις εργασίας, αορίστου και ορισµένου χρόνου, µε αυτο-
δίκαιη λύση της σύµβασης υπό δοκιµή, αν κριθεί από τον εργο-
δότη ανεπιτυχής η δοκιµαστική περίοδος. Πάει και η αποζηµίωση
του εργαζοµένου. Τα έχετε καταργήσει όλα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι το ζήτηµα του εργάσι-
µου χρόνου ακουµπά τον πυρήνα αυτών των καπιταλιστικών σχέ-
σεων παραγωγής. Γι’ αυτό και όλες οι κυβερνήσεις, ανεξάρτητα
αν είναι φιλελεύθερες ή σοσιαλδηµοκρατικές, νοµοθετούν για το
ξήλωµα και την ελαστικοποίηση του. Εξάλλου, ψηφίζετε µαζί και
µε το ΠΑΣΟΚ και µε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί και η ΓΣΕΕ, η ανυπόληπτη
πολιτική ηγεσία του εργατικού κινήµατος, έβαλε πλάτη, για να
δώσει δώρο στην εργοδοσία τον απλήρωτο χρόνο των εργαζο-
µένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος για τη δευτερολογία του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, ανα-

παράγεται διαρκώς από τα κυβερνητικά στελέχη ένα επιχείρηµα
περί ισότιµης σχέσης εργαζοµένων και εργοδοσίας, που µπο-
ρούν να συµφωνούν και να τα βρίσκουν ανάλογα µε το τι θέλει ο
εργαζόµενος. Ξέρετε, δεν είναι αυτή η πραγµατικότητα. Η εργο-
δοσία είναι πολύ ευαίσθητη στο να καταλαβαίνει το πολιτικό
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σήµα, το οποίο παίρνει από τα Υπουργεία και την Κυβέρνηση.
Η χθεσινή είδηση που κάθε πολιτισµένο άνθρωπο σε αυτή τη

χώρα τον εξόργισε, για την ιστορία στην Πάρο, που µία εργοδό-
τρια ζήτησε από την εργαζόµενή της να δουλεύει και το ανήλικο
παιδί της, για να µπορεί να µένει στο κατάλυµα, δεν είναι εξαί-
ρεση. Είναι το σήµα που δείχνει πού πηγαίνει η πολιτική σας. Πέ-
ρυσι είχαµε εργαζόµενους µέσα στη θάλασσα, είχαµε
εργαζόµενο στην Κρήτη που έπαθε εργατικό ατύχηµα και τον
κρύψανε στο ψυγείο. Αυτή είναι η κατάσταση γαλέρας, που έχει
δηµιουργηθεί από την πολιτική σας.

Μια απλή ερώτηση: Με τη συγκεκριµένη εγκύκλιο µε το εξαή-
µερο, µε όλα αυτά που έρχονται, θα εργάζονται περισσότερο οι
εργαζόµενοι, ναι ή όχι; Θα εργάζονται περισσότερο. Αυτό είναι
αντικειµενικό. Θα εργάζονται περισσότερο. Ποια είναι η απάν-
τησή σας; Ότι το θέλουν οι εργαζόµενοι για παραπάνω εισό-
δηµα. Δηλαδή, λέτε ότι ένας εργαζόµενος στη χώρα που έχετε
φτιάξει µε το πενθήµερο οκτάωρο δεν µπορεί να πληρώσει τον
µήνα του και δυσκολεύεται. Άρα, µην πάρουµε µέτρα για την
ακρίβεια. Να σε βάζουµε να δουλεύεις δεκατριάωρο, σε δύο ερ-
γοδότες, δεκάωρα και πάει λέγοντας.

Μία σηµαντική λεπτοµέρεια: Κάνετε τη χρήση εγκυκλίου του
1932. Αυτό µόνο του δείχνει από πού έρχεται το εκσυγχρονιστικό
σας όραµα. Είστε από τον προηγούµενο αιώνα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, αν µπορείτε, να γίνετε και πιο
ριζοσπαστικοί. Μη σταµατάτε στο 1932. Πηγαίνετε και πιο πίσω
για να βρείτε λύσεις. Μπορείτε να σκεφτείτε τη λύση για µια µε-
ταλλική µπάλα στα πόδια του εργαζόµενου. Μπορείτε να σκε-
φτείτε τη λύση για τη δουλεία. Υπάρχουν, έτσι όπως το ορίζετε
εσείς, καλές πρακτικές και στους προηγούµενους αιώνες. Μη
σταµατάτε δηλαδή εκατό χρόνια πίσω.

Επόµενη παρατήρηση. Αδιαφορείτε για τα δεδοµένα. Κατά το
διάστηµα 2019-2023: µείωση του πραγµατικού µισθού στην Ελ-
λάδα 8,3%, η µεγαλύτερη σε όλη την Ευρωζώνη, είναι τα στοι-
χεία του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ, η κερδοφορία στον Θεό, οι µισθοί στο
πάτωµα. Το 2023: εκατόν ογδόντα δύο νεκροί σε εργατικά δυ-
στυχήµατα, σχεδόν ένας κάθε δύο µέρες και µέσα σε αυτή τη
συνθήκη εσείς αυξάνετε τον χρόνο εργασίας. Στη χώρα που οι
εργαζόµενοι εργάζονται περισσότερο από όλους στην Ευρώπη,
τέσσερις ώρες παραπάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο τη βδο-
µάδα, λέτε: «Ας βάλουµε άλλη µία ειδικά στη βιοµηχανία».

Κι έρχοµαι στην ψηφιακή κάρτα. Χαρίζετε τρία κτυπήµατα το
µήνα, δηλαδή σε τρεις περιπτώσεις που θα πηγαίνει ο έλεγχος
και δει ότι δεν έχει κτυπηθεί κάρτα, σύσταση. Θέλετε να µου
πείτε ότι υπάρχει επιχείρηση που θα κάνετε τέσσερις ελέγχους
τον µήνα; Σοβαρά, κυρία Κεραµέως; Μάλλον δεν ξέρετε πόσους
επιθεωρητές έχετε. Επιχείρηση που θα κάνετε τέσσερις ελέγ-
χους τον µήνα δεν υπάρχει. Με αυτό που χαρίζετε τρία και κά-
νετε σύσταση, τους λέτε δεν θα γίνουν έλεγχοι.

Λέτε «ευθύνη του εργαζόµενου». Αυτό γιατί έγινε; Γιατί σας
ήρθαν µαζικά υποµνήµατα από τις τράπεζες από τους ελέγχους
που γίνανε και λέγανε οι τράπεζες «εµείς τους είπαµε να τη κτυ-
πήσουν, αυτοί δεν τη κτύπησαν» και αυτά τα υποµνήµατα θα πή-
γαιναν µετά στην επιθεώρηση και στα δικαστήρια και θα πέφτουν
τα πρόστιµα.

Να σας πω δυο στοιχεία, τα οποία µάλλον δεν θα γνωρίζετε,
γιατί είπατε πρέπει το ωράριο να δηλώνεται για να πληρώνεται.
Προφανώς. Με αυτό που κάνετε το ακυρώνετε όµως.

Το 2017 θεσµοθετήθηκε το ψηφιακό ωράριο, κόντρα στους θε-
σµούς που δεν το θέλανε. Μέσα σε τέσσερις µήνες, αν συγκρί-
νουµε τον ένατο µε τον δωδέκατο του 2017 µε του 2018, είχαµε
αύξηση σε εργαζόµενους που πληρώθηκαν υπερωριακή απασχό-
ληση από εκατόν εβδοµήντα επτά χιλιάδες σε τριακόσιες εβδο-
µήντα µία χιλιάδες συν για πρώτη φορά τρία εκατοµµύρια ώρες
υπερεργασίας που δηλώθηκαν και πληρώθηκαν. Το τελευταίο τε-
τράµηνο του 2018 και το πρώτο τετράµηνο του 2019 από τις
τριακόσιες σαράντα οκτώ χιλιάδες πήγαµε στις επτακόσιες εί-
κοσι έξι χιλιάδες, συν έξι εκατοµµύρια ώρες υπερεργασίας που
δηλώθηκαν.

Δεν έχετε τέτοια στοιχεία από την ψηφιακή κάρτα που να δεί-

χνουν ότι βελτιώθηκαν οι δηλωµένες ώρες. Εγώ έχω στοιχεία
που δείχνουν µε το ψηφιακό ωράριο, το οποίο ξηλώσατε µε τον
τρόπο που εφαρµόσατε την κάρτα. 

Τι κάνετε µε το εξαήµερο; Δώρο την τέταρτη βάρδια. Αυτό κά-
νετε. Υπήρχαν οι άνθρωποι που έκαναν την τέταρτη βάρδια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κλείνω, Πρό-
εδρε.

…οι λεγόµενοι «ρεπατζήδες», δύο δωδεκάωρα, πληρωνόντου-
σαν σαραντάωρο, ήθελε ο ΣΕΒ να καταργηθεί η τέταρτη βάρδια,
την καταργήσατε.

Το ατύχηµα στα πετρέλαια στην Καβάλα, που παραλίγο να
θρηνούσαµε µια ολόκληρη περιοχή, έγινε όταν η εταιρεία κατήρ-
γησε την τέταρτη βάρδια. Αυτό έγινε. Και άρα, ξέρετε επίσης ότι
αυτήν τη στιγµή έχετε αιτήµατα και από call center να µπούνε
στο εξαήµερο, γιατί ο τρόπος που έχετε θεσµοθετήσει είναι τρύ-
πιος. Δεν έχετε ορίσει ΚΑΔ. Έχει πάρα πολλά ανοιχτά και να δω
τώρα πώς θα τα διαχειριστείτε αυτά τα αιτήµατα που το call cen-
ter ξαφνικά θέλει να µπει στο εξαήµερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, τελευταία

φράση.
Ο αγώνας για τον χρόνο εργασίας µε τόσα θανατηφόρα ερ-

γατικά δυστυχήµατα δεν είναι απλά αγώνας για µια καλύτερη
ζωή, είναι αγώνας για την ίδια τη ζωή. Η απάντηση είναι συλλο-
γικές συµβάσεις, µείωση του χρόνου και καλύτεροι µισθοί. Και
στα τρία πηγαίνετε στη λάθος κατεύθυνση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο. 

Τον λόγο έχει η Υπουργός, για έξι λεπτά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
και τους κυρίους συναδέλφους.

Λοιπόν, έχετε θέσει τέσσερα ζητήµατα. Θα ξαναπιάσω εν συν-
τοµία τα δύο, παρ’ ότι αναφέρθηκα. Λέτε, κύριε Κατσώτη, να κα-
ταργηθεί η εγκύκλιος. Να το µεταφράσουµε λίγο αυτό; Να µην
υπάρχει ψηφιακή κάρτα εργασίας στη βιοµηχανία, να µην υπάρ-
χει έλεγχος, τίποτα, κανένας έλεγχος, να δουλεύεις δέκα ώρες
και να πληρώνεσαι για πέντε. Γιατί γι’ αυτό έγινε η ψηφιακή
κάρτα εργασίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αυτό είπα εγώ; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ναι, κύριε Κατσώτη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν είναι γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην

διακόπτετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας άκουσα µε προσοχή. Δεν σας διέκοψα.
Η ψηφιακή κάρτα εργασίας έγινε για έναν και µόνο λόγο, να

προστατεύσει τον εργαζόµενο, να καταγράφει τον πραγµατικό
χρόνο εργασίας, πόσες ώρες εργάζεται πραγµατικά και να δια-
σφαλίσουµε ότι πράγµατι αµείβεται γι’ αυτόν το χρόνο, να πάµε
ενάντια στην υποδηλωµένη εργασία, στην αδήλωτη εργασία.
Άρα, αν το αίτηµα του ΚΚΕ είναι να καταργηθεί η ψηφιακή κάρτα,
αυτό ισοδυναµεί µε το να δώσουµε φόρα παρτίδα στην υποδη-
λωµένη και την αδήλωτη εργασία. Εµείς δεν συναινούµε σε αυτό.

Γιατί τη δήθεν επιπλέον ώρα εργασίας που δεν είναι επιπλέον
ώρα εργασίας σας απάντησα. Είναι στο νοµοθετικό πλαίσιο της
χώρας µας εδώ και δεκαετίες, δεν υπάρχει απολύτως τίποτα και-
νούργιο, πάγια αρχή. Μην πιστεύετε εµένα, πηγαίνετε στην επι-
θεώρηση εργασίας, δείτε τι εφαρµόζεται ακριβώς εδώ και
δεκαετίες. Ρητά ο χρόνος προετοιµασίας για τη βιοµηχανία δεν
συνυπολογίζεται στον χρόνο εργασίας. 

Δεύτερο σηµείο η ευέλικτη προσέλευση. Σας επαναλαµβάνω
ότι είναι ένα µέτρο το οποίο ισχύει από το 2022, δεν είναι και-
νούργιο. Άρα, το επιχείρηµα ότι ήρθε µία εγκύκλιος να βάλει ένα
καινούργιο µέτρο δεν ευσταθεί. Ισχύει από το 2022, εφαρµόζεται
χωρίς συζήτηση, αν θέλετε, χωρίς αντιδράσεις. Είναι προϊόν συµ-
φωνίας και σας είπα το παράδειγµα µιας µητέρας η οποία θέλει
να έχει µια πιο ευέλικτη προσέλευση για να φροντίζει το παιδί
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της ή οτιδήποτε άλλο. Δεν το θέλουµε αυτό; Είπε ο κ. Ηλιόπου-
λος για το δηµογραφικό και θα έρθω και σε αυτό. Δεν θέλουµε
να διευκολύνουµε τις µητέρες; Εµείς θέλουµε και γι’ αυτό λέµε
το εξής. Συµφωνείς να υπάρχει ευέλικτη προσέλευση; Το θέλεις;
Τότε να µπορείς να το έχεις. Αν δεν συµφωνείς, δεν θα το έχεις,
δεν θα είναι στη σύµβασή σου καν, δεν θα είναι στην «ΕΡΓΑΝΗ».

Σηµείο τρίτο, τα διευθυντικά στελέχη. Λοιπόν εδώ, κατ’ αρχάς,
να διορθώσω κάτι. Είπατε δεν υπάρχει πλαίσιο κ.λπ.. Φυσικά και
υπάρχει. Ποια είναι τα διευθυντικά στελέχη; Αυτά που ασκούν δι-
ευθυντικό δικαίωµα έναντι των λοιπών εργαζοµένων της επιχεί-
ρησης, αυτά που εκπροσωπούν και δεσµεύουν την επιχείρηση
προς τρίτους, αυτά που είναι µέλη του διοικητικού συµβουλίου,
µέτοχοι ή εταίροι και αυτά που προΐστανται διευθύνσεων, µονά-
δων, τµηµάτων κ.λπ.. 

Αυτά -και πάλι δεν είναι καινούργιο αυτό, επίσης στο εργατικό
δίκαιο εδώ και δεκαετίες- εξαιρούνται από την εφαρµογή των
διατάξεων εργατικής νοµοθεσίας που αφορούν χρονικά όρια ερ-
γασίας, οκτάωρο κ.λπ., γιατί αυτά είναι ασυµβίβαστα µε τις θέ-
σεις και µε την εκπλήρωση των υποχρεώσεων που έχουν
αναλάβει. 

Απογράφεται όµως κανονικά στη διαδικασία της ψηφιακής ορ-
γάνωσης του χρόνου εργασίας ο χρόνος των στελεχών αυτών;
Βεβαίως. Υποβάλλουν δήλωση µεταβολής στοιχείων εργασιακής
σχέσης, οργάνωση χρόνου εργασίας κ.λπ.; Βεβαίως. Απλώς δεν
έχει εφαρµογή η ψηφιακή κάρτα. Άρα, εξαιρούνται µόνο από την
υποχρέωση σήµανσης ψηφιακής κάρτας. Και πάλι όµως τίποτε
καινούργιο, όλα αυτά ισχύουν εδώ και πολύ καιρό. 

Τέταρτο σηµείο, αυτό που λέτε για τα τρία χτυπήµατα το µήνα
από αµέλεια, που µπορεί δηλαδή ένας εργαζόµενος να ξεχάσει.
Είναι ένα καινούργιο µέτρο η αλήθεια, εφαρµόζεται για πρώτη
φορά στη χώρα µας, είναι µια αλλαγή κουλτούρας την οποία θε-
ωρούµε πολύ σηµαντική για την προστασία του εργαζοµένου,
και αυτό το οποίο εσείς θεωρείτε µεµπτό είναι ότι προβλέπεται
ότι τρεις φορές το µήνα µπορεί κάποιος να ξεχάσει να χτυπήσει
την κάρτα του. Τρεις από πόσες; Μιλάµε περίπου για σαράντα
χτυπήµατα τον µήνα; Τα υπολογίζω σωστά; Δύο χτυπήµατα τη
µέρα τουλάχιστον; Στο λιανεµπόριο και περισσότερα γιατί είναι
πρωί-απόγευµα. Άρα δύο χτυπήµατα τη µέρα, άρα δέκα την
εβδοµάδα, άρα σαράντα τον µήνα. Άρα τρία στα σαράντα. 

Τι προτείνετε; Να µπαίνει πρόστιµο στον εργαζόµενο ο οποίος
µπορεί να έχει ξεχάσει να χτυπήσει την κάρτα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην

διακόπτετε. Σας παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Άρα, λοιπόν, εδώ µιλάµε για µια αλλαγή κουλτού-
ρας. Η αλλαγή κουλτούρας θέλει µια εφαρµογή η οποία να κα-
τανοεί δυσκολίες στην πράξη, θέλει µια περίοδο κατά την οποία
πρέπει να εξηγήσουµε στον εργαζόµενο, να του θυµίσουµε ακρι-
βώς το προστατευτικό αυτό πλαίσιο και αυτό είναι αυτό το οποίο
κάνουµε αναλυτικά. 

Θέλω να πω και µια κουβέντα όµως, γιατί, κύριε Ηλιόπουλε, εί-
πατε ότι πρέπει να µιλούµε µε δεδοµένα και µε στοιχεία και
επειδή συµφωνώ απολύτως µαζί σας, πρέπει να µιλούµε µε στοι-
χεία. Επί περιόδου ΣΥΡΙΖΑ –λυπάµαι, τότε ήσασταν, τώρα έχει
αλλάξει το πλαίσιο- πόσους ελέγχους έκανε η επιθεώρηση ερ-
γασίας; Πόσους;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να µου πείτε
αριθµό προστίµων!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, δεν
µιλήσατε αρκετά; Μην διακόπτετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Πόσους; Πενήντα µία χιλιάδες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αριθµό προστίµων!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, δεν

ακούτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Με ρωτάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται διάλογος

εδώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορείτε να πείτε

αριθµό γιατί έχετε µειώσει τα πρόστιµα!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Ηλιόπουλε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, πα-
ρακαλώ καθίστε κάτω. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Καταλαβαίνω ότι τα νούµερα ενοχλούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πρόστιµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, τι

τρόπος είναι αυτός; Θα σταµατήσετε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ µπορώ να σας πω

ότι µπήκαν 145 εκατοµµύρια πρόστιµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα σταµατήσετε να

µιλάτε, κύριε Ηλιόπουλε; Τι αγένεια είναι αυτή;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αφού τον ρωτάει, να µην µιλή-

σει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, δεν απαντάει.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, συνεχίστε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Άκουσα µε προσοχή. Θα ήθελα να ζητήσω από
τους συναδέλφους να ακούν κι εκείνοι µε προσοχή, όπως κι εγώ
µε πολύ σεβασµό ακούω τις τοποθετήσεις των συναδέλφων.

Λοιπόν το 2016 έγιναν πενήντα ένας χιλιάδες επτακόσιοι έλεγ-
χοι, το 2017 έγιναν πενήντα ένας χιλιάδες εννιακόσιοι έλεγχοι.
Το 2023 πόσοι έγιναν; Εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες τριάντα
ένας έλεγχοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πρόστιµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα σταµατήσετε να

διακόπτετε ή θα µε αναγκάσετε να κάνω κάτι άλλο;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Μόνο το πρώτο εξάµηνο έχουν επιβληθεί πάνω από
22 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµα από την επιθεώρηση εργασίας.
Μόνο το πρώτο εξάµηνο! 

Είπατε για την Πάρο και συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. Το διά-
βασα, µου έκανε τροµερή εντύπωση, τρελάθηκα. Επί τόπου ζή-
τησα από την επιθεώρηση εργασίας, την ανεξάρτητη αρχή, αλλά
ζήτησα όµως να διευκρινίσουν το ζήτηµα αυτό, να πάνε αµέσως
να δούνε τι γίνεται. Έλα που δεν υπάρχει καταγγελία! Καµµία κα-
ταγγελία. Δεν µπορούν να πάνε στο συγκεκριµένο κατάστηµα να
το ελέγξουν.

Παράκληση: Δώστε µας την καταγγελία, να πάνε σήµερα κιό-
λας στην Πάρο να το ελέγξουν. Δεν υπάρχει καµµία καταγγελία.
Υπάρχει ένα δηµοσίευµα, µια ανακοίνωση της Νέας Αριστεράς
µε πολύ σοβαρά περιστατικά. Πρώτη ζήτησα να ελεγχθεί αυτό.
Καταγγελία καµµία. Μπορείτε να βοηθήσετε την επιθεώρηση ερ-
γασίας να υπάρξει αυτή η καταγγελία …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, θα

σταµατήσετε επιτέλους;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Έβγαλε µια ανακοίνωση το κόµµα σας. Εικάζω ότι
για να βγάζετε ανακοίνωση, έχει από πίσω µια καταγγελία. 

Εγώ, λοιπόν, ζητώ στην επιθεώρηση εργασίας, ανεξάρτητη
αρχή, όχι σε εµένα, να υποβληθεί µια καταγγελία για να µπορέσει
να ελέγξει αµέσως, σήµερα να στείλει από τα κεντρικά, προκει-
µένου να ελεγχθεί. 

Είπατε ότι η επιθεώρηση εργασίας λέει αν ελέγχει τέσσερις
φορές τον µήνα. Εδώ οι συνάδελφοι του ΚΚΕ µε είχαν ρωτήσει
τις προάλλες για µια επιχείρηση –δεν έχει σηµασία ποια- σε κά-
ποιο νησί για την οποία υπήρχε καταγγελία ότι λειτουργούσε Κυ-
ριακές. Πήγαιναν τη µία Κυριακή, τη δεύτερη Κυριακή, την τρίτη
Κυριακή. Επέβαλαν πρόστιµα. Δουλεύουν, κύριε Ηλιόπουλε, οι
άνθρωποι συνέχεια, προκειµένου να προστατέψουν τον εργαζό-
µενο. Εδώ είµαστε για να ενισχύσουµε το έργο της αρχής, να
φροντίσουµε να στελεχωθεί ακόµα περισσότερο, να τους δώ-
σουµε περισσότερα εργαλεία, ψηφιακά εργαλεία, αλλά µην υπο-
τιµάµε το έργο ανθρώπων οι οποίοι υπηρετούν ακριβώς αυτόν
τον στόχο.

Και κάτι ακόµη, αν µου επιτρέπετε. Μιλήσατε για εξαήµερο,
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ενώ ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν υπάρχει κανένα εξαήµερο.
Τι υπάρχει; Υπάρχει η δυνατότητα για µία έκτακτη βάρδια. Σε
ποιες περιπτώσεις; Ξαφνικά η χώρα που είχε πενθήµερο απέ-
κτησε εξαήµερο; Αν ήταν έτσι, κύριε Ηλιόπουλε, το Σάββατο που
µας πέρασε όλη η Ελλάδα θα δούλευε. Δούλευε όλη η Ελλάδα;
Όχι. Γιατί; Διότι αυτή η ρύθµιση για τη δυνατότητα για την έκτα-
κτη βάρδια αφορά έναν πάρα πολύ συγκεκριµένο τύπο επιχειρή-
σεων, αυτές που λειτουργούν 24/7, είτε πέντε είτε έξι είτε επτά
µέρες την εβδοµάδα, 24/7 συνεχούς λειτουργίας, δηλαδή τις βιο-
µηχανίες, τα εργοστάσια, τέτοιες επιχειρήσεις και επιπλέον οι
οποίες έχουν κυλιόµενες βάρδιες. Ακόµη και σε αυτές τις επιχει-
ρήσεις αυτό το µέτρο αφορά όλους τους εργαζόµενους; Όχι,
είναι η απάντηση. Οι εργαζόµενοι, ας πούµε, στο λογιστήριο ενός
εργοστασίου µπορούν να εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής αυτής
της ρύθµισης; Όχι. Γιατί; Διότι δεν έχουν κυλιόµενες βάρδιες,
διότι οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι δεν δουλεύουν διαρκώς. 

Τρίτη παρατήρηση. Προστατεύουµε τον εργαζόµενο όταν
προβλέπουµε πάρα πολύ υψηλές αµοιβές γι’ αυτό ακριβώς το
πλαίσιο, συν 40% το Σάββατο, συν 115% την Κυριακή, συν 140%
του ηµεροµίσθιου που θα λάµβανε εάν η εργασία είναι νυχτερινά
της Κυριακής. Άρα, λοιπόν, να λέµε τα πράγµατα ως έχουν και
να µη δηµιουργούµε στρεβλές εντυπώσεις.

Και κάτι τελευταίο για να κλείσω πιο χαρούµενα. Μιλήσατε για
το δηµογραφικό. Ναι, είναι κάτι που µας απασχολεί πάρα πολύ.
Θέλω να πιστεύω ότι χαιρετίζετε την κίνηση της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη να επεκτείνει και την εννιάµηνη άδεια µη-
τρότητας σε νέες κατηγορίες εργαζοµένων µητέρων, σε εργα-
ζόµενες µητέρες σε τράπεζες, σε ΔΕΚΟ, σε µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Θυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη το 2022 έκανε το εξάµηνο εννιάµηνο, το 2023 για πρώτη
φορά µπήκαν στο πεδίο εφαρµογής οι ελεύθεροι επαγγελµατίες,
οι αυτοαπασχολούµενες και οι αγρότισσες και τώρα ερχόµαστε
το 2024 και επεκτείνουµε έτι περαιτέρω το πεδίο εφαρµογής.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε: Άρα εν ολίγοις µία εργαζό-
µενη µητέρα µε βασικό µισθό, η οποία γεννά το πρώτο της παιδί,
θα πάρει από το κράτος πάνω από 13.100 ευρώ, θα πάρει την τε-
τράµηνη άδεια κύησης και λοχείας, θα πάρει το επίδοµα γέννη-
σης, το οποίο εκκινεί από 2.400 ευρώ για το πρώτο παιδί και εν
συνεχεία αυξάνεται χάρη στην πρόνοια του Υπουργείου Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας που έχει αναλάβει σειρά µέτρων
σε αυτήν την κατεύθυνση και θα λάβει και την εννιάµηνη άδεια
µητρότητας. Πάνω από 13.100 ευρώ. Φτάνουν; Έχουµε πάρα
πολλά να κάνουµε για την προστασία της µητρότητας και για την
αντιµετώπιση αυτής της τεράστιας πρόκλησης που λέγεται δη-
µογραφικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υπουργό κυρία Κεραµέως. 
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1238/8-7-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση  πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μάριου Σαλµά
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε
θέµα: «Υπερβολική διεύρυνση του επιτοκιακού περιθωρίου (in-
terest rate spread) των ελληνικών συστηµικών τραπεζών και
υπερβολικές χρεώσεις στις διατραπεζικές συναλλαγές».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρίστος
Δήµας.

Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτολο-
γία σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µε όλον τον σεβασµό και την εκτίµηση προς

το πρόσωπό σας και τη θέση σας, θα ήθελα να ξεκαθαρίσουµε
σήµερα τη θέση της Κυβέρνησης για τα όσα συµβαίνουν στις
τράπεζες, προκειµένου να µη γίνεται αντικείµενο λαϊκισµού, αλλά
και οι πολίτες να ξέρουν ακριβώς η Κυβέρνηση πώς βλέπει την
υπόθεση των τραπεζών σήµερα.

Να ξεκινήσουµε από τα αυτονόητα. Οι τράπεζες είναι βασικός
µοχλός ανάπτυξης από το 16ο αιώνα στην Ευρώπη µέχρι σήµερα.
Όλοι συµφωνούµε ότι είναι απαραίτητο στοιχείο για να υπάρξει
ανάπτυξη. Όλοι συµφωνούµε ότι τις τελευταίες δεκαετίες, ιδίως

τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, οι τράπεζες ήταν βασικό πρό-
βληµα που συµπαρέσυρε οικονοµίες παγκοσµίως κοντά στη χρε-
οκοπία και οδήγησε, ως επακόλουθο, τους ανθρώπους να
χάνουν το εισόδηµά τους, δηλαδή ενώ παράγουν για δεκαετίες,
έγιναν φτωχοί.

Πάµε στο «διά ταύτα». Σήµερα έχουµε δύο θέµατα. Τα επιτό-
κια δανεισµού που οι τράπεζες δίνουν τα δάνεια στους πολίτες,
στους επιχειρηµατίες, στις επιχειρήσεις, στους µικροµεσαίους,
στους πολλούς, είναι υπερβολικά υψηλότερα από αυτά που είναι
µηδενικά των καταθέσεων. Εύλογα στην κρίση µου τίθεται ότι µι-
λάµε για κερδοσκοπία. 

Το δεύτερο είναι το γεγονός πόσο οι διατραπεζικές αυτές συ-
ναλλαγές που είµαστε υποχρεωµένοι να κάνουν οι πολίτες µε πα-
ρέµβαση της Κυβέρνησης, έχουν υψηλές χρεώσεις. Δεν θα σας
αφορούσε αυτό. Οι τράπεζες παγκοσµίως έχουν εποπτικούς µη-
χανισµούς, αλλά ανεπαρκείς πολλές φορές αποδείχθηκαν, για
να υπάρχουν αυτές οι τραπεζικές κρίσεις που συµπαρέσυραν τις
οικονοµίες παγκοσµίως. 

Όµως, η Κυβέρνηση η δική µας υποχρεώνει, για φορολογικούς
λόγους, τους πολίτες να πάνε να κάνουν τις συναλλαγές τους
διατραπεζικά. Εσείς υποχρεώνετε τους πολίτες να πάνε µέσω
τραπεζών να κάνουν συναλλαγές. Αν υπάρχει κερδοσκοπία σε
αυτά τα τραπεζικά ιδρύµατα, υπάρχει ευθύνη της Κυβέρνησης,
διότι εσείς υποχρεώνετε τους πολίτες να πάνε να πληρώνουν, να
κάνουν όλες τις συναλλαγές διατραπεζικά για να προλάβουµε τη
φοροδιαφυγή µε αυτόν τον τρόπο και, ουσιαστικά, υπάρχουν επι-
χειρήσεις που πληρώνουν και 40.000 ευρώ τον χρόνο αθροιστικά
αυτές τις υπερβολικές χρεώσεις των τραπεζικών συναλλαγών. 

Εποµένως, το ερώτηµα είναι τι κάνετε εσείς ως Κυβέρνηση γι’
αυτό, τι έχετε κάνει για να δούµε αποτελέσµατα και πώς αντιλαµ-
βάνεται η Κυβέρνηση την παρέµβαση στη λειτουργία του τραπε-
ζικού συστήµατος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαλµά.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι το θέµα που θίγετε είναι πάρα

πολύ σηµαντικό και ξέρετε πως απασχολεί το Υπουργείο Οικο-
νοµικών και την Κυβέρνηση. Όπως κι εσείς τονίσατε, είναι γεγο-
νός ότι την περασµένη δεκαετία η χώρα µας βίωσε µια άνευ
προηγουµένου οικονοµική κρίση που, προφανώς, επηρέασε και
το τραπεζικό σύστηµα, το οποίο, βεβαίως, η χώρα µας στήριξε
σε πολύ µεγάλο βαθµό. 

Σε αυτό το σηµείο, µιας και αναφέρατε κι εσείς κάποια αυτο-
νόητα, θα µου επιτρέψετε και εµένα να αναφέρω κάποια αυτο-
νόητα. Είµαι βέβαιος ότι ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπεύθυνη
αρχικά για την άσκηση της νοµισµατικής πολιτικής στη ζώνη του
ευρώ είναι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και µε αποφάσεις της
που ρυθµίζουν τα βασικά επιτόκια επηρεάζεται προφανώς το
ύψος των επιτοκίων των δανείων και καταθέσεων που προσφέ-
ρουν και οι ελληνικές τράπεζες. 

Πράγµατι τα τελευταία χρόνια, από το 2019 µέχρι σήµερα, εί-
χαµε επανειληµµένες αυξήσεις στα επιτόκια δανεισµού από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, είχαµε για την ακρίβεια δέκα αυ-
ξήσεις, όµως, πριν από έναν µήνα είχαµε την πρώτη µείωση κατά
είκοσι πέντε µονάδες βάσης, επιβεβαιώνοντας σε µεγάλο βαθµό
τις εκτιµήσεις για επιβράδυνση του πληθωρισµού που υπάρχουν
στην αγορά και ειδικότερα στην Ευρώπη. 

Χαρακτηριστικό, ωστόσο, σχετικά µε το πρώτο ερώτηµά σας
είναι το στοιχείο, σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος, ότι το
µέσο σταθµισµένο επιτόκιο των νέων καταθέσεων παρέµεινε σχε-
δόν αµετάβλητο στο 0,55%, ενώ το αντίστοιχο επιτόκιο των νέων
δανείων µειώθηκε στο 5,54. 

Το περιθώριο επιτοκίου µεταξύ των νέων καταθέσεων και δα-
νείων µειώθηκε στις 4,99 εκατοστιαίες µονάδες. Tον Μάιο του
2024, το µέσο σταθµισµένο επιτόκιο του συνόλου των υφιστάµε-
νων καταθέσεων παρέµεινε σχεδόν αµετάβλητο στο 0,54%. Ενώ
το αντίστοιχο επιτόκιο των δανείων µειώθηκε στο 6,23%. Άρα, η
Τράπεζα της Ελλάδος, όπως οφείλουµε να ξεκαθαρίσουµε, προ-
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φανώς, δεν υπεισέρχεται σε θέµατα ύψους χρεώσεων και προ-
µηθειών των ιδρυµάτων που εποπτεύει. Αλλά όσον αφορά στις
διατραπεζικές συναλλαγές, κατ’ αρχάς να τονίσω ότι απαραίτητη
προϋπόθεση για το σύνολο των συναλλαγών µε τα πιστωτικά
ιδρύµατα -κάτι το οποίο δεν υπήρχε τα προηγούµενα χρόνια-
είναι η σαφής και έγκαιρη ενηµέρωση των συναλλασσόµενου για
το ύψος προµηθειών πριν την πραγµατοποίηση της κάθε συναλ-
λαγής. Η αρµοδιότητα της Τράπεζας της Ελλάδος αφορά στη
διαφάνεια των διαδικασιών και των όρων των συναλλαγών και
εποπτευόµενων από αυτή ιδρυµάτων. Για τον σκοπό αυτό έχει
θεσπίσει κανόνες ενηµέρωσης των συναλλασσόµενων σύµφωνα
µε τους οποίους τα πιστωτικά ιδρύµατα οφείλουν να κάνουν
σαφή και έγκαιρη ενηµέρωση στον συναλλασσόµενο για το ύψος
των προµηθειών και λοιπών εξόδων πριν από την πραγµατοποί-
ηση αυτών των συναλλαγών. 

Όσον αφορά στις πρωτοβουλίες που έχουµε λάβει ως Κυβέρ-
νηση θα αναφερθώ ξανά στη δευτερολογία µου, θέλω να πω ότι
πάρα πολλές από αυτές έχουν περάσει και από το Κοινοβούλιο
και έχετε συµβάλει και εσείς ως Βουλευτής της Πλειοψηφίας
υπερψηφίζοντάς τες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Κύριε Σαλµά, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά
για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Από τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, που οι πο-
λίτες πλήρωσαν ακριβά µε τους µισθούς τους και τις συντάξεις,
τραπεζικές κρίσεις παγκοσµίως είναι αυτονόητο ότι η εµπιστο-
σύνη προς τον εποπτικό εκάστοτε µηχανισµό των τραπεζών έχει
κλονιστεί. Εγώ, όµως, δεν ρώτησα την Τράπεζα της Ελλάδος σή-
µερα. Εγώ ρώτησα την Κυβέρνηση. Στη δική µου αντίληψη είναι
ότι οι χρεώσεις των διατραπεζικών συναλλαγών είναι υψηλότα-
τες και συµβάλλουν ουσιαστικά στα περίπου 7 δισεκατοµµύρια
κέρδη του 2022-2023 των τραπεζών. Θεωρώ ότι έπρεπε να είναι
µικρότερες ειδικά στα ποσά πάνω από 500 ευρώ για τα οποία
εσείς υποχρεώνετε τους πολίτες να πάνε διατραπεζικά και να κά-
νουν τις πληρωµές. 

Όσον αφορά τώρα στα επιτόκια που είπατε, αυτά τα λένε οι
τραπεζίτες, και η Κεντρική Τράπεζα που ανήκει στην Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα εποπτικά. Ακούστε. Υπάρχουν δισεκατοµµύρια
ευρώ στις τράπεζες που οι πολίτες πήγαν και τα κατέθεσαν.
Έχουν µηδέν επιτόκιο. Αυτά είναι στο παθητικό των τραπεζών.
Αυτά που είπατε εσείς για το Euribor είναι στο ενεργητικό. Είναι
αυτά που υποχρεώνονται να δανείζονται οι τράπεζες για να
έχουν κεφαλαιακή επάρκεια µε την καθοδήγηση των εποπτικών
µηχανισµών. Οι τράπεζες όµως δανείζουν αυτά που έχουν µε 0%
επιτόκιο, τις καταθέσεις των πολιτών. Από το 0% έως το 4%-8%
που είναι το µέσο επιτόκιο δανεισµού είτε στεγαστικών δανείων
είτε επιχειρηµατικών δανείων, είναι µία µεγάλη διαφορά. Για να
µην µπερδεύουµε τον κόσµο µε το Euribor. 

Δισεκατοµµύρια έχουµε εµείς οι πολίτες στις τράπεζες µε 0%
επιτόκιο καταθέσεων. Και αυτά τα χρήµατα τα δανείζουν επιλε-
κτικά µε αυστηρούς όρους. Και καλά κάνουν ίσως, γιατί θέλουν
να είναι διασφαλισµένες, να µην έχουν καθόλου ρίσκο αφού τα
έκαναν µούσκεµα τα προηγούµενα χρόνια µε τα θαλασσοδάνεια.
Μην ανοίξουµε αυτή τη µεγάλη κουβέντα των σκανδάλων των
τραπεζών που ο κόσµος ήρθε και τα πλήρωσε µε τις ανακεφα-
λαιοποιήσεις που πλήρωνε ο κάθε ένας φτωχός άνθρωπος. Οι
πολλοί να σας πω τι ζητάνε σήµερα; Να πάρετε µέτρα. Ο χρόνος
τρέχει. Η θεωρία είναι καλή. Τα σχέδια και οι ανακοινώσεις του
Υπουργείου είναι ωραία. Δέχοµαι ότι θα τα καταφέρετε. Είναι δε-
δοµένη η εµπιστοσύνη µου ότι θα καταφέρετε να δράσετε αλλά
θέλω να σας πω ότι ο κόσµος δεν µπορεί να το περιµένει αυτό
για πολύ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαλµά.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Πάµε σε συγκεκριµένα µέτρα, µιας και το ρωτάτε.
Πρώτον, ως προς τον περιορισµό του επιτοκίου περιθωρίου δώ-

σαµε για πρώτη φορά τη δυνατότητα χορήγησης δανείων από
µη τραπεζικά ιδρύµατα, όπως εταιρείες που χρηµατοδοτούνται
κυρίως από funds, αλλά και από άλλους φορείς, όπως  ασφαλι-
στικές εταιρείες µε στόχο τον δανεισµό των ιδιωτών για κατανα-
λωτικά και στεγαστικά δάνεια αλλά και των επιχειρήσεων. Είτε
πρόκειται για αναχρηµατοδότηση είτε ακόµα και για νέο δανει-
σµό. Αυτή είναι µια τακτική η οποία υπάρχει σε πάρα πολλές
χώρες στο εξωτερικό. Είναι το micro-financing το οποίο νοµίζω
ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Με αυτόν τον τρόπο εξυπηρε-
τούνται καλύτερα εµπράκτως και οι πολίτες οι οποίοι ειδικότερα
είναι αποκλεισµένοι από τον τραπεζικό δανεισµό είτε λόγω κακού
ιστορικού είτε λόγω ανεπαρκών οικονοµικών στοιχείων, ενώ, αν-
τιστοίχως, αυξάνεται ο ανταγωνισµός ειδικότερα για τα στεγα-
στικά δάνεια. 

Στηρίξαµε, όµως, και εναλλακτικές δυνατότητες για τους απο-
ταµιευτές. Και οι ίδιες οι τράπεζες πλέον διαθέτουν και αυτές
εναλλακτικά προϊόντα µε υψηλότερα επιτόκια. Ωστόσο εµείς κά-
ναµε, όπως ξέρετε πολύ καλά, αφορολόγητη την απόκτηση εν-
τόκων γραµµατίων του δηµοσίου και δίνουµε αρκετά υψηλό
επιτόκιο 3,4%-4%. Επιπλέον, σχετικά µε τις εταιρείες διαχείρισης
πιστώσεων δώσαµε τέλος στο καθεστώς της ελλιπούς ενηµέρω-
σης για τους δανειολήπτες υποχρεώνοντάς τους διά νόµου –
είναι ο 5072/2023 που ψηφίσαµε εδώ- να ενηµερώνουν πλήρως
και ηλεκτρονικά τους δανειολήπτες για τις υποχρεώσεις µε ταυ-
τόχρονη πρόβλεψη, όµως, επιβολής κυρώσεων εάν οι υποχρεώ-
σεις αυτές δεν τηρήθηκαν. Διότι η σταθερή πολιτική µας είναι να
καλύπτουµε τους πράγµατι ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Μας ενδιαφέρει επίσης να υπάρχει διαφάνεια στις σχέσεις µε-
ταξύ των εταιρειών διαχείρισης πιστώσεων, οι servicers, και των
δανειοληπτών. Να υπάρχει ενηµέρωση ανά πάσα στιγµή και πλη-
ροφόρηση αντίστοιχη µε αυτή που δίνουν και οι τράπεζες στους
πελάτες, στους δανειολήπτες. Αυτό δεν είχε κατοχυρωθεί. Το κα-
τοχυρώσαµε. Επιτυγχάνουµε, όµως, και µέσω του εξωδικαστικού
µηχανισµού πολύ σηµαντικά πράγµατα. Και το κάναµε ουσια-
στικά υποχρεωτικό για τις τράπεζες προς όφελος πάλι των ευά-
λωτων συµπολιτών µας. Γι’ αυτό έχουµε, µάλιστα, και
υπερδιπλάσιες αιτήσεις και πολύ περισσότερες διευθετήσεις. Θα
σας πω ότι στα 6,7 δισεκατοµµύρια ευρώ ανέρχονται οι αρχικές
οφειλές που έχουν ρυθµιστεί µέσω του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού έως τον Ιούνιο. Μέχρι, δηλαδή, πριν από λίγες ηµέρες.
Πρόκειται για συνολικά δεκαεννέα χιλιάδες διακόσιες είκοσι
τρεις επιτυχείς ρυθµίσεις που έχουν ολοκληρωθεί συνολικά στο
πλαίσιο του εξωδικαστικού µηχανισµού µέχρι τον Ιούνιο. 

Επίσης, αναφερθήκατε στις συναλλαγές των 500 ευρώ. Στη-
ρίζουµε το σύστηµα των άµεσων πληρωµών, το Iris. Και το κά-
νουµε υποχρεωτικό ως δυνατότητα συναλλαγών, φυσικά, για
όλες ανεξαιρέτως τις επιχειρήσεις. Και είναι αυτονόητο για να
στηρίξουµε και τον ανταγωνισµό. Το κάνουµε πράξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Θα θελήσω δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Είναι σηµαντικό το
θέµα. 

Το Iris είναι πολύ ευέλικτο µε πολύ µεγάλη διείσδυση και δη-
µοφιλία στους νέους. Έως 500 ευρώ χωρίς προµήθεια για τους
πολίτες, ενώ για τους εµπόρους οι χρεώσεις είναι ίσως οι χαµη-
λότερες στην αγορά. Το επόµενο βήµα για εµάς αφορά στην επέ-
κταση των άµεσων πληρωµών σε όλο το φάσµα των συναλλαγών
τόσο στο ηλεκτρονικό εµπόριο όσο και στο φυσικό, δηλαδή,
πλέον και για τις επιχειρήσεις. Αυτό είναι το επόµενο µεγάλο
στοίχηµα για εµάς. 

Μία ακόµα πολύ σηµαντική κυβερνητική πρωτοβουλία αφορά
στις δραστικές µειώσεις χρεώσεων στα µηχανήµατα POS καθώς
νοµοθετήσαµε τη µείωση κατά 50%. Είναι νόµος που ψηφίσαµε
εδώ στη Βουλή για τις επιχειρήσεις που κάνουν συναλλαγές
µέχρι 10 ευρώ. Αυτό ήταν απολύτως απαραίτητο για τις µικρο-
συναλλαγές στη λιανική. Ειδικότερα για περίπτερα, για ψιλικά
αλλά και άλλες πολύ σηµαντικές µικρές λιανικές, προκειµένου
να προστατέψουµε τους εµπόρους από τις υπέρµετρες χρεώ-
σεις που πράγµατι υπάρχουν σε πάρα πολλές περιπτώσεις. 

Εκτός από αυτό, να σας υπενθυµίσω ότι στο τέλος του προ-
ηγούµενου έτους η Επιτροπή Ανταγωνισµού προχώρησε σε πρό-
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στιµα ύψους 41,7 εκατοµµύρια ευρώ σε πέντε τράπεζες, καθώς
και στην Ελληνική Ένωση Τραπεζών αφ’ ετέρου σε µειώσεις των
προµηθειών που επιβάλλουν οι τράπεζες κατά την ανάληψη µε-
τρητών από το αυτόµατο µηχάνηµα αλλά και µε τη χρήση καρτών
που έχουν εκδοθεί από άλλα µηχανήµατα. 

Προφανώς, θέλουµε ένα εύρωστο τραπεζικό σύστηµα και τα
στοιχεία δείχνουν ότι κινούµαστε προς αυτή την κατεύθυνση.
Όµως, κερδοφορία δεν σηµαίνει ασυδοσία. Ευρωστία δεν σηµαί-
νει απληστία και στήριξη στο τραπεζικό σύστηµα δεν σηµαίνει σε
καµµία περίπτωση αυθαιρεσία. Εποµένως, ως Κυβέρνηση, ως
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, προφανώς, πα-
ρακολουθούµε τις εξελίξεις. Και όπως έχουµε αποδείξει, εκεί
που πρέπει να παρέµβουµε, παρεµβαίνουµε άµεσα και θα συνε-
χιστούν και άλλες πρωτοβουλίες προς αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι οκτώ µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί από το αθλητικό camp «Αθλητικός
όµιλος Ιλισός Καλλιθέας». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Παρακολουθείτε µία συνεδρίαση
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Υπάρχει ο Υπουργός και ο αντίστοι-
χος Βουλευτής που τον ρωτάει για να απαντήσει. Γι’ αυτόν τον
λόγο η Βουλή έχει πολύ λίγα άτοµα. Σας ευχόµαστε καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη, µε αριθµό 1214/1-7-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών µε θέµα: «Εξοντωτικά τα πρόστιµα του άρθρου
20, του ν.4557/2018 για εκατοντάδες επιχειρήσεις λόγω παρέ-
λευσης της τρίµηνης προθεσµίας καταχώρισης στοιχείων». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αφορµή για τη σηµερινή ερώτηση αποτέλεσε

το Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων, το οποίο είναι κάτι σχετικά
πρόσφατο, αλλά δεν είναι τίποτα περισσότερο από ένα κεφάλαιο
στο βιβλίο της γραφειοκρατίας, της γραφειοκρατίας την οποία
από έγχαρτη, τα τελευταία χρόνια καταβάλλετε µεγάλη προσπά-
θεια όχι να την καταργήσετε –να είµαστε ειλικρινείς- απλά να την
µετατρέψετε σε ψηφιακή, αν και στην προκειµένη περίπτωση
αυτό δεν είναι σίγουρο γιατί υπάρχει και το στοιχείο του χαρτιού
και θα εξηγηθώ αργότερα. 

Μιλάµε για ένα περιβάλλον -πριν πάω στη διαδικασία- το
οποίο, όπως όλοι γνωρίζουµε το περιβάλλον της ελληνικής επι-
χειρηµατικότητας, δεν είναι το περιβάλλον µιας χώρας όπως
είναι η Γερµανία ή µιας χώρας όπως είναι η Ολλανδία. Μιλάµε
για µια αγορά, όπως είναι η ελληνική, η οποία στην πλειονότητά
της αποτελείται από µικρές οικογενειακές επιχειρήσεις, ένα πε-
ριβάλλον στο οποίο και µετά από τα κατορθώµατα του νόµου Κα-
τρούγκαλου πολλές µικρές ατοµικές επιχειρήσεις αναγκάστηκαν
να πάρουν τη µορφή της κεφαλαιουχικής εταιρείας. Άρα, δεν µι-
λάµε για κολοσσούς, αλλά µιλάµε για πολύ µικρές επιχειρήσεις
οι οποίες στην πλειονότητά τους έχουν εξωτερικά λογιστήρια. 

Δεν µπορώ να καταλάβω -πριν φτάσω στο κοµµάτι των προ-
στίµων, τα οποία τα θεωρώ εξοντωτικά- την ίδια την ύπαρξη και
την ανάγκη του Μητρώου Πραγµατικών Δικαιούχων. Και αυτό
σας το λέω µε εµπειρία περίπου τριάντα ετών σε λογιστήρια. Υπό
ποια έννοια; Δεν εφαρµόζεται η αρχή «µόνον άπαξ». Δηλαδή, κα-
ταχωρούµε τις όποιες µεταβολές στο ΓΕΜΗ, καταχωρούµε τις
όποιες µεταβολές µετά το ΓΕΜΗ στην ΑΑΔΕ, στο µητρώο των
κατά τόπους ΔΟΥ. Για ποιον λόγο, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να
καταχωρούµε και αυτές τις µεταβολές στο Μητρώο Πραγµατι-
κών Δικαιούχων; Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να συµβαί-
νει. 

Δεν µπορεί, δηλαδή, να υπάρχει µονίµως µια δαµόκλειος

σπάθη προστίµων πάνω από το κεφάλι µας. Και αυτό είναι πολύ
µεγάλο κοµµάτι το οποίο θα πρέπει να το συζητήσουµε και στις
επιτροπές του Υπουργείου Οικονοµικών, δηλαδή την προστιµο-
λαγνεία την οποία υπάρχει. Είχαµε ανοίξει µια τέτοια κουβέντα
µε τον προκάτοχό σας, τον κ. Θεοχάρη, αλλά πρέπει κάπου να
καταλήξουµε. Θα πρέπει να ξεκινήσουµε, δηλαδή, µε την κατάρ-
γηση του Μητρώου Πραγµατικών Δικαιούχων πριν πάµε στα
εξοντωτικά πρόστιµα. Δεν πρέπει να υφίσταται το Μητρώο Πραγ-
µατικών Δικαιούχων, από τη στιγµή που τις όποιες καταχωρίσεις
τις κάνουµε στο µητρώο του ΓΕΜΗ και στη συνέχεια στο Μη-
τρώο των εταιρειών. 

Θα ήθελα µια απάντηση επ’ αυτού πριν πάµε στα πρόστιµα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ Φωτόπουλο.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά, θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι η Γενική Διεύθυνση

ΣΔΟΕ ως Ελεγκτική Αρχή του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών διενεργεί ελέγχους για την ορθή εφαρµογή του
Κεντρικού Μητρώου Πραγµατικών Δικαιούχων. Άρα, εδώ υπάρ-
χει µια διαφωνία. Εσείς λέτε ότι δεν πρέπει να υπάρχει, εµείς στη-
ρίζουµε το Κεντρικό Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων.
Προφανώς, πρέπει να συζητήσουµε και να το κάνουµε ακόµα κα-
λύτερο. 

Στο πλαίσιο, όµως, της καταπολέµησης της νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες, µε σκοπό την επί-
τευξη διαφάνειας, την πρόληψη και καταστολή της νοµιµοποί-
ησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες, αλλά και της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας, όλα τα κράτη-µέλη ενσω-
µατώνουν δύο οδηγίες: Είναι η οδηγία 2015/849 η οποία τροπο-
ποιήθηκε µε την οδηγία 2018/843 όπου προβλέπεται ότι είναι
αναγκαίο να ταυτοποιείται κάθε φυσικό πρόσωπο, το οποίο κα-
τέχει µια νοµική οντότητα ή ασκεί έλεγχο επ’ αυτής, δηλαδή ο
πραγµατικός δικαιούχος της νοµικής οντότητας, δεδοµένου ότι
η χρήση εταιρικών σχηµάτων ή άλλων νοµικών οντοτήτων απο-
τελεί συχνά –τουλάχιστον έτσι έχει αποδειχθεί και στη διεθνή
πρακτική αλλά και στη χώρα µας- µέσο νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες. 

Η πρόσβαση, όµως, σε ακριβείς και επικαιροποιηµένες πληρο-
φορίες σχετικά µε τον πραγµατικό δικαιούχο, πέραν των βασικών
πληροφοριών όπως µπορεί να είναι η επωνυµία, η διεύθυνση
εταιρείας, το καταστατικό ή η µετοχική σύνθεση, όπως αντιλαµ-
βάνεστε αποτελεί καθοριστικό παράγοντα για τον εντοπισµό των
εγκληµατιών, οι οποίοι µέσω εταιρικών δοµών αποκρύπτουν την
ταυτότητά τους. 

Η ευρωπαϊκή οδηγία ενσωµατώθηκε στην ελληνική έννοµη
τάξη το 2018, όπου προβλέπεται η υποχρέωση των νοµικών ον-
τοτήτων να τηρούν στοιχεία και πληροφορίες που επιτρέπουν
την ταυτοποίηση του πραγµατικού δικαιούχου αυτών, καθώς και
υποχρέωση καταχώρισης σχετικών πληροφοριών στο Κεντρικό
Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων.

Συνεπώς η υποβολή στο µητρώο ενέχει µία επιπλέον βαρύ-
τητα, καθ’ όσον ο δικαιούµενος δηλώνει υπεύθυνα και ειδικά
ποιος είναι ο δικαιούχος. Ναι, επιβάλλονται πρόστιµα, εφ’ όσον
το νοµικό πρόσωπο ή η νοµική οντότητα δεν υποβάλει αρχική ή
τροποποιητική δήλωση καταχώρισης των στοιχείων των πραγµα-
τικών δικαιούχων, υποβάλλει εκπρόθεσµα αρχική ή τροποποι-
ητική δήλωση καταχώρισης των στοιχείων των πραγµατικών
δικαιούχων ή υποβάλλει ελλιπή ή ακόµη και ανακριβή αρχική ή
τροποποιητική δήλωση καταχώρισης των στοιχείων των δικαιού-
χων ή ακόµη και αν διατηρεί σε ειδικό µητρώο στην έδρα ή τη
µόνιµη εγκατάσταση, πληροφορίες που συγκεκριµένα ορίζονται.

Άρα από την ανωτέρω τυποποίηση - κατηγοριοποίηση προκύ-
πτει ότι ο έλεγχος από τη Γενική Διεύθυνση ΣΔΟΕ δεν αποσκοπεί
αποκλειστικά στον έλεγχο της εµπρόθεσµης ή µη αρχικής τρο-
ποποιητικής δήλωσης υποχρέωσης, αλλά υπεισέρχεται κατ’ επι-
ταγήν του νόµου σε ελεγκτικές επαληθευτικές, σχετικές µε την
εξακρίβωση, επαρκή τεκµηρίωση και ακρίβεια των στοιχείων της
ταυτότητας του πραγµατικού δικαιούχου, της ελεγχόµενης νο-
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µικής οντότητας, κάτι το οποίο µειώνει κατά πολύ τις πιθανότη-
τες για απόκρυψη στοιχείων.

Πρέπει να γνωρίζετε ότι η Γενική Διεύθυνση ΣΔΟΕ έχει ήδη
κάνει πεντακόσιους εξήντα ελέγχους, κατά τους οποίους έχουν
εντοπιστεί σαράντα οκτώ παραβάσεις. Έχει επιβάλει τις προβλε-
πόµενες από τον νόµο διοικητικές κυρώσεις και µε την παρέ-
λευση της προθεσµίας για την άσκηση του δικαιώµατος
ενδικοφανούς προσφυγής από την ελεγχόµενη οντότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη δευ-
τερολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στην πολιτική
όλοι εµείς οι επαγγελµατίες έχουµε µπει και για να προσφέ-
ρουµε, αλλά κυρίως για να είµαστε πρακτικοί. Από αυτά τα οποία
µου είπατε, δεν µου είπατε κάτι περισσότερο από αυτά τα οποία
ξέρω, από αυτά τα οποία διαβάζω, από αυτά τα οποία γνωρίζω
από τις αποφάσεις.

Σας είπα στην πρωτολογία µου ότι, πέραν του ότι έχετε µετα-
σχηµατίσει τη γραφειοκρατία σε ψηφιακή, στο συγκεκριµένο ση-
µείο παραµένει έγχαρτη.  Τι θέλω να πω; Πέρα από το γεγονός
ότι θα πρέπει να µπαίνουν οι συνάδελφοί µου, οι επιχειρηµατίες
-που δεν συµβαίνει- και να καταχωρούν τα στοιχεία στο Μητρώο
Πραγµατικών Δικαιούχων, υποχρεώνετε τις επιχειρήσεις να
έχουν και σε έγχαρτη µορφή το Μητρώο Πραγµατικών Δικαιού-
χων. Αυτά για τη συζήτηση, για το γεγονός ότι είσαστε υπέρµα-
χοι της «ΕΛΛΑΔΑ 2.0.» Και σε αυτή την περίπτωση, λοιπόν, ακόµα
και αν έχουν καταχωρηθεί εµπρόθεσµα, ακόµα και αν έχουν γίνει
όλες οι µεταβολές, εάν δεν έχει το χαρτί στην έδρα της εται-
ρείας, τους επιβάλλεται πρόστιµο. 

Δεν ξέρω κατά πόσο αυτό εσείς το θεωρείτε λογικό και κατά
πόσο αυτό αποτελεί στοιχείο φοροδιαφυγής ή απόκρυψης ή ξε-
πλύµατος µαύρου χρήµατος, το να µην έχουν το χαρτί στην
έδρα, το οποίο είναι στοιχείο για την επιβολή του προστίµου -το
τονίζω- και για το οποίο δεν µου είπατε τίποτα.

Αυτό, λοιπόν, στο οποίο εγώ θα επιµείνω, είναι στην ουσία του
πράγµατος. Το Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων είτε στην έγ-
χαρτή του είτε στην ψηφιακή του µορφή, δεν έχει τίποτα περισ-
σότερο από στοιχεία, από αυτά τα οποία καταχωρούνται στην
ηλεκτρονική βάση του ΓΕΜΗ. Θέλετε να βάλετε και ένα στοιχείο
υπεύθυνης δήλωσης ότι αυτά τα οποία δηλώνουν είναι πραγµα-
τικά και αληθή; Βάλτε το στο ΓΕΜΗ. Μην αναγκάζετε, όµως, τους
πολίτες, τις επιχειρήσεις και τους συναδέλφους µου φοροτεχνι-
κούς -οι οποίοι στη διάρκεια της πανδηµίας σήκωσαν όλο το
βάρος του ψηφιακού µετασχηµατισµού του κράτους- να κάνουν
δύο και τρεις φορές την ίδια δουλειά, χωρίς αυτό να έχει κανένα
αποτέλεσµα, πέρα από το γεγονός ότι εσείς απλά επιβάλλετε
πρόστιµα. Γιατί δεν έχει κανένα άλλο αποτέλεσµα, σας διαβε-
βαιώ. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Ψηφιακή γραφειοκρατία, προφανώς.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Μιας και κάνατε αναφορά στην ψηφιακή γραφει-
οκρατία, να αναφέρουµε και από εδώ ότι προχωράµε και στην
κατάργηση του χαρτοσήµου –γιατί το είπατε εσείς, κύριε Πρό-
εδρε- που είναι ένα πολύ µεγάλο εµπόδιο στην ψηφιακή γραφει-
οκρατία -στη γραφειοκρατία γενικότερα που υπάρχει στη χώρα,
αλλά αυτό είναι άλλο ζήτηµα- και πάµε σε ένα τέλος συναλλαγής
πολύ πιο απλό και πολύ πιο εύκολο, πολύ πιο γρήγορο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μετασχηµατίζεται.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Το αντικαθιστούµε σε πάνω από εξακόσιες περιπτώ-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γίνεται ψηφιακό.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Όχι, δεν είναι απλώς ότι γίνεται ψηφιακό. Σε εξακό-
σιες και πλέον περιπτώσεις καταργείται. Να τα λέµε και αυτά.

Διαρκώς ενισχύουµε και προσπαθούµε να βελτιώσουµε τη δια-

λειτουργικότητα που υπάρχει, µιας και το αναφέρατε, µεταξύ του
Κεντρικού Μητρώου Πραγµατικών Δικαιούχων, ΓΕΜΗ και ΣΔΟΕ
ώστε να γίνει πιο εύρυθµη η λειτουργία του ελεγκτικού έργου,
να διενεργούνται µε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα οι έλεγχοι
που σχετίζονται µε το µητρώο. 

Απώτερος στόχος δεν είναι η διασφάλιση µόνο των δηµοσιο-
νοµικών εσόδων. Κυριότερα είναι η καταπολέµηση φαινοµένων
ποινικής απαξίας που δηµιουργεί το οικονοµικό έγκληµα και
αυτός νοµίζω ότι είναι ένας στόχος τον οποίο έχουµε όλοι ανε-
ξαιρέτως σε αυτή την Αίθουσα. 

Όσον αφορά, όµως, και το δεύτερο σκέλος της ερώτησής
σας, θέλω να προσθέσω ότι µε τον νόµο του 2022 έγινε αναθεώ-
ρηση του µηχανισµού των κυρώσεων που αναφέραµε και νωρί-
τερα. Ορίστηκε ως ελεγκτικός µηχανισµός το ΣΔΟΕ προκειµένου
να θεσµοθετήσει ένα συνεκτικό και ενιαίο πλαίσιο διατάξεων στο
σκέλος του ελέγχου και των κυρώσεων σε περιπτώσεις µη τήρη-
σης επαρκών και ακριβών και επίκαιρων πληροφοριών σχετικά
µε τους πραγµατικούς δικαιούχους των υπόχρεων νοµικών προ-
σώπων και οντοτήτων. Επανεξετάστηκαν µε αυτό τον τρόπο οι
κυρώσεις ώστε τηρουµένης της αρχής της αναλογικότητας να
είναι αντίστοιχες µε τη βαρύτητα της επιµέρους παράβασης και
να µην υπάγονται όλες περιπτώσεις στο πρόστιµο των 10 χιλιά-
δων ευρώ που προβλεπόταν αρχικά µε τη διάταξη του 2018. 

Με τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση έγινε και ειδικότερη
διάκριση των παραβάσεων προκειµένου να υπάρχει ακριβής κα-
ταγραφή των πράξεων που συνιστούν παράβαση και επισύρουν
αντίστοιχα τα διοικητικά πρόστιµα, προβλεψιµότητα των πρά-
ξεων, αλλά και κατηγοριοποίηση αυτών. 

Αντίστοιχα, στο πλαίσιο εξορθολογισµού των κυρώσεων και
τηρουµένων νοµίζω της αρχής αναλογικότητας τίθενται κατηγο-
ρίες προστίµων µε κλιµάκωση των κυρώσεων, συναρτώµενες
προφανώς µε τη σοβαρότητα της παράβασης, ώστε να αποτρέ-
πεται σε επίπεδο κυρώσεων η εξίσωση διαφορετικής βαρύτητας
πράξεων. 

Αντίστοιχα, τίθεται διάκριση των προστίµων στην περίπτωση
παράβασης των διατάξεων για την τήρηση και καταχώρηση των
απαιτούµενων πληροφοριών περί πραγµατικών δικαιούχων, πλην
της περίπτωσης του εκπρόθεσµου, συναρτώµενα µε τον κύκλο
εργασιών των νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτήτων. 

Ειδικά για την περίπτωση των νοµικών προσώπων και νοµικών
οντοτήτων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, όπου το κριτήριο του
κύκλου εργασιών δεν κρίνεται πρόσφορο, επελέγη το πεδίο της
απασχόλησης ή µη των εργαζοµένων για τη σχετική διαβάθµιση
των προστίµων. Άρα µε την ισχύουσα κλίµακα ποινών το πρό-
στιµο σε περίπτωση µη συµµόρφωσης για µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα νοµικά πρόσωπα και νοµικές οντότητες που δεν
απασχολούν πρόσωπα, µπορεί παραδείγµατος χάριν να είναι
ένας πολιτιστικός σύλλογος, είναι µειωµένος στο µισό σε σχέση
µε την προηγούµενη ρύθµιση και για τους άλλους οργανισµούς.

Συνεπώς, καταλαβαίνετε ότι µε τον νόµο του 2022 έχουµε προ-
βεί σε κάποιες σηµαντικές βελτιώσεις και τροποποιήσεις ώστε
να διορθωθεί η όποια αδικία επικαλείστε στην ερώτησή σας και
στόχος µας δεν είναι να επιβαρύνουµε άσκοπα τους πολίτες µε
πρόστιµα, αλλά να ελέγξουµε και να χειριστούµε όσο πιο αποτε-
λεσµατικά και δίκαια γίνεται την όποια απόπειρα παράβασης των
υποχρεώσεων σχετικά µε την καταχώρηση και τήρηση των επι-
καιροποιηµένων στοιχείων για τον πραγµατικό δικαιούχο νοµικών
προσώπων και νοµικών οντοτήτων, στοχεύοντας ιδανικά στην
πλήρη εξάλειψή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υφυπουργό. 

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1235/5-7-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη µε θέµα: «Αβεβαιότητα για χίλιους εξακόσιους συνοριακούς
φύλακες αορίστου χρόνου και οι µεροληπτικές προσλήψεις του
Χρυσοχοΐδη». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ
πολύ.

Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα των χιλίων εξακοσίων συνοριακών
φυλάκων ορισµένου χρόνου είναι ένα ζήτηµα το οποίο εξ όσων
γνωρίζω το γνωρίζετε πολύ καλά, έχετε κάνει κι εσείς συναντή-
σεις όπως παρατήρησα στο διαδίκτυο. Οι άνθρωποι αυτοί συµ-
πληρώνουν πέντε χρόνια µάχιµης υπηρεσίας και στερούνται της
µονιµοποίησης και τα πλήρη δικαιώµατα των µόνιµων συνοριο-
φυλάκων. 

Το 2020 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προσέλαβε τε-
τρακόσιους συνοριοφύλακες στον Έβρο, ενώ όλοι οι υπόλοιποι
προσλήφθηκαν µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Και αναφέρο-
µαι σε αυτούς. Η εργασιακή τους σχέση έχει γίνει ακόµα χειρό-
τερη όταν µε το π.δ.104/2021, άρθρο 2, τους απαγόρευσαν τις
µεταθέσεις, αποσπάσεις, προσωρινές µετακινήσεις και γενικά
κάθε δικαίωµα που έχουν οι Έλληνες εργαζόµενοι και οι µόνιµοι
συνάδελφοί τους. 

Ένα από τα πιο σηµαντικά θέµατα που δηµιουργήθηκαν είναι
και η διάσπαση οικογενειών. Αρκεί να σας πω ότι αυτή τη στιγµή
υπάρχει ζευγάρι οι οποίοι είναι και οι δύο µε τη συγκεκριµένη
σχέση εργασίας, όπου η σύζυγος βρίσκεται στη Χίο, είναι σε εν-
διαφέρουσα ή µπορεί να έχει γεννήσει κιόλας η κοπέλα, και ο σύ-
ζυγος υπηρετεί στη Σάµο. Αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν το
δικαίωµα της συνυπηρέτησης. Δεν µπορούν να δουλέψουν µαζί.
Είναι χωρισµένη η οικογένεια, αν και έχουν ή θα αποκτήσουν ένα
µικρό παιδί τους. Δεν έχουν δικαίωµα να µεγαλώσουν µαζί το
παιδί τους. 

Ένα άλλο µεγάλο πρόβληµα της εργασιακής οµηρίας είναι η
περίπτωση επιτυχίας σε άλλη προκήρυξη και η µη αποδέσµευση
ώστε να µην προσληφθεί ο επιτυχών σε άλλη προκήρυξη. Δη-
λαδή αν αυτοί οι χίλιοι εξακόσιοι άνθρωποι πετύχουν σε έναν
άλλο διαγωνισµό δεν έχουν δικαίωµα στην αποδέσµευση.

Ο κ. Χρυσοχοΐδης ενέκρινε εκατό θέσεις συνοριοφυλάκων στη
Ροδόπη και πενήντα στην Καβάλα και µάλιστα οι προσλήψεις
αυτές έγιναν µε τη διαδικασία της εντοπιότητας, δηλαδή έδωσε
µόρια στην εντοπιότητα. Την ίδια στιγµή ο αρχηγός της ΕΛΑΣ
είχε εκδώσει για φέτος διαταγή µέσω της οποίας είχε αποφασι-
στεί να µην υλοποιηθούν µεταθέσεις µονίµων αστυφυλάκων σε
πολλές περιοχές της χώρας, συµπεριλαµβανοµένης και της Κα-
βάλας. Δηλαδή, προσλαµβάνετε ανθρώπους στην περιοχή, σε
διάφορες περιοχές στη χώρα, βάζοντας την εντοπιότητα ως όρο,
την ίδια στιγµή, όµως, που δεν κάνετε µεταθέσεις από άλλες
υπηρεσίες αστυνοµικών που έχουν δικαίωµα µετάθεσης.

Για να συνοψίσω, επειδή οι συνοριακοί φύλακες ορισµένου
χρόνου βρίσκονται σε ένα τέλµα που καθιστά το µέλλον τους
αβέβαιο, επειδή η πρόσφατη πρόσληψη µαρτυρά µεροληπτικές
συµπεριφορές που δυναµιτίζουν την ήδη τεταµένη κατάσταση,
επειδή υπάρχουν πολλές περιπτώσεις γονέων που καλούνται να
µεγαλώσουν χώρια τα παιδιά τους -σας ανέφερα το παράδειγµα-
επειδή το µεταναστευτικό ζήτηµα απασχολεί καθηµερινά και
διαρκώς τη χώρα µας, θέλω µια απάντηση στα εξής ερωτήµατα,
κύριε Υπουργέ:

Πώς θα τερµατιστεί η εργασιακή ανασφάλεια στην οποία έχει
ρίξει χίλιους εξακόσιους περίπου συνοριοφύλακες ορισµένου
χρόνου το Υπουργείο σας; Υπάρχει πολιτική και ανάλογος σχε-
διασµός;

Δεύτερον, τι προτίθεστε να κάνετε µε το σοβαρό πρόβληµα
που προκύπτει µε την απαγόρευση της συνυπηρέτησης σε συ-
ζύγους µε παιδιά προκειµένου να υπάρχει συνοχή της οικογέ-
νειας µε στόχο την κοινή ανατροφή των τέκνων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπάρκα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, για να κατανοήσουµε και να απαντήσουµε

στα ερωτήµατα που θέσατε καλό είναι να εκθέσω λίγο τη νοµο-
θεσία που προβλέπει τους συµβασιούχους συνοριοφύλακες ορι-
σµένου χρόνου, οι οποίοι αποτελούν µια ιδιαίτερη κατηγορία

προσωπικού που προσλαµβάνεται για την αντιµετώπιση αυξηµέ-
νων µεταναστευτικών ροών, µε σχέση εργασίας δηµοσίου δι-
καίου µε ετήσια θητεία η οποία όµως ανανεώνεται και βέβαια
αυτοί εντάσσονται στο ένστολο προσωπικό της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. 

Εάν η θητεία τους δεν ανανεωθεί αυτοί, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις, απολύονται οριστικά, ενώ δεν προβλέπεται, εφόσον
έχουν ολοκληρώσει τη βασική τους εκπαίδευση, να παραιτηθούν
πριν από την ολοκλήρωση της ετήσιας θητείας. Η ανανέωσή
τους γίνεται για ένα χρονικό διάστηµα δώδεκα µηνών και πραγ-
µατοποιείται µε απόφαση του προϊσταµένου του κλάδου διοικη-
τικής υποστήριξης και ανθρώπινου δυναµικού του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις. 

Η πρόσληψή τους σύµφωνα µε τον ν.4647/2019, το άρθρο 17
συγκεκριµένα γίνεται µε το σύστηµα των αντικειµενικών κριτη-
ρίων βάσει των διαδικασιών και των προσόντων πρόσληψης που
προβλέπονται για τους συνοριακούς φύλακες, σύµφωνα δηλαδή
µε τις διατάξεις του ν.2622/1998. Με απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη δίνονται πέντε επιπλέον µονάδες εκτός
των καθορισµένων από τις κείµενες διατάξεις για τη βαθµολογία
των υποψηφίων, αυτών µε βάση το κριτήριο της εντοπιότητας. 

Θα πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι πάλι µε βάση τη διάταξη
αυτή που προσλήφθηκαν οι συγκεκριµένοι, τοποθετούνται υπο-
χρεωτικά σε υπηρεσίες συνοριακής φύλαξης, διαχείρισης µετα-
νάστευσης ή προαναχωρησιακά κέντρα κράτησης αλλοδαπών
και υπηρεσίες φύλαξης και θεσµοθετηµένων σηµείων εισόδου-
εξόδου της επικράτειας ιδίως αεροδροµίων όπου υφίσταται η
οργανική θέση της κατηγορίας τους, ενώ µε βάση τις διατάξεις
δεν προβλέπεται µετάταξη σε άλλη κατηγορία προσωπικού, µε-
τάθεση ή απόσπαση τους σε άλλη υπηρεσία, ακόµα και εντός
της περιφερειακής ενότητας, καθότι καθίσταται αναγκαία η απα-
σχόλησή τους χωρίς εξαιρέσεις για την κάλυψη των αναγκών για
τις οποίες προσλήφθηκαν, δηλαδή για την προστασία των συνό-
ρων της ελληνικής επικράτειας. Θα πρέπει να σας πω ότι από τις
6 Ιουλίου του 2024 υπηρετούν συνολικά χίλιοι τετρακόσιοι ενε-
νήντα τέσσερις συνοριακοί φύλακες ορισµένου χρόνου. Τα στοι-
χεία βέβαια, αυτά που αφορούν την οργάνωση, τη διάρθρωση
και την κατανοµή τους είναι στοιχεία που άπτονται ζητηµάτων
ασφαλείας και δεν δηµοσιοποιούνται. 

Οι άδειες της κατηγορίας αυτής του προσωπικού χορηγούνται
σύµφωνα µε το άρθρο 53 του ν.3528/2007, αφορούν διευκολύν-
σεις και άδειες µε αποδοχές ή ανατροφή τέκνου. Συγκεκριµένα,
ο γονέας συνοριοφύλακας ορισµένου χρόνου ο οποίος έχει
τέκνο ηλικίας κάτω των τεσσάρων ετών δικαιούται να λάβει άδεια
ανατροφής τέκνου, χορηγείται κατά τη διάρκεια της ετήσιας θη-
τείας ενώ δεν επιτρέπεται να συνεχιστεί µετά τη λήξη της θη-
τείας, εκτός αν ανανεωθεί η θητεία του οπότε σε αυτή την
περίπτωση θα λάβει και το υπόλοιπο της άδειας του, εφόσον
συντρέχουν οι λοιπές προϋποθέσεις.

Θα πρέπει λοιπόν να σας πω ότι το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη συνεχώς µελετά το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, που
αφορά τους συνοριοφύλακες ορισµένου χρόνου. Με βάση πάντα
όλο το πλαίσιο το οποίο αφορά τα ζητήµατα που αφορούν την
υπηρεσία τους, αντιµετωπίζονται µε γνώµονα τη διασφάλιση της
αξιοκρατίας, της διαφάνειας, της προστασίας των δικαιωµάτων
του και πάντοτε µε σκοπό την εξυπηρέτηση του υπηρεσιακού και
δηµόσιου συµφέροντος και για την προώθηση όλων των θεµά-
των αυτών αντιµετωπίζονται πολύ θετικά µε διάθεση να τα επι-
λύουµε και πάντοτε µε σκοπό την προστασία των δικαιωµάτων
τους και την ανύψωση του ηθικού και τη διασφάλιση της συνοχής
του. 

Βέβαια, θα ήθελα να σας πω ότι παρά το ενδιαφέρον το οποίο
εκδηλώνετε για την αντιµετώπιση των ζητηµάτων που αφορούν
τους συνοριοφύλακες αυτούς ορισµένου χρόνου, θα πρέπει -και
θα έλεγα είναι χρήσιµο- να µας εξηγήσετε ποια είναι η θέση του
κόµµατος συνολικότερα για αυτή την κατηγορία, δεδοµένου ότι
ο Πρόεδρος σας, ο κ. Κασσελάκης έχει πέντε προτάσεις για την
Αστυνοµία µε τις οποίες µιλάει για κατάργηση του διαφοροποι-
ηµένου τρόπου εισαγωγής και την υιοθέτηση ενός µόνο τρόπου
εισαγωγής. Και βέβαια, µιλάει για κατάργηση των ειδικών φρου-
ρών. Είναι µια κατηγορία όπως φαίνεται διαφορετική. Άρα περι-
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λαµβάνει αυτό και την κατάργηση των συνοριοφυλάκων ορισµέ-
νου χρόνου; Διότι είναι κατηγορία που έχει κάποια τέτοια χαρα-
κτηριστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε Μπάρκα έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, προσπαθείτε να

ανοίξετε ανοιχτές θύρες. Η ΠΟΑΣΥ, το συνδικαλιστικό όργανο
της Ελληνικής Αστυνοµίας –και όλη η Αστυνοµία προφανώς- µι-
λάει για το ενιαίο της Αστυνοµίας. Δηλαδή η Αστυνοµία να µη
χωρίζεται σε υποκατηγορίες, κάτι που εσείς κάνετε. 

Έχουµε πει δηµοσίως ότι θα πρέπει το ελληνικό κράτος να
κάνει έναν σχεδιασµό. Εµείς έχουµε πει για την επόµενη δεκα-
πενταετία σε σχέση µε τους αστυνοµικούς που χρειαζόµαστε και
τους αστυνοµικούς οι οποίοι θα βγουν στη σύνταξη, αναλόγως
οι αστυνοµικές σχολές να παίρνουν φοιτητές τριετούς φοίτησης,
δύο χιλιάδες αν χρειάζεται, τρεις χιλιάδες. Θα κάνουµε σχεδια-
σµό δεκαπενταετίας έτσι ώστε η Ελληνική Αστυνοµία να µην απο-
γυµνώνεται. Και βεβαίως, η Ελληνική Αστυνοµία να µην χωρίζεται
σε υποκατηγορίες, κάτι που κάνετε εσείς.

Κύριε Πρόεδρε, τι έγινε προχθές; Βγήκαν τα αποτελέσµατα
των πανελλαδικών εξετάσεων και µπήκαν στις σχολές της Αστυ-
νοµίας και παιδιά οι οποίοι είχαν δηλώσει τις σχολές της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και συγχαρητήρια.

Τι έκανε ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη λίγες µέρες
µετά; Ανακοίνωσε διαγωνισµό να πάρει ειδικού τύπου αστυνοµι-
κούς πέρα και έξω από τη σχολή της Αστυνοµίας και βγήκε ο
σύλλογος γονέων και κηδεµόνων των επιτυχόντων παιδιών που
πέρασαν στις αστυνοµικές σχολές και είπαν γιατί κατηγοριοποι-
είτε τα παιδιά µας; 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, λέµε ότι θα πρέπει να λύσετε το πρό-
βληµα της οµηρίας των παιδιών αυτών. Αυτοί οι άνθρωποι είναι
πέντε χρόνια σε ετήσιες συµβάσεις. Να τους µονιµοποιήσετε.
Δεν λέµε να µην τους µονιµοποιήσετε. Εφόσον κάνουν τη δου-
λειά τους και µπορούν να ενταχθούν στο σώµα, δεν λέµε να τους
διώξετε. Λέµε να τους δώσει τα πλήρη δικαιώµατα τους. Αυτή τη
στιγµή υπάρχει ένα ζευγάρι, ένας πατέρας δεν µπορεί να δει το
νεογέννητο παιδί του γιατί είναι σε άλλη πόλη και η µάνα είναι
µόνη της εκεί. Πώς θα µεγαλώσει το παιδί αυτό; Είναι και οι δύο
σε αυτή την κατηγορία. Εσείς όµως, είπατε κατά την άποψή µου
και µια ανακολουθία, ότι τάχα µου δικαιούνται άδεια ανατροφής
τέκνου. Δεν δικαιούνται, κύριε Υπουργέ. Δεν δικαιούνται. Εκτός
και αν το αλλάξετε.

Ο κ. Χρυσοχοΐδης προχθές έβαλε εντοπιότητα στο διαγωνισµό
που ανέφερα πριν από λίγο. Γιατί δεν κάνετε µεταθέσεις αστυ-
νοµικών, οι οποίοι χρόνια περιµένουν να πάνε στον τόπο συµφε-
ρόντων τους αφού έχουν υπηρετήσει σε άλλα αστυνοµικά
τµήµατα και να κάνετε προσλήψεις ή µάλλον να βάλετε νέα παι-
διά στις αστυνοµικές σχολές και να βγουν µε την εµπειρία που
πρέπει να έχουν, να µην είναι αυτός ο αχταρµάς της Πανεπιστη-
µιακής Αστυνοµίας, που τον έχετε σαν µια επιτυχία των ηµερών
σας; Αυτές είναι οι επιτυχίες σας για την Ελληνική Αστυνοµία.
Είναι πράγµατα τα οποία εµείς τα έχουµε καταθέσει ως προτά-
σεις. Προφανώς και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ χθες, Στέφανος
Κασσελάκης σε συνεργασία και µε µένα που είµαι αρµόδιος το-
µεάρχης Προστασίας του Πολίτη και µε το τµήµα καταθέσαµε
αυτή την πρόταση. Προφανώς. Είναι µια πρόταση που ανακοί-
νωσε η ΠΟΑΣΥ, το συνδικαλιστικό όργανο των αστυνοµικών, οι
οποίοι πρώτοι λένε ότι δεν πρέπει να υπάρχει διαχωρισµός των
αστυνοµικών υπαλλήλων. Είναι Έλληνες εργαζόµενοι στην Ελ-
ληνική Αστυνοµία αυτοί οι άνθρωποι. Είναι κάτι που κάνετε εσείς,
κύριε Υπουργέ, µε τις αποφάσεις σας και µε αυτά που κάνετε. 

Θέλω όµως να µου πείτε τι θα κάνετε µε αυτούς ανθρώπους.
Καλά µου διαβάσατε τον νόµο. Ως νοµικός ξέρετε καλή ανά-
γνωση του νόµου. Το είχα και εγώ αυτό. Το θέµα είναι τι θα κά-
νετε. Αυτοί οι άνθρωποι θα είναι υπό οµηρία, όπως εσείς
προστάζετε και θέλετε να τους έχετε; Αυτό θα κάνετε; Τι θα κά-
νετε µε αυτό που σας είπα πριν, µε την συνυπηρέτηση; Λύστε το.
Είναι πολύ εύκολο να το λύσετε. Έχω υπάρξει και εγώ Υφυπουρ-
γός και ξέρω από προεδρικά διατάγµατα. Μπορούν αυτοί οι άν-
θρωποι να υπαχθούν κάπου αλλού. Τουλάχιστον, αφού

υπερασπίζεστε αν θέλετε και τον θεσµό της οικογένειας -δεν
ξέρω αν είστε από αυτούς που ψήφισαν, αλλά ως κόµµα λέω-
λύστε το. πεδίο δόξης λαµπρό. Και αυτοί οι άνθρωποι να λένε ότι
ο Υφυπουργός µας έλυσε ένα πρόβληµα και τελικά είµαστε
δίπλα στις οικογένειες µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπάρκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Απαντώντας ως προς το θεσµικό πλαίσιο απαντώ και ως προς

τα δικαιώµατα που έχουν. Και βέβαια η συγκεκριµένη κατηγορία
έχει προσληφθεί για έναν συγκεκριµένο σκοπό και αυτός είναι
ένας σκοπός, ο οποίος αποτελεί πρώτιστο µέληµα του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη και της Ελληνικής Αστυνοµίας που
είναι να αντιµετωπίζουµε ουσιαστικά και αποτελεσµατικά το ζή-
τηµα των αυξηµένων προσφυγικών και µεταναστευτικών ροών,
µε σεβασµό βέβαια στα δικαιώµατα των παράτυπων µεταναστών,
αλλά πάντοτε µε σκοπό του ελέγχου της νοµιµότητας τος στη
χώρα και για τη σύννοµη κυκλοφορία και διακίνηση τους στον
ενιαίο χώρο Σένγκεν. 

Άρα λοιπόν, η συγκεκριµένη κατηγορία αποσκοπεί στο συγκε-
κριµένο αποτέλεσµα και νοµίζω το επιτελούν αρκετά καλά. Εγώ
βέβαια, γνωρίζω τη θέση που ασκείται ότι δεν πρέπει να υπάρχει
διαχωρισµός. Εγώ σας ρώτησα όµως, η θέση σας για κατάργηση
ειδικών φρουρών τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι θα καταργήσετε και
τους συγκεκριµένους αν και εφόσον αναλάβετε την εξουσία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ναι, σας το λέω αυτό γιατί µε το ενδιαφέρον που
δείχνετε µε την ερώτηση την οποία κάνετε, δεν συµβαδίζει µε
αυτά τα οποία λέει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ εδώ ,αλλά δεν συµ-
βαδίζει και µε τις πράξεις σας µέχρι τώρα. 

Και θα σας πω γιατί το λέω αυτό. Πρώτον, γιατί όταν φέραµε
τη διάταξη αυτή, τον συγκεκριµένο νόµο και τη συγκεκριµένη
διάταξη του άρθρου 17 µε βάση την οποία προσλήφθηκαν οι
συγκεκριµένοι, εσείς δεν τη ψηφίσατε. Δεύτερον, τεσσεράµισι
χρόνια που διακυβερνήσατε τη χώρα δεν κάνατε ποτέ προσλή-
ψεις συνοριοφυλάκων ορισµένου χρόνου και βέβαια αυτό είχε
και ένα αποτέλεσµα στην αποδυνάµωση του αισθήµατος ασφά-
λειας στις ακριτικές περιοχές και στην κατακόρυφη αύξηση των
µεταναστευτικών ροών. 

Θα πρέπει να σας πω ότι η Ελληνική Αστυνοµία καταβάλλει
κάθε προσπάθεια για την ενίσχυση των επιχειρησιακών δυνατο-
τήτων των αστυνοµικών υπηρεσιών, ιδιαίτερα αυτών που δρα-
στηριοποιούνται στους τοµείς ελέγχου των εξωτερικών συνόρων
της χώρας και στη διαχείριση των µεταναστευτικών ροών, αλλά
και λαµβάνει µέτρα για την εξασφάλιση της απαιτούµενης χρη-
µατοδότησης. 

Έτσι λοιπόν στο πλαίσιο της χρηµατοδοτικής περιόδου 21-27
των Ταµείων Μετανάστευσης και Εσωτερικών Υποθέσεων οι Δι-
ευθύνσεις Προστασίας Συνόρων και Διαχείριση Μετανάστευσης
του Αρχηγείου προβαίνουν στην αξιοποίηση χρηµατοδοτήσεων
που είναι πολύ σηµαντικές.

Έτσι λοιπόν για την ενίσχυση του προσωπικού των διευθύν-
σεων Αστυνοµίας που έχουν αρµοδιότητα τη φύλαξη των εσω-
τερικών συνόρων της χώρας µας και τη διαχείριση των
µεταναστευτικών ροών υλοποιούνται οι συγκεκριµένες δράσεις
ενίσχυσης της εθνικής ικανότητας ελέγχου και επιτήρησης των
εξωτερικών συνόρων µε πρόσληψη προσωπικού για την Περιφε-
ρειακή Ενότητα Έβρου και εξασφαλίστηκε η χρηµατοδότηση για
την ανανέωση τεσσάρων ετήσιων θητειών των συνοριοφυλάκων
ορισµένου χρόνου και την εκτέλεση της υπηρεσίας τους στις δι-
ευθύνσεις της Αστυνοµίας Ορεστιάδας και Αλεξανδρούπολης.
Οι συγκεκριµένες διευθύνσεις ενισχύονται µε διακόσιους σα-
ράντα τέσσερις συνοριοφύλακες ορισµένου χρόνου.

Άλλο πρόγραµµα είναι η ενίσχυση της εθνικής ικανότητας
ελέγχου και επιτήρησης των εξωτερικών συνόρων µε προσωπικό
στις Διευθύνσεις Αστυνοµίας Ανατολικού Αιγαίου. Εξασφαλί-
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στηκε χρηµατοδότηση για τέσσερις ετήσιες θητείες και διατίθεν-
ται για εκτέλεση υπηρεσίας στη Διεύθυνση Αστυνοµίας Ανατολι-
κού Αιγαίου.

Ενισχύονται µε επτακόσιους ογδόντα πέντε συνοριοφύλακες
ορισµένου χρόνου οι Διευθύνσεις Αστυνοµίας Ανατολικού Αι-
γαίου. Θα πρέπει επίσης να σας πω ότι µε µέριµνα της Διεύθυν-
σης Διαχείρισης Μετανάστευσης του Αρχηγείου της Ελληνικής
Αστυνοµίας, στο πλαίσιο του εθνικού προγράµµατος του Ταµείου
Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης, υλοποιείται και η δράση
παροχή υπηρεσιών, φύλαξης και λειτουργίας των ΠΡΟΚΕΚΑ, µε
την πρόσληψη του προσωπικού βάσει της οποίας επιτεύχθηκε η
πρόσληψη τετρακοσίων ογδόντα επιπλέον συνοριοφυλάκων ορι-
σµένου χρόνου.

Κάνουµε λοιπόν όλα τα απαραίτητα για να βρούµε χρηµατο-
δοτικά εργαλεία για να µπορούµε και να ανανεώνουµε τις θητείες
και να µπορούµε να στηρίζουµε τον συγκεκριµένο κλάδο. Για τον
σκοπό λοιπόν του αποτελεσµατικότερου ελέγχου των εξωτερι-
κών συνόρων της χώρας µας και για την αρτιότερη διαχείριση
των µεταναστευτικών ροών αξιοποιείται στο έπακρο το ανθρώ-
πινο δυναµικό, ο διαθέσιµος υλικοτεχνικός εξοπλισµός καθώς και
η αποκτηθείσα εργασιακή εµπειρία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα ολοκληρώσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 2200/8-12-2023

ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
«Νέας Αριστεράς» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η βία κατά των γυναικών απαιτεί
νέο, ολιστικό κοινωνικό µοντέλο αντιµετώπισης και πλήρη εφαρ-
µογή της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης».

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε, για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, τον περασµένο Δεκέµβριο µετά από τη δη-

µοσίευση της έκθεσης της GREVIO υποβάλλαµε ερώτηση στα
τέσσερα συναρµόδια Υπουργεία, µεταξύ των οποίων και το δικό
σας. Αναδεικνύαµε τότε τις κατεπείγουσες συστάσεις της GRE-
VIO που θα έπρεπε να λάβει υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση. Δεν
απάντησε το Υπουργείο σας. Οκτώ µήνες µετά, σήµερα δηλαδή,
η κατάσταση έχει αλλάξει δραµατικά διότι, σύµφωνα µε τη στα-
τιστική της Αστυνοµίας, το 2023 είχαµε έντεκα χιλιάδες πεντα-
κόσια τριάντα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας, δηλαδή
εννιακόσια εξήντα τον µήνα.

Τώρα, σύµφωνα µε τις πρόσφατες δηλώσεις του Υπουργού
σας κ. Χρυσοχοΐδη τον Μάιο του 2024, τώρα, καταγγέλθηκαν δύο
χιλιάδες εκατόν πενήντα επτά, ενώ σε µία βδοµάδα του Ιουνίου
καταγγέλθηκαν δύο χιλιάδες τριακόσια πενήντα επτά. Δηλαδή
δυόµισι φορές παραπάνω από πέρυσι. Και βέβαια είχαµε οκτώ
γυναικοκτονίες, µε την Κυριακή Γρίβα να δολοφονείται, ως γνω-
στόν, µπροστά σε αστυνοµικούς, όπου ζήτησε προστασία και την
αρνήθηκαν.

Γι’ αυτό αναδιατάσσουµε την ερώτηση: Πρώτον, πόσα γρα-
φεία ενδοοικογενειακής βίας έχετε ιδρύσει; Πόσοι αστυνοµικοί
τα στελεχώνουν; Και τι ειδική κατάρτιση-εκπαίδευση παίρνουν;
Ακολουθεί η αύξησή τους εκείνη των περιστατικών;

Δεύτερον, τι κάνετε για τη συνεργασία σας µε άλλα Υπουργεία
και φορείς, ιδίως εισαγγελικές αρχές και δήµους, αλλά και µε τις
γυναικείες οργανώσεις για τα πρωτόκολλα υποδοχής και διαχεί-
ρισης περιστατικών και τις δοµές άµεσης και µεταβατικής φιλο-
ξενίας των θυµάτων µε τα παιδιά τους;

Επιπλέον, η στατιστική της δικής σας υπηρεσίας, της Αστυνο-
µίας,  καταγράφει µεγάλες διαφορές. Δεν ξέρω αν τα έχετε µε-
λετήσει. Δηλαδή έχουµε περιφέρειες, όπως τα Ιόνια Νησιά, µε
δεκαεπτά περιστατικά ανά δέκα χιλιάδες κατοίκους, ενώ άλλες
περιφέρειες, όπως η δυτική Μακεδονία, µε τέσσερα περιστατικά
ανά δέκα χιλιάδες κατοίκους. 

Έχουµε και ενδοπεριφερειακές διαφορές. Δηλαδή για παρά-
δειγµα στην Κεφαλλονιά έχουµε επτά περιστατικά ανά δέκα χι-
λιάδες κατοίκους, ενώ στη Ζάκυνθο έχουµε είκοσι έξι, σχεδόν
τετραπλάσια περιστατικά. 

Τι σηµαίνει αυτό κατά την άποψή σας; Έχετε µελετήσει αυτές
τις διαφορές; Τι φαντάζεστε ότι σηµαίνει; Γιατί πρέπει να πάρετε
κάποια µέτρα. Υπάρχουν διαφορές, πράγµατι, στην Κεφαλονιά
από τη Ζάκυνθο; Δηλαδή να έχουµε τόσα πολλά περιστατικά,
που καταγγέλλονται στη Ζάκυνθο και όχι στην Κεφαλονιά; Υπάρ-
χουν διαφορές, σαν και αυτές που σας είπα, µεταξύ των περιφε-
ρειών; 

Εµείς καταλαβαίνουµε το εξής πολύ απλό, και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Καταλαβαίνουµε ότι υπάρχουν τοπικές κοινωνίες, που
ενθαρρύνουν τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας να πάνε να κα-
ταγγείλουν και άλλες που δεν τα ενθαρρύνουν. Εποµένως, πρέ-
πει να προβείτε στη δηµιουργία δικών σας γραφείων,
ανεξαρτήτως αν καταγγέλλουν ή δεν καταγγέλλουν, όπως κατα-
λαβαίνετε. 

Ποιες πρωτοβουλίες, λοιπόν, λάβατε ώστε η Αστυνοµία να
τηρεί ενθαρρυντική, αντί για αποτρεπτική, στάση απέναντι στα
θύµατα, που βρίσκουν το θάρρος να καταγγείλουν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κυρία

Φωτίου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για την πρωτο-

λογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, για το συγκεκριµένο θέµα έχω απαντήσει

σε άλλες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις που έχουν γίνει στη Βουλή,
στις 22 Απριλίου σε ερώτηση που έκανε η Βουλευτής του κόµ-
µατός σας κ. Αναγνωστοπούλου µε θέµα: «Οι γυναίκες καλύπτον-
ται από το δόγµα του νόµου και της τάξης ή όχι;».

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν είναι του κόµµατός µας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Έχω απαντήσει σε ερώτηση της Βουλευτού του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Γιαννακοπούλου: «Η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να παρακολουθεί απλά να οξύνεται το πρόβληµα των
γυναικοκτονιών αρκούµενη σε αναποτελεσµατικά και αποσπα-
σµατικά µέτρα» και στις 17 Ιουνίου του 2024 σε ερώτηση που
έκανε ο Βουλευτής Νέας Δηµοκρατίας κ. Σιµόπουλος.

Το λέω αυτό γιατί µπορείτε να ανατρέξετε στα Πρακτικά και
να δείτε πολλά από τα θέµατα τα οποία έχω απαντήσει, αλλά και
βέβαια για τον λόγο ότι έχετε καταθέσει πολλά ερωτήµατα που
δεν είναι δυνατόν να απαντηθούν και γιατί έχουν γίνει πολλά
πράγµατα στο θέµα της ενδοοικογενειακής βίας που επίσης δεν
µπορώ να τα εκθέσω αναλυτικά στον χρόνο που έχω. 

Παρ’ όλα αυτά, θα σας πω το εξής: Πράγµατι, σε εφαρµογή
της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, η οποία σηµειωτέον κυ-
ρώθηκε στην ελληνική έννοµη τάξη µε τον ν.4531/18, παρακο-
λουθείται και αξιολογείται από οµάδα εµπειρογνωµόνων του
Συµβουλίου της Ευρώπης, ακριβώς για θέµατα βίας εναντίον των
γυναικών και ενδοοικογενειακής βίας, τη GREVIO. 

Αρµόδιος Εθνικός Φορέας για τον συντονισµό στην εφαρµογή,
την παρακολούθηση και την αξιολόγηση όλων των ενεργειών που
γίνονται γι’ αυτό το θέµα ορίστηκε η Γενική Γραµµατεία Ισότητας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας, ενώ υπάρχει και Οµάδα Διοίκησης Έργου,
µέλη της οποίας είναι και στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας. Το
Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας δίνει όλα τα απαραίτητα
στοιχεία σε ετήσια βάση στη Γενική Γραµµατεία τα οποία αξιο-
ποιούνται.  

Τον Σεπτέµβριο του 2021 ξεκίνησε η διαδικασία αξιολόγησης
της χώρας µας από τη GREVIO, µέσω σχετικού εκτενούς ερωτη-
µατολογίου, το οποίο απευθύνθηκε σε όλες τις Υπηρεσίες και
στην Ελληνική Αστυνοµία. Το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνο-
µίας διαβίβασε στη Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων πληροφορίες µε όλα τα ληφθέντα µέτρα για την κα-
τάλληλη ανταπόκριση της Ελληνικής Αστυνοµίας σε περιστατικά
οποιασδήποτε µορφής βίας κατά των γυναικών, για την περίοδο
’19-’21 και δόθηκαν συναφή στατιστικά στοιχεία. 

Στις 18 µε 24-2-2023 έγινε επιτόπια αξιολόγηση από την GRE-
VIO κατά την οποία η παρουσία της Ελληνικής Αστυνοµίας απέ-
σπασε θετικά σχόλια και εκτιµήθηκε η πρόοδος που έχει
επιτευχθεί στον τοµέα της πρόληψης και της αντιµετώπισης της

18410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας. 
Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αντιλαµβανόµενο τις

αυξηµένες και σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες αντιµετώπισης του
προβλήµατος αυτού, έκανε αλλαγές σε οργανωτικό και διαρθρω-
τικό επίπεδο, µέσω ίδρυσης υπηρεσιών σε επιτελικό-επιχειρη-
σιακό επίπεδο αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας.

Εκτός από τα γραφεία που είχαµε ήδη ιδρύσει και σε επιτελικό
και σε επιχειρησιακό επίπεδο και προς τον σκοπό αντιµετώπισης
του θέµατος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και πληθυσµιακά κριτήρια,
αλλά και στατιστικά εµφάνισης κρουσµάτων ενδοοικογενειακής
βίας, πρόσφατα -στις 18 Απριλίου του 2024- ελήφθη η απόφαση
7000/001 του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας για σύσταση
σαράντα πέντε νέων γραφείων ενδοοικογενειακής βίας, τα οποία
λειτουργούν από 10 Ιουνίου του 2024, µε αποτέλεσµα πλέον σε
όλη την επικράτεια να έχουµε εξήντα τρία γραφεία ενδοοικογε-
νειακής βίας.

Για τη στελέχωση των υπηρεσιών αντιµετώπισης ενδοοικογε-
νειακής βίας έχει προκριθεί η επιλογή αστυνοµικών που είναι κά-
τοχοι πτυχίων νοµικών, κοινωνικών ανθρωπιστικών σπουδών
-στον βαθµό βέβαια που αυτό είναι εφικτό- και το προσωπικό
αυτό έχει ακολουθήσει και εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Προσπα-
θούµε πάντοτε να εκτελεί τα καθήκοντά του µε ενσυναίσθηση και
επαγγελµατική συνείδηση, µε σκοπό την εµπέδωση του αισθή-
µατος ασφάλειας των πολιτών και βέβαια την πλήρη διερεύνηση
όλων των περιστατικών.

Θα πρέπει να σας πω ακόµα ότι εφαρµόζεται η νοµοθεσία µε
βάση τον ν.5090/2024 που αφορά τον εκσυγχρονισµό του νοµο-
θετικού πλαισίου για την καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής
βίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δεν υπάρχει ο χρόνος, έχω αναλύσει σηµαντικές προβλέψεις
που έχει αυτός ο νόµος. Από 13 Ιουνίου του 2024 υπάρχει βέβαια
και η οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την καταπολέ-
µηση της βίας κατά των γυναικών και την εξ οικείων βίας, η οποία
έχει ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για την αποτελεσµατική πρό-
ληψη και καταπολέµηση τέτοιων εγκληµάτων.

Επίσης, θα πρέπει να σας πω ότι από 11 Μαΐου του 2024 µε
απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη συστάθηκε
οµάδα έργου, µε αντικείµενο τη βελτίωση της αστυνοµικής αν-
ταπόκρισης κατά τον χειρισµό υποθέσεων βίας κατά των γυναι-
κών και σηµειώνεται ότι κάθε τέτοια υπόθεση -βέβαια υπάρχει
ένας οδηγός- είναι διαφορετική και αντιµετωπίζεται µε βάση συγ-
κεκριµένες ιδιαίτερες συνθήκες. Βεβαίως, όπου απαιτείται, γίνε-
ται και επικοινωνία µε τον αρµόδιο εισαγγελέα. Και πρέπει να σας
πω και για την εφαρµογή του panic button το οποίο επεκτάθηκε
σε όλη την επικράτεια και για όλα τα θύµατα. Είναι δύο πρόσφα-
τες κοινές υπουργικές αποφάσεις και στη σελίδα της Ελληνικής
Αστυνοµίας έχει δηµιουργηθεί κόµβος «Ενδοοικογενειακή Βία»
στον οποίο παρέχονται πληροφορίες και έχουν αναρτηθεί και οι
ετήσιες εκθέσεις απολογισµού του έργου των υπηρεσιών αντι-
µετώπισης της ενδοοικογενειακής βίας, ακριβώς για να υπάρχει
και ενηµέρωση των πολιτών πάνω σε αυτά τα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Η κ. Φωτίου έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτερολογή-
σει.

Τώρα µπορείτε να ρωτήσετε ό,τι θέλετε, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υφυπουργέ, δεν φαντάζοµαι να νοµίζετε ότι

δεν έχω διαβάσει τις απαντήσεις σας. Πρώτον, αυτό. Δεύτερον,
να θυµάστε ότι είµαι Νέα Αριστερά, δεν είµαι ΣΥΡΙΖΑ. Τρίτον, να
θυµάστε ότι αυτή τη στιγµή σας απαντώ µε έρευνα που έχω κάνει
σε όλα τα στοιχεία της Αστυνοµίας, στη στατιστική της Αστυνο-
µίας. Όταν σας είπα πριν λίγο ότι έχουν πολλαπλασιαστεί τα θύ-
µατα δυόµισι φορές, µε βάση τα στατιστικά στοιχεία, εσείς τι µου
απαντήσατε; Αυτά που ξέρουµε ήδη; Ότι δηλαδή έχετε εξήντα
πέντε τµήµατα συνολικά; Αυτό µου απαντήσατε; Και είστε ευχα-
ριστηµένος; Όταν σας λέω ότι οι γυναικείες οργανώσεις και µε
βάση τη GREVIO κάνανε συνάντηση στο Υπουργείο σας και από
εκεί και ύστερα δεν έχει προχωρήσει τίποτα, τι µου απαντάτε;

Να προχωρήσουµε αναλυτικότερα: Πρώτον, στις 8 του Μάρτη
έγινε σύσκεψη στο Υπουργείο σας µε τον Υπουργό. Έχετε λει-
τουργήσει οµάδες κοινής δράσης για τα θέµατα που σας έθεσαν
και οι γυναίκες ή λαµβάνετε τα όποια µέτρα χωρίς καµµία δια-
σύνδεση µε αυτές και διάλογο, διότι εγώ αυτή την πληροφόρηση
έχω ότι από εκεί και ύστερα δεν έγινε τίποτα.

Δεύτερον, ο Υπουργός είπε ότι υπάρχουν αρκετά safe houses
για ολιγοήµερη ή ολιγόωρη φιλοξενία των θυµάτων, γιατί θα πρέ-
πει να πάνε σε δοµές πιο µακροχρόνιας διαβίωσης, που δεν είναι
αρµοδιότητα της Αστυνοµίας. Ναι, αλλά η GREVIO λέει να συ-
νεργάζεσθε όλοι οι φορείς και του κράτους και της κοινωνίας,
για να µην υπάρχει αυτό. Διότι πείτε µου πού θα πάνε οι γυναίκες
µετά τα safe houses;

Τρίτον, η εκπαίδευση των αστυνοµικών που στελεχώνουν τα
γραφεία ενδοοικογενειακής βίας είναι µόνο τέσσερις µέρες. Αρ-
κούν; Το αλλάξατε; Τέσσερις µέρες µόνο για να µην θίξω το γε-
γονός ότι εκπαιδευόταν σε αυτά τα σεµινάρια γυναίκα
αξιωµατικός που συνελήφθη για κλοπή κοσµήµατος από µετα-
νάστρια στη Ρόδο. Τόσο αποτελεσµατικά ήταν αυτά τα σεµινά-
ρια!

Σας ζητούν οι γυναικείες οργανώσεις να ξεκινάει η επιµόρ-
φωση από τις σχολές της Αστυνοµίας -ψυχολογία, κοινωνιολογία
κ.λπ.- και από κοινού µε δικαστικούς κοινωνικούς λειτουργούς
κ.λπ., για εµπέδωση κοινών κωδίκων και ανταλλαγή εµπειρίας.
Ζητούν, επίσης, να κάνουν οι αστυνοµικοί µαθήµατα σε παιδιά
του δηµοτικού. Κάνατε κάτι σε αυτά; Ρωτώ συγκεκριµένα.

Τέταρτον, υπάρχει συνεργασία µε τις εισαγγελικές αρχές ή η
Αστυνοµία απλώς διαµαρτύρεται ότι οι εισαγγελείς αφήνουν
ελεύθερους τους συλλαµβανόµενους;

Πέµπτον, η κατάσταση σε πολλά γραφεία ενδοοικογενειακής
βίας είναι όχι απαράδεκτη, αλλά άθλια, µε αυξηµένη κίνηση
αστυνοµικών! Στην Οµόνοια το γραφείο στεγάζεται σε ένα προ-
κάτ κτήριο στη µέση του πάρκινγκ και τα θύµατα περιµένουν έξω.
Οπότε, ρωτώ και πάλι και µη µου απαντήσετε µε αυτά που γνω-
ρίζουν όλοι, γιατί σας ρωτώ περαιτέρω πράγµατα:

Τι κάνετε για τη συνεργασία της Αστυνοµίας µε άλλους φορείς
του κράτους -νοµίζω ότι είναι εµφανές γιατί το ρωτώ- και τις γυ-
ναικείες οργανώσεις µε συντονισµένες κινήσεις κατά της ενδο-
οικογενειακής βίας σε όλα τα επίπεδα; Τι κάνετε µε τη σωστή
εκπαίδευση των αστυνοµικών που θα στελεχώσουν τα γραφεία
ενδοοικογενειακής βίας και σε ποιες περιοχές προβλέπεται η δη-
µιουργία τους;

Σας είπα το παράδειγµα Ζακύνθου-Κεφαλονιάς, σας είπα το
παράδειγµα το περιφερειακό µεταξύ δυτικής Ελλάδας και Ιονίων
Νήσων, γιατί; Για τον απλούστατο λόγο ότι υπάρχουν κοινωνίες
που κρατούν τα στόµατα κλειστά. Πρέπει να κάνετε κάτι σε αυτές
ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Φωτίου.

Κυρία συνάδελφε, όπως γνωρίζετε για τη διαδικασία, οι ερω-
τήσεις είναι µέχρι δύο. Είναι αδύνατον να σας απαντήσει κανείς
σε όλες αυτές τις ερωτήσεις και δεν το προβλέπει η διαδικασία.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτε-
ρολογήσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Το επεσήµανα και εγώ ότι είναι αδύνατον να απαντήσω σε όλα
αυτά τα ερωτήµατα σε αυτόν τον χρόνο, γι’ αυτό και ανέφερα
τις απαντήσεις που έχω δώσει, µε τη µόνη διαφορά -επειδή εσείς
το θέσατε, κυρία συνάδελφε- ότι ξέρω καλά ποιο κόµµα είσαστε
και σας είπα ότι δεν είστε ΣΥΡΙΖΑ. Σας είπα, όµως, ότι Βουλευτής
του κόµµατός σας, η κ. Αναγνωστοπούλου αν δεν κάνω λάθος,
ανήκει στη Νέα Αριστερά. Αυτή έκανε δήλωση. Άρα δεν ξέρω για
ποιον λόγο µου τονίσατε ότι δεν είστε ΣΥΡΙΖΑ. Εκτός εάν θεω-
ρείτε ότι πρέπει να διαγράψετε το παρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ και
έχετε λόγους να θέλετε να το διαγράψετε και θα σας πω γιατί
πάνω στο θέµα αυτό. Διότι µου είπατε τι έχω κάνει. Σας ανέφερα
κάποια από αυτά που µπορώ να πω σε αυτόν τον χρόνο για το τι
έχουµε κάνει ως Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, ως ελληνική
κυβέρνηση και ως Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτό το θέµα. Εσείς τι εί-
χατε κάνει ως ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά; Ή, αφού αποποιείσθε, είχε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΖ’ - 12 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18411



κάνει κάτι ο ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά;
Να σας πω και κάτι ακόµη. Εγώ σας ανέφερα κάποια στοιχεία

και θα σας αναφέρω και άλλα για να δείτε ότι πλέον µιλάνε τα
θύµατα, ανοίγουν τα στόµατα. Αυτό ακριβώς δείχνουν αυτά τα
στοιχεία. Το ερώτηµα είναι -γιατί θέλετε να αποποιηθείτε το πα-
ρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ- είχατε στοιχεία για εκείνο το χρονικό διά-
στηµα; Ξέρετε ποια είναι η απάντηση; Δεν είχατε. Δεν είχατε καν
στοιχεία και σε λίγο θα ακούσετε και άλλα αφού θέσατε και το
θέµα της εκπαίδευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου δίνετε και παραπάνω
χρόνο, αλλά πραγµατικά όσο χρόνο και να µου δώσετε δεν νο-
µίζω ότι µπορώ να απαντήσω σε όλα αυτά τα οποία τέθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα απαντήσετε σε
όσα µπορείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Εγώ θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι από τα στοιχεία
της τελευταίας εβδοµάδας µόνο, αυτά που έχουµε από 1 Ιουλίου
έως 7 Ιουλίου του 2024, πρέπει να ακούσετε το εξής για τα θέ-
µατα της ενδοοικογενειακής βίας. Εννιακόσιες είκοσι τέσσερις
κλήσεις σε τηλεφωνικό κέντρο. Εκατόν σαράντα έξι γυναίκες
έβαλαν το panic button το οποίο το έφερε η Νέα Δηµοκρατία.
Πεντακόσια δέκα περιστατικά διαχειρίστηκε η Ελληνική Αστυνο-
µία. Τριακόσιες δύο συλλήψεις. Έντεκα θύµατα σε δοµές µε οχή-
µατα της Ελληνικής Αστυνοµίας, είκοσι ένα θύµατα σε
ιατροδικαστική ή νοσοκοµείο.

Αυτά ήταν αποτελεσµατική αντιµετώπιση αυτών των περιστα-
τικών, προστατεύτηκαν τα θύµατα. Και αυτό δίνει το δικαίωµα να
έχουµε περισσότερες καταγγελίες. 

Σε σχέση µε το 2023, τους πέντε πρώτους µήνες του 2024 εί-
χαµε επτά χιλιάδες τετρακόσια ενενήντα τέσσερα περιστατικά
και τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες εννιά συλλήψεις. Έχουµε αύ-
ξηση 67,45% συγκριτικά µε το 2023. 

Δεν έχουµε θύµατα να µιλούν; Δεν αισθάνονται ότι προστα-
τεύονται; Και ξέρετε γιατί; Γιατί έχουµε πλέον σε κάθε αστυνο-
µική διεύθυνση της χώρας «safe house». 

Λέτε για το πώς φέρνουµε σε επαφή όλους αυτούς. Έχουµε
ακόµα και είκοσι επτά συµβουλευτικά κέντρα. Έχουµε δεκαοκτώ
ξενώνες φιλοξενίας γυναικών θυµάτων βίας µαζί µε τα παιδιά
τους και δύο ξενώνες του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης. 

Θέσατε, όµως, και ένα άλλο ζήτηµα το οποίο είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Το τονίζω. Είναι το θέµα της εκπαίδευσης. Είναι κα-
θοριστική η συµβολή της διαρκούς και επικαιροποιηµένης εκπαί-
δευσης και επιµόρφωσης του προσωπικού της Ελληνικής
Αστυνοµίας σε θέµατα ενδοοικογενειακής βίας και έµφυλης βίας
για την προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών και ιδιαίτερα
αυτών που ανήκουν σε ευάλωτες οµάδες. 

Θα πρέπει να µιλάω πάρα πολλή ώρα, κύριε Πρόεδρε, για να
εκθέσω αναλυτικά τις εκπαιδεύσεις που έχουν γίνει κατά το χρο-
νικό διάστηµα διακυβέρνησης από το 2019 µέχρι σήµερα. Είναι
τόσες πολλές οι εκπαιδεύσεις. Όµως, ξέρετε κάτι; Αυτό θα πρέ-

πει να το διαβάσετε. Εκτός από τις ερωτήσεις που είπατε πριν,
πρέπει να δείτε και της εκπαίδευσης που έγιναν κατά τα έτη 2015
- 2019. Και τότε θα καταλάβετε γιατί πραγµατικά πρέπει να δια-
γράψετε το παρελθόν ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Αν δεν κάνω λάθος, και ένας άνδρας έχει βάλει panic button.
Δεν τον αναφέρατε. Δεν είναι µόνο γυναίκες. Και ένας άνδρας
έχει βάλει. 

Θα κλείσουµε µε µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Είναι από τη
Γενική Διεύθυνση Κοινοβουλευτικού Έργου, τη Διεύθυνση Στε-
νογραφίας και Πρακτικών, το Τµήµα Έκδοσης Πρακτικών της
Βουλής.

«Προς το Προεδρείο της Βουλής των Ελλήνων, παρακαλώ
όπως επικυρωθούν τα παρακάτω Πρακτικά συνεδριάσεων της
Ολοµέλειας τα οποία έχουν διανεµηθεί ηλεκτρονικά στη διαδι-
κτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλήνων στο site
https://www.hellenicparliament.gr, όπως επίσης και στα Τµήµατα
Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων, απ’ όπου και µπορείτε να τα
αναζητήσετε: 

Συνεδρίαση ΡΣΤ’, Δευτέρα 26 Φεβρουαρίου 2024, συνεδρίαση
ΡΖ’, Τρίτη 27 Φεβρουαρίου 2024, συνεδρίαση ΡΗ’, Τετάρτη 28
Φεβρουαρίου 2024, συνεδρίαση ΡΘ’, Πέµπτη 29 Φεβρουαρίου
2024, συνεδρίαση ΡΙ’, Παρασκευή 1 Μαρτίου 2024, συνεδρίαση
ΡΙΑ’, Δευτέρα 4 Μαρτίου 2024, συνεδρίαση ΡΙΒ’, Τετάρτη 6 Μαρ-
τίου 2024, συνεδρίαση ΡΙΓ’, Πέµπτη 7 Μαρτίου 2024, συνεδρίαση
ΡΙΕ’, Δευτέρα 11 Μαρτίου 2024. 

Το Σώµα τα επικυρώνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της συνεδρίασης ΡΣΤ’ της Δευτέρας 26 Φεβρουαρίου 2024, της
συνεδρίασης ΡΖ’ της Τρίτης 27 Φεβρουαρίου 2024, της συνε-
δρίασης ΡΗ’ της Τετάρτης 28 Φεβρουαρίου 2024, της συνεδρία-
σης ΡΘ’ της Πέµπτης 29 Φεβρουαρίου 2024, της συνεδρίασης
ΡΙ’ της Παρασκευής 1 Μαρτίου 2024, της συνεδρίασης ΡΙΑ’ της
Δευτέρας 4 Μαρτίου 2024, της συνεδρίασης ΡΙΒ’ της Τετάρτης
6 Μαρτίου 2024, της συνεδρίασης ΡΙΓ’ της Πέµπτης 7 Μαρτίου
2024, της συνεδρίασης ΡΙΕ’ της Δευτέρας 11 Μαρτίου 2024, επι-
κυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.28’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 15
Ιουλίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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